
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

نائب رئیس کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس شــورای اسلامی گفت: پیش بینی شده بودجه  
عمرانی که بین استان های کشور توزیع می شود به ۱۸ 

هزار میلیارد تومان برسد.
دکتر محمد خدابخشــی پیرامون بودجه استان ها 
اظهار کرد: امســال در طرح اصلاح ساختار بودجه ای 
حکمی آورده شده که توزیع بودجه استان ها بر اساس 
شاخصه های محرومیت، جمعیت، نرخ بیکاری و درآمد 

سرانه صورت گیرد.
وی با اشــاره به اینکه با لحاظ کردن این شاخص ها 
بودجه استان ها متفاوت تر از گذشته خواهد بود، تصریح 
کرد: مناطقی که کمتر توســعه یافته هستند در توزیع 

بودجه استانی موردتوجه قرار خواهند گرفت.
نائب رئیس کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس شــورای اسلامی گفت: شاخص مهمی که قبلًا 
در اســتان ها برای توزیع بودجه به آن توجه نمی شد 
مساحت شهرستان ها بوده که این موضوع نیز در بودجه 

۱۴۰۰ مورد اهتمام قرار خواهد گرفت.
خدابخشــی بیان کــرد: با توجه بــه اینکه مصوبه 
کمیســیون بودجــه در صحن علنــی مجلس مصوب 
شــده و نمایندگان بــه آن رأی دادند و در شــورای 
نگهبان در حال بررســی اســت، در آینده ای نزدیک 
نهایی می شود و ما مصمم هستیم در بودجه ۱۴۰۰ بر 
اساس شــاخص های بیان شده توزیع بودجه استان ها 

انجام شود.
نماینده مردم الیگودرز در مجلس شــورای اسلامی 
افــزود: این بودجه متوازن تر و منصفانه تر از گذشــته 
خواهد بود و در این راســتا با ســازمان برنامه وبودجه 
صحبت شده و در کمیســیون تلفیق بودجه این مهم 

انجام خواهد شد.
وی افزود: کلیات بودجه باید مصوب شود و البته با 
توجه بــه اجازه ای که مقام معظم رهبری در خصوص 
صندوق توســعه ملی دادنــد دولت با فروش نفت باید 

دولت ســهم خود را به این صندوق پرداخت کند.
خدابخشــی گفت: قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اســلامی در نامه ای به رئیس جمهور یادآور شــده که 
تغییــرات مدنظر رهبری را در بودجه اعمال کند.نائب 
رئیس کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
شورای اسلامی در خصوص تغییرات در بودجه ۱۴۰۰، 
اضافه کرد: بودجه  عمرانی که بین اســتان های کشور 
توزیع می شود از ۱۲ هزار میلیارد تومان کم وبیش در 
ســال ۹۹، افزایش پیدا کنــد و با توجه به درآمدهای 
پیش بینی شده به ۱۸ هزار میلیارد تومان برسد، این 

بودجه باید بر اساس سهم استان ها توزیع شود.
وی تصریــح کرد: اینکه در درون اســتان ها بودجه 
چگونه بین شهرســتان ها تقسیم شود موضوع دیگری 
اســت که باید این توزیع بر اســاس آمایش سرزمین 
صورت گیرد.نماینده مردم الیگودرز در مجلس شورای 
اســلامی اظهار کرد: معمولاً سازمان برنامه وبودجه در 
اســتان ها بخشــی از بودجه را به پروژه های استانی و 
بخشــی دیگر را بین طرح های ملی که استان در آنها 
ذینفع هســتند اختصاص می دهد.خدابخشــی گفت: 
وقتی سهم اســتان مطابق با شاخص های مورد توافق 
تخصیص داده شــود آن را بر اســاس نظر استان و با 
اولویت پروژه هایی که پیشرفت فیزیکی بالاتری دارند 
و نیمه تمــام هســتند توزیع خواهد شــد.نائب رئیس 
کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای 
اســلامی عنوان کرد: به عنوان مثال جــاده الیگودرز- 
مسجدســلیمان که پروژه ای ملی است و در حال اجرا 
در لرستان است و استان ما ذینفع است پس درخواست 
می کنیم علاوه بر تخصیص ملی، توازن بودجه در این 

مورد نیز لحاظ شود.
وی با اشاره به اینکه بخشی از اعتبارات توازن و ملی 
به راه آهن اصفهان- داران- ازنا اختصاص داده شود تا 
پیمانکار با سرعت بیشتری آن را به انجام برساند، اظهار 
کرد: بخش قابل توجهــی از بودجه که منابع درآمدی 
عمومی اســت مربوط به شهرداری هاســت که نظارت 

کافی روی آن بودجه نیست.
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شاکله بودجه به هیچ وجه تغییر نمی کند
مسئولان سازمان برنامه و بودجه

 نخستین نشست مشترک دولت و مجلس برای بررسی اصلاح ساختار بودجه برگزار 
شد. هرچند در روزهای ابتدایی تقدیم لایحه بودجه به مجلس برخی نمایندگان از احتمال 
بالای رد کلیات بودجه ۱۴۰۰ سخن می گفتند، حتی محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس 
هم دیروز تصویب کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۰ را منوط به اصلاحات در بودجه دانسته بود. 
اما پس از گذشت چند روز و بررسی بیشتر بودجه به نظر می رسد که قاطبه نمایندگان 
مجلس و کمیسیون های ذیربط به دنبال اصلاح لایحه و تصویب آن هستند. در همین 
راستا نمایندگان مجلس در آذرماه طرح اصلاح ساختار بودجه را به تصویب رساندند که 
شامل ۱3 بند می شود که بررسی آن نشان می دهد اعمال آنها در لایحه باعث تغییر شاکله 
بودجه نخواهد شد. از روز شنبه هفته آینده جلسات کمیسیون تلفیق بودجه در مجلس 
آغاز می شود، کمیسیونی که نقش اصلی را درتغییر و اصلاح بودجه برعهده خواهد داشت. 
در این زمینه رئیس امور مجلس سازمان برنامه و بودجه کشور در گفت و گو با »ایران« 
در این باره گفت: طرح اصلاح ساختار بودجه که در اواخر آذرماه به تصویب رسید، هنگام 
ارائه به شورای نگهبان با تقدیم لایحه بودجه سال آینده به مجلس مصادف شد. حسین 
پیشقدم افزود: برهمین اساس امکان اعمال آن در لایحه پیشنهادی دولت از نظر زمانی 
وجود نداشت. با این حال طرح مجلس برای اصلاح ساختار طی سه تا چهار ماه گذشته 
با همکاری سازمان برنامه و بودجه نهایی شد و در آن بحث هایی مطرح است که سازمان 
برنامه و بودجه نیز بر آنها تأکید دارد. وی در پاسخ به این پرسش که با اصلاح ساختار 
بودجه براساس طرح مصوب مجلس شاهد چه تغییراتی در بودجه سال آینده خواهیم 
بود؟ توضیح داد: طرح مصوب مجلس دارای ۱3 بند است، اما به معنای اصلاح ساختار 
بودجه نیست. در واقع اصلاح ساختار بودجه یک موضوع کلان است که دارای چهار محور 
اصلی، برنامه و زیربرنامه هایی است که بسیار گسترده است. وی ادامه داد: برهمین اساس 
مجلس عنوان طرح اصلاح ساختار بودجه خود را به طرح اصلاح بندهایی از احکام اصلاح 
ساختار بودجه تغییر داد، چرا که این مصوبه تنها قادر است بخش هایی از بودجه را اصلاح 
کند. بدین ترتیب براساس مصوبه مجلس در بودجه سال آینده بخش هایی از بودجه که 
قابلیت اصلاح دارد، اصلاح خواهد شد و شاکله اصلی بودجه تغییر نمی کند. پیشقدم ادامه 
داد: سازمان برنامه و بودجه نیز موافقت ضمنی خود را برای اصلاح بودجه براساس مصوبه 
یادشده مجلس اعلام کرده است. رئیس امورمجلس سازمان برنامه و بودجه همچنین 
درباره احتمال تغییر سقف درآمدهای نفتی در لایحه بودجه ۱۴۰۰ گفت: دولت لایحه 
خود را به مجلس تقدیم کرده است و طبق قانون مجلس می تواند هر تغییری که صلاح 
می داند درآن اعمال و در نهایت تصویب کند. به گفته وی از شنبه آینده کمیسیون تلفیق 

بودجه در مجلس کار خود را آغاز می کند و درباره بودجه تصمیم گیری می کند، ضمن 
اینکه نمایندگان مجلس نیز می توانند هنگام بررسی بودجه در صحن پیشنهادات اصلاحی 
خود را ارائه کنند. سخنگوی بودجه سازمان برنامه و بودجه کشور نیز در گفت و گو با »ایران« 
گفت: هم اکنون نامه مقام معظم رهبری به رئیس جمهوری درخصوص اصلاح بخش هایی 
از بودجه ملاک اصلی اصلاحات است. مژگان خانلو افزود: درخصوص سایر درخواست های 
مجلس برای اصلاح بودجه نشست ها و گفت و گوها میان دولت و مجلس درحال انجام 
است. به گفته وی، با برگزاری جلسات میان نمایندگان دولت و مجلس دیدگاه طرفین 
درخصوص اصلاح ســاختار بودجه به هم نزدیک خواهد شد. این مقام مسئول، تأکید 
کرد: سازمان برنامه دستور رهبری را اجرا می کند و درخصوص بقیه موارد نیز در حال 
گفت و گو با مجلس است زیرا بخشی ازاصلاحات ساختاری که قابل اجرا در سال آینده 

بوده در لایحه اعمال شده است.
گفتنی است، مقام معظم رهبری در۲۴آذرماه سال جاری درنامه ای خطاب به رئیس 
جمهوری دستور اصلاح بخش هایی از بودجه بویژه برداشت از صندوق توسعه ملی صادر 
کردند. در این نامه رهبر معظم انقلاب برداشت مازاد در ۲۰ درصد و تا سقف 3۸ درصد را 
منوط به سقف فروش یک میلیون بشکه در روز کرده اند و درباره مابقی آن هم فرموده اند 
که »بیش از ۲۰ درصد برداشــت نشــود« مقام معظم رهبری همچنین فرموده اند که 
»مطالبات و تسهیلاتی را که دولت در سال ۹۹ از محل صندوق ذخیره ارزی برداشت 
کرده، باید بازگرداند«.معظم له برداشت از صندوق ذخیره ارزی را هم ممنوع اعلام کرده 
و فرموده اند که »اگر قرار است برداشتی از صندوق ذخیره ارزی انجام شود، باید در قالب 
بودجه صورت گیرد.« در تاریخ ۲5 آذرماه سال جاری نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
با طرح برخی احکام مربوط به اصلاح ساختار بودجه کل کشور موافقت کردند. در ماده 
واحده طرح که پیشتر بندهای ۱3 گانه آن به تصویب نمایندگان رسیده بود، دولت مکلف 
شده لایحه بودجه ۱۴۰۰ را با رعایت تعریف شناسه پرداخت شامل طبقه بندی های اداری، 
اقتصادی )فصول و مواد زیر فصول هزینه ای(، عملکردی )امور و فصول(، برنامه )برنامه 
و فعالیت(، محل تأمین اعتبار و رصد ذی نفع نهایی و انجام کلیه پرداخت های دولت از 
محل منابع عمومی و اختصاصی از طریق حواله الکترونیک بانک مرکزی به همراه شناسه 
پرداخت کند. همچنین استقرار کامل نظام پرداخت به ذی نفع نهایی و انتقال اعتبارات 
بین دستگاه های اجرایی به صورت اعتباری و ثبت کلیه پرداخت های حمایتی در سامانه 
وزارت رفاه به همراه کد شناســه پرداخت )تنفیذ حکم بند ح تبصره ۱۷ قانون بودجه 

۱3۹۹( در این ماده واحده تصویب شده است.

اختصاص 18  هزارمیلیارد 
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استان ها

فیلــم کوتــاه »یه روز خــوب میاد« به نویســندگی، 
و تهیهکنندگی مهراب زمانی آماده نمایش شد. 
فیلــم کوتــاه »یه روز خــوب میاد« به نویســندگی، 
گردانی و تهیهکنندگی مهراب زمانی که در مورد اتفاقات

داده در دوین ســابقه کارگردانی سه تئاتر صحنهای و 

»یه روز خوب میاد«
با موضوع کرونا آماده

نمایششد

بخش ابتدایی زنجیره فولاد یعنی معدنی ها )سنگ آهن( بارها از طریق 
اتاق بازرگانی نظرات خود را درخصوص تنظیم بازار اعلام و بر این موضوع 
تاکید کرده اند که ســپردن معاملات به مکانیزم های بازار همچون عرضه و 
تقاضا بهترین شیوه تعیین نرخ به شمار می رود و باید میزان دخالت دولت 
در اقتصاد بسیار کم و تنها محدود به موارد استثنا باشد. اما درحال حاضر 
وضعیت در زنجیره آهن و فولاد این گونه نیست و شمش سازان مواد اولیه خود 
را براساس نرخ دستوری و بسیار ارزان تر از قیمت جهانی دریافت می کنند. 
در این شــرایط ورود وزارت صمت به این زنجیره، نه تنها مغایرتی با رفتن 
به ســمت بازار آزاد ندارد که تنها تعدیل سوبسیدهای فعلی شمش سازان 
به شمار می رود. اما از آنجا که این تعدیل در سیاست گذاری از مزایای یکی 
از حلقه های زنجیره می کاهد و )شاید( نفع عمومی تمامی حلقه ها را به دنبال 

دارد، داد اعتراض بخشی از حلقه های زنجیره را بلند کرده است.
در شیوه نامه فولادی وزارت صنعت، معدن و تجارت به چند مورد اصلی 
پرداخته شده که عرضه تمامی محصولات حلقه های مختلف زنجیره فولاد در 
بورس کالا یکی از این موارد است. این موضوع درحالی که مزایایی به همراه 
دارد، اما بدون چالش هم نیست. عرضه تمامی محصولات در رینگ معاملاتی 
بورس کالا باعث می شود تا کشف نرخ در فضایی شفاف و رقابتی انجام شود 
که این موضوع در شرایطی که حلقه های بالادستی از قیمت گذاری دستوری 
زیان می بینند، گزینه ای مناسب به شمار می رود.درحال حاضر با وجودی که 
قیمت پایه شمش فولاد در بورس کالا براساس نرخ جهانی تعیین می شود 
و در برخــی برهه های زمانی، به علت رقابت قیمت در بازار داخل، حتی از 
بهــای جهانی نیز بالاتر می رود، اما تعیین قیمت در بخش ابتدایی زنجیره 
شامل سنگ آهن، کنسانتره و گندله به صورت دستوری و براساس ضرایب 
مشخص از قیمت شمش فولادی تعیین می شود. این نحوه تعیین قیمت 
باعث شــده تا مواد اولیه شمش سازان با بهایی بسیار ارزان تر از قیمت های 
جهانی به دست فولادی ها برسد و درحالی که بخش فولاد از این ارزان فروشی 
منتفع شده، حلقه های ابتدایی زنجیره متحمل زیان می شوند.در این شرایط 
گاهی فولادسازان شمش تولیدی خود را به صورت کنترل شده در بورس کالا 
عرضه می کنند و این موضوع باعث می شود تا در برخی زمان ها مانند تابستان 
امسال، رقابت بهای شمش فولاد را در بازار داخل حتی از قیمت صادراتی نیز 
بالاتر ببرد. به این ترتیب نحوه سیاست گذاری فعلی در زنجیره فولاد و حمایت 
گسترده در بخش شمش باعث شده تا درحالی که شمش سازان مواد اولیه 
خود را بسیار ارزان تر از نرخ جهانی دریافت می کنند، آن را با قیمتی به مراتب 
بالاتر از قیمت های جهانی به صنایع تکمیلی بفروشند. این موضوع نیز باعث 
شده تا زنجیره آهن و فولاد کشور از بالادست تا پایین دست به صورت دوکی 
شکل رشد کنند.به عنوان نمونه در نهاده ای همچون کنسانتره )سنگ آهن( 
نحوه قیمت گذاری باعث شــده بود تا پیش از این، واحدهای فرآوری این 
کالا را 5۰ درصد ارزان تر از نرخ جهانی در اختیار حلقه های بعدی و به طور 
مشخص شمش سازان قرار دهند. اما در هفته جاری با توجه به رشد جهانی 
قیمت کنسانتره، تفاوت قیمت کنسانتره در بازار داخل با بهای جهانی به 
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 واکسن کرونا حتماً به دست مردم خواهد رسید
کمیته های تخصصی و قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا در نشست روز 
پنجشنبه به ریاست رئیس جمهوری، پس از ارائه گزارشی از چگونگی اجرای طرح 
جامع مقابله با کرونا بویژه در شب یلدا و آمار میزان مبتلایان و فوتی ها و کنترل 
بیماری در شهرهای مختلف، ضمن ابراز نگرانی از وضعیت ناپایدار در برخی شهرهای 
نارنجی، برنامه رسیدن به وضعیتی پایدار در این شهرها را طی هفته های آتی، ارائه 
کردند. به گزارش ایسنا، حسن روحانی پس از ارائه این برنامه، با قدردانی از همکاری 
و همراهی مردم و تلاش مســئولان ذیربط برای پایداری شهرهای نارنجی و زرد 
گفت: اگر چه در خصوص برآورد میزان رعایت ها و مراقبت ها در خصوص شب یلدا 
هنوز کمی زود است اما با توجه به گزارش های اولیه، می توانیم امیدوار باشیم که با 
تداوم مراعات مردم، در شهرهایی که در مورد آنها هنوز نگرانی هایی وجود دارد، به 
یک وضعیت پایدار و امیدوارکننده ای برسیم. رئیس جمهوری همچنین به قرارگاه 
عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا مأموریت داد استان هایی را که با برنامه ریزی های 
دقیق و جامع موفق شدند سریعاً آمار مبتلایان و فوتی ها را کاهش و وضعیت آن 
استان ها را به نارنجی و زرد تغییر دهند، به عنوان الگوهای موفق به افکار عمومی 
معرفــی و برنامه ریزی ها آنها را در دیگر مناطق ناپایدار اجرا کنند. روحانی تأکید 
کرد که در کنار مراعات مردم، دولت قصد دارد مدیریت های موفق در این عرصه را 
مشخص و آنها را مورد تشویق قرار دهد. رئیس جمهوری در ادامه تأکید کرد که 
وزارت بهداشت تمام تلاش خود را برای تأمین واکسن چه از داخل و چه از خارج 
به کار گرفته و مردم مطمئن باشند همان طور که اجازه ندادیم تحریم های تحمیلی، 
روند مقابله با کرونا در کشور را با مشکل مواجه کند و حتی از بسیاری از کشورهایی 
که در تحریم اقتصادی نیز نیستند، موفق تر عمل کردیم، واکسن نیز علیرغم شرایط 
تحریمی و اشکال تراشی امریکا حتماً تأمین و در اختیار مردم گذاشته خواهد شد. 
روحانی با بیان اینکه وزارت بهداشت فهرست اولویت بندی افرادی را که باید واکسن 
دریافت کنند، تهیه کرده است، افزود: افراد سالمند و دارای بیماری های زمینه ای 
و کســانی که دچار بیماری های صعب العلاج هستند و همچنین کادر بهداشت و 
درمان که مستقیماً با کرونا ارتباط دارند در اولویت دریافت واکسن هستند. رئیس 
جمهوری گفت: همچنین با همکاری وزارت راه و شهرسازی و هواپیمایی کشوری 
زیرســاخت لازم برای تأمین زنجیره سرد انتقال واکسن فراهم شده است. رئیس 
جمهوری گفت: حمایت کامل از تولید واکســن داخلی از اولویت های اصلی دولت 
خواهد بود و بسیار امیدواریم که واکسن داخلی با استانداردهای لازم در دسترس قرار 
گیرد. روحانی در ادامه درباره فعالیت های رسانه های خارج از کشور و برخی شبکه 
های مجازی در زمینه واکسن اظهار داشت: مردم شریف بی تردید اسیر جوسازی 
و فضاسازی رسانه های خارجی نخواهند شد؛ همان رسانه هایی که از ابتدای شیوع 
بیماری کرونا در عملیاتی روانی در قالب بزرگنمایی و برجسته ســازی برخی آمار 
از جمله شمار مبتلایان و فوتی ها، کوشیده اند دستاوردها و برنامه های کشور را در 

حوزه مقابله با کرونا، به حاشیه برانند. 

 جان باختن ۱۳2 بیمار مبتلا به کرونا
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: در ۲۴ ساعت گذشته، 
۱3۲ بیمار کووید۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع جانباختگان این بیماری 
به 5۴ هزار و ۴۴۰ نفر رسید. به گزارش خبرگزاری صدا وسیما؛ دکتر سیما سادات 
لاری گفت: از ظهر روز پنجشــنبه تا ظهر روز جمعه و بر اساس معیارهای قطعی 
تشخیصی، ۶ هزار و ۲۱ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که 

۹۰۶ نفر از آنها بستری شدند.

 ۸۰۰ میلیارد ریال به حل مشکلات قضایی خراسان شمالی تخصیص 
یافت

رئیس قوه قضائیه گفت: ۸۰۰ میلیارد ریال اعتبار برای رفع مشکلات و نیازهای 
ضروری در دادگستری خراسان شمالی و زیرمجموعه های آن تخصیص داده شد. 
حجت الاسلام والمسلمین سیدابراهیم رئیسی در پایان سفر یکروزه خود به خراسان 
شمالی در جمع خبرنگاران اظهار داشت: بخشی از این اعتبار از منابع استانی تأمین 
می شــود و امید اســت با این میزان بودجه، برخی از مشکلات ضروری استان در 
حوزه های قضایی برطرف شــود. رئیس دستگاه قضا با اشاره به اینکه در این سفر 
توفیق دیدار مردمی حاصل نشــد، افزود: در ســفرهای استانی و ورود به استان ها 
معمولاً دیدارهایی با مردم داریم اما در این سفر به علت شرایط کرونا و ملاحظات 
بهداشتی این امر محقق نشد. وی درباره نتایج سفر به خراسان شمالی گفت: علاوه 
بر اختصاص ۸۰۰ میلیارد ریال اعتبار، پیگیری برای حل مشکلاتی که در دیدار با 
نمایندگان اقشار و نخبگان داشتیم هم در دستور کار است، در این نشست مواردی 
مطرح شــد که قرار است مورد بررسی قرار گیرد. وی خاطرنشان کرد: پروژه هایی 
در مرکز استان یا سایر شهرستان ها در بخش مسکن هست که ۱۰ سال به طول 
انجامیده است، این تأخیر از این سبب ایجاد شده که دستگاه مسئول، تعهدات را 
انجام نداده است، در این زمینه هم قرار شد تا پیگیری لازم انجام شود. حجت الاسلام 
والمسلمین رئیسی گفت: دستگاه های اداری اعم از دولتی یا عمومی و خصوصی، 
وقتی تعهدی می دهند باید به آن پایبند باشند، بویژه در ساخت مسکن باید تعهدات 

داده شده به مردم محقق شود.

 مهلت بیمه چهار محصول کشاورزی گیلان تمدید شد
رشت - معاون خدمات بیمه ای بانک کشاورزی گیلان گفت: مهلت بیمه چهار 
محصول کشاورزی گیلان که تا پایان آذر به اتمام می رسید تا آخر دی ماه جاری 
تمدید شد. به گزارش ایرنا، پیمان معمارزاده اظهار داشت: این چهار محصول شامل 
زیتون، فندق، گندم و جو در دو بخش آبی و دیم اســت. وی خاطرنشــان کرد: 
علاقه مندان برای بیمه محصولات یاد شده تا پایان ماه جاری فرصت دارند تا به ۲۸ 
دفتر خدمات بیمه ای و شعب بانک کشاورزی در سراسر استان مراجعه کنند. معاون 
خدمات بیمه ای بانک کشاورزی گیلان در ادامه با اشاره به تغییر فصل بیمه گذاری 
باغ های مرکبات اضافه کرد: بیمه باغ های مرکبات از آذر »ماه گذشته« آغاز شده 
و تا پایان دی ماه ادامه دارد، پیش از این بیمه باغ های مرکبات از فروردین انجام 
می شد. وی با بیان اینکه چایکاران نیز تا پایان ماه جاری برای بیمه باغ های چای 
فرصت دارند، بیان داشت: کشاورزان شالیکار نیز تا پایان اردیبهشت سال آینده برای 
بیمه شالیزارهای خود فرصت دارند. معاون خدمات بیمه ای بانک کشاورزی گیلان 
یادآور شــد: افرادی که برای اولیــن بار برای بیمه محصولات خود اقدام می کنند 
باید فتوکپی شناسنامه، کارت ملی، مدارک مربوط به زمین کشاورزی را به همراه 
داشــته باشند. استان گیلان دارای 3۱۴ هزار هکتار اراضی کشاورزی است، 3۱۷ 
هزار نفر از مردم استان در بخش کشاورزی مشغول به فعالیت هستند، برنج، چای، 
زیتون، پیله ابریشــم، بادام زمینی، زیتون، فندق و مرکبات عمده ترین محصولات 

کشاورزی گیلان هستند.

 بیش از 2۰۰۰ واحد مسکونی روستایی همدان نیاز به مقاوم سازی دارد
 سرپرست فرمانداری همدان گفت: بیش از ۲ هزار واحد مسکونی روستایی در 
سطح شهرستان نیاز به مقاوم سازی دارد ؛ واحدهایی که در مواجهه با بحران های 
احتمالی بسیار آسیب پذیرند. محمد علی محمدی، در جلسه کارگروه امور زیربنایی 
و تأمین مسکن شهرستان همدان گفت: از حدود ۲3 هزار واحد مسکونی روستایی 
شهرســتان ۱۴ هزار و ۷۰۰ واحد نیاز به مقاوم سازی داشته است که تا کنون ۱۱ 
هزار و 5۰۰ واحد مقاوم سازی شده است. سرپرست فرمانداری شهرستان همدان با 
بیان اینکه متقاضیان بازسازی مسکن روستایی می توانند از تسهیلات بانکی و کمک 
بلاعوض بهره مند شوند، افزود: عملکرد بانک های عامل در خصوص ارائه تسهیلات 
مقاوم سازی مسکن روستایی خوب است و انتظار داریم همچنان با وحدت رویه و 

تسهیل در ضمانت ها، این تسهیلات به متقاضیان پرداخت شود. 

سعیده محمد  - سردبیر | با گذشت 
چنــد روز از اعــلام رئیس ســتاد اجرایی 
فرمان حضرت امام خمینی)ره( برای تماس 
داوطلبان فاز انسانی تست واکسن کرونای 
ایرانی با ســامانه ۴۰3۰ تنها در چهار روز 
گذشــته ۴5 هزار نفر برای تجویز واکســن 
کرونای ایرانی با این سامانه تماس گرفته اند 
آن طور که مدیرعامل سامانه ۴۰3۰  می گوید 
بیش از 3۰ هزار نفر از ثبت نام کنندگان جزو 
داوطلبان قطعی واکســن کویران هستند و 
قرار است از بین این تعداد 5۶ نفر به عنوان 
داوطلب نهایی احراز شوند و بزودی آخرین 
تست بالینی انسانی واکسن کووید۱۹ روی 
همین 5۶ داوطلب آزمایش می شود. به گفته 
دکتر پورحسینی، بیشترین سن داوطلبانی 
که با سامانه ۴۰3۰ تماس می گیرند بین ۲5 
تا 3۰ سال است و در این بین سهم مردان 
بــه دلیل الزام یک ماه اقامت در هتل و دور 
ماندن از خانه بیشتر از زنان است. همچنین 
در بین این داوطلبان از کشــاورز، خبرنگار، 
استاد دانشــگاه، ایثارگر، نیرو های نظامی و 
طلبه های جوان گرفته تا فرزند شهید همت 
حضور دارنــد. در این گزارش با تعدادی از 
داوطلبان واکســن کرونای ایرانی گفت و گو 
کردیم و انگیزه و هدف شان را از تزریق این 
واکسن جویا شده ایم. اسامی افراد به دلیل 
مســایل اخلاقی و رعایــت تصمیم کمیته 

اخلاق در روزنامه محفوظ است.
آقای 3۸ ساله، ساکن شهرکرد، کارمند 
آموزش و پرورش و فوق لیسانس مهندسی 

عمران است.
 او دربــاره دلیل داوطلب شــدن برای 
واکســن کرونــا می گوید: »هــر زن و مرد 
ایرانــی هر کاری از دســتش بربیاید برای 
وطنش انجام می دهد، همین کســانی که 
واکسن کرونا را می سازند تا چند سال پیش 
دانش آموز مدارس بودند، آنها تلاش می کنند 
که نفرات برتر المپیاد باشــند. دانشمندان 
ما هم از دل همیــن دانش آموزان به وجود 
می آیند. ایرانی به ایرانی بودن خودش افتخار 
می کند. وظیفه مان این اســت امید را نشر 
بدهیم، کســی که ایرانی را ناامید می کند، 

ایرانی نیست.
وی مــی افزاید: باید تلاش کنیم در این 
جنــگ نظامی و اقتصادی ســربلند بیرون 
بیاییم. چند ماه پیش و قبل از آنکه واکسن 
ایرانی وارد فاز انسانی شود، گفتم کاش جزو 
اولین افرادی باشم که از این واکسن استفاده 

می کند. من این را بارها در جمع خانواده و 
دوستانم عنوان کرده ام چون به دانشمندان 
ایرانی ایمان دارم. ایرانی ها باکیفیت ترین و 

بهترین کار را انجام می دهند.  

 با رضایت قلبی داوطلب تســت 
واکسن هستم

آقای ۴3 ســاله، اهل سوادکوه شمالی و 
ساکن پردیس تهران است. او خودش را طلبه 
جانباز و برادر شــهید معرفی می کند. جزو 
داوطلبانی اســت که شرایطش برای تجویز 
واکســن کرونا احراز شده است: »هدف من 
از ثبت نام برای واکسن کرونا بیشتر به خاطر 
ارج نهادن و باور داشتن به مقام شامخ اطبا 
است و در این راستا هم اعلام آمادگی کردم. 
شــکر خدا شرایط و زمینه زندگی و اصالت 
خانوادگی ما در حدی است که این موضوع 
با استقبال خوبی در میان خانواده ام مواجه 
شد و حتی خانواده ام هم آمادگی برای انجام 

این کار داشتند.
 بــا توجه بــه اینکه در فضــای مجازی 
مطالبــی را طرح کردند کــه چرا روحانیت 
اقدام نمی کنند و برخی وعده ها را سر زبان 
جاری می کنند می خواهم در جواب شــان 
بگویم »آزموده را آزمودن خطا اســت« من 

با رضایت قلبی خودم پای کار آمده ام.«
این طلبه جانباز در ادامه بیان می کند: »از 
طریق رسانه ها موضوع واکسن کرونای ایرانی 
را رصد می کردم، می خواســتم بدانم قرعه 
اولیه به نام چه کسانی می افتد و داوطلبان 

اول چه کســانی اند؟ همان طــور که مدافع 
حرم داریم، مدافع ســلامت را هم پیگیری 
می کردم، در این راســتا اولین نفرات نوک 
هرم قرار می گیرند. یکی از آرزوهایم این بود 
سهمی در این راستا داشته باشم، در نهایت از 
طریق فضای مجازی متوجه شدم و با سامانه 
۴۰3۰ تماس گرفتم و اعلام آمادگی کردم.«

 به دانشمندان ایرانی اعتماد دارم
آقای 3۱ ساله و مجرد است. فوق دیپلم 
مهندسی پزشکی و شغلش نیز آزاد است. او 
هم درباره انگیزه خودش برای تست انسانی 
واکسن کرونای ایرانی به »ایران« می گوید: 
»مــی خواهم راه پدرم را ادامه بدهم. پدرم 
جانباز دفاع مقدس هستند. چند سال است 
خانه نشــین شــده و قطعاً پدرم اگر بشنود 

خوشحال می شوند.
 هیچ گونــه ترس از موضوع ندارم. مادرم 
اول کمی ناراحت شد، گفتم مشکلی ندارد، 
گفت خدا پشت و پناهت باشد. در سایت ها 
دیدم ثبت نام می کنند خواستم دین خودم 
را ادا کنم. اعتماد کامل به دانشمندان ایرانی 

دارم، این یک وظیفه است تا ایثارگری.«
 خانم ۲۹ ساله و خبرنگار و ساکن تهران 
اســت. او کارشناسی ارشد روابط بین الملل 
خوانده و در ۱۰ ماه گذشته از شیوع ویروس 
کرونا همراه با خبرنگار ســلامت رسانه اش 
خبرهای متعددی از کرونا تهیه کرده است: 
»فکر می کردم بایــد کاری کنم که جدا از 
مصاحبه ها و گزارش هایم باشد، در این مدت 

لباس حفاظتی پوشــیدم و از بیمارستان ها 
گزارش تهیه کردم. بعد که مسائل مرتبط با 
غسل پیکرهای جانباختگان کرونا مطرح شد 
برای تهیه گزارش به غسالخانه رفتم. بعد از 
موج دوم و توصیه ها و هشدارها؛ دیدم زنی 
در امریکا داوطلب تجویز واکسن کرونا شده 
اســت. می خواستم در مســیر دستیابی به 
واکسن کرونا کمک دانشمندان ایرانی باشم. 
اولــش پدر و مادرم مخالف بودند، اما وقتی 
توضیح دادم که کمک به دانشمندان ایرانی 
یعنی یک گام به ســاخت واکســن نزدیک 
می شویم، توانستم متقاعدشان کنم. بالاخره 
این ذکات شغلم است مثل کاری که پرسنل 
اورژانس کردند و از ووهان چین دانشجوها 

را به ایران آوردند.«
 او در ادامــه می گویــد: »ته دلم قرص 
است، می دانم دانشــمندان ایرانی تا زمانی 
که اطمینان اولیه را پیدا نکنند روی نمونه 
انســانی چیزی را آزمایش نمی کنند. شاید 
عوارض داشته باشــد ولی به دانش ایرانی 

باور دارم.«

 اطلاعات داوطلبان واکسن کرونا 
محرمانه است

مدیر ســامانه ۴۰3۰ وابســته به ستاد 
اجرایی فرمان حضــرت امام خمینی)ره( و 
وزارت بهداشــت نیز درباره فرآیند انتخاب 
داوطلبان تزریق واکســن کرونــای ایرانی 
به »ایران« گفت: واکســن کویران ساخت 
شرکت شفافارمد وابســته به ستاد اجرایی 

فرمان حضرت امام خمینی)ره( اســت که 
مراحل تست حیوانی آن طی شده و بزودی 
مراحل تســت انســانی اش آغاز می شود. با 
توجه به اینکه داوطلبان زیادی برای تست 
انسانی واکســن اعلام آمادگی کرده بودند، 
قرار شــد روشــی را به کار ببریم که همه 
اقشار ملت که داوطلب تست انسانی کویران 
هستند شرکت کنند، برای همین در سامانه 
۴۰3۰ خط ویــژه ای را برای این داوطلبان 

راه اندازی کردیم.
دکتر ســید محمد پورحسینی در ادامه 
افزود: در مرحله اول داوطلبان پس از تماس 
با ۴۰3۰ غربالگری می شوند و در صورتی که 
شــرایط اولیه را دارا بودند مشاوران مرکز با 
این افراد تمــاس می گیرند. فرآیند انتخاب 
داوطلبان به این شــرط است که داوطلبان 
نباید زیر ۱۸ سال باشند، و بالای 5۰ سال 
نداشته باشند، قبلًا مبتلا به کووید۱۹ نبوده 
باشــند، در ۱۴ روز گذشه با بیمار کرونا در 
تماس نبوده باشــند، مبتلا به بیماری های 
زمینه ای و مزمن نباشــند، شرایط حداقل 
یک هفته اقامت در تهران را داشته باشند و 
یک ماه بعد از تجویز واکســن نیز در تهران 

در دسترس باشند.
وی بــا بیان اینکــه ثبت نام کنندگان در 
این سامانه از تمام اقشار ملت بوده و عمدتاً 
آگاهانه شــرایط را انتخاب کرده اند، اظهار 
داشت: تا 5 دی ماه ۴5 هزار و ۶۰۰ داوطلب 
با سامانه ۴۰3۰ تماس گرفته اند و نزدیک به 
3۰ هزار نفر اعلام داوطلب قطعی کرده اند، 
یعنی شرایط اولیه را دارا بودند و مشاوران ما 
با این افراد تماس می گیرند. داوطلبان توجه 
داشته باشند مشاوران سامانه ۴۰3۰ فقط با 
سرشماره ۴۰3۰ با افراد واجد شرایط برای 
ثبت نام شان تماس می گیرند، مردم مراقب 
باشند پاسخگوی شماره های دیگر نباشند.  
در این مرحله مشــاوران بر اساس فرم های 
اختصاصی درباره موضوعات مختلف از جمله 
داشتن بیماری، انگیزه و... از داوطلبان سؤال 

می کنند.
دکتر پورحسینی با اشاره به اینکه شرایط 
داوطلبان پس از قبول شرایط احراز مجدداً 
از ســوی کمیته پژوهش و علمی واکســن 
بررســی می شود، افزود: در مرحله بعدی از 
داوطلبــان آزمایش های مختلف و معاینات 
پزشــکی توسط پزشــکان متخصص انجام 
می گیــرد و نهایتاً از بین آنها 5۶ نفر در فاز 

یک انتخاب می شوند.

رییس انستیتوپاستور تشریح کرد

ایرانیان آماده آزمایش واکسن ایرانی
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هدیه برگزیتی »جانسون« برای کریسمس
اتحادیــه اروپــا و انگلیــس کمتــر از 5 روز تا پایان 
ضرب الاجل ۱۱ ماهه، بر سر قرارداد 5۰۰ صفحه ای روابط 
پســابرگزیت به توافق رسیدند. قراردادی که گرچه برای 
طرف اروپایی و اپوزیســیون انگلیس بــه اندازه »بوریس 
جانسون« فوق العاده به نظر نمی رسد اما تبعاتی به مراتب 

کمتر از عدم توافق برای طرفین دارد.
به گزارش »اســـــــکای نیوز« انگلیس، شاید بتوان 
»بوریس جانســون« را خرســندترین فرد از این توافق 
دانســت. او در پیامی ویدیویی در توئیترش در حالی که 
قرارداد را در دســت گرفته بود خطاب به مردم کشورش 
گفت: »قرارداد تجاری برگزیت هدیه کریسمس من برای 
کشورم است و می تواند آغازی برای یک رابطه خوب و موفق 
با شرکای اروپایی باشد چراکه تجارت، سفر و سرمایه گذاری 

در کشورمان را با آغاز سال جدید تضمین خواهد کرد.«
»بوریس جانسون« که به نظر می رسید همه مقدمات 
جشــن این توافق را از قبل مهیا کرده بود، در نشســت 
مطبوعاتــی با رســانه ها در حالی که به نشــانه موفقیت 

کشــورش در برقراری روابطی پرســود در حوزه صیادی، 
کراواتی با تصویر ماهی بسته بود، زمان اجرای این توافق 
را از ابتدای ژانویه عنوان کرد. این در حالی اســت که این 
توافق پیش از اجرا باید به تصویب پارلمان انگلیس و ۲۷ 
عضو اتحادیه اروپا برسد. گفته می شود نمایندگان پارلمان 
بریتانیا 3۰ دسامبر تشکیل جلسه خواهند داد اما با توجه 
به تعطیلات کریسمس زمان تشکیل جلسه اتحادیه اروپا 

مشخص نیست.
وی همچنیــن گفت: »ما بار دیگر می توانیم قوانین و 
سرنوشــت مان را خودمان تعیین کنیم. در اول ژانویه، ما 
خــارج از چارچوب ها و در فضایی فراتر از یک بازار واحد 
خواهیم بود. از این پس قوانین حاکم بر بریتانیا را پارلمان 
تعیین می کند و قضات انگلیســی بر اجرای آنها نظارت 
خواهند کرد و خبــری از قوانین قضایی اروپایی نخواهد 
بود.« وی ادامه داد: »ما یک ایالت ساحلی مستقل خواهیم 
بود که کنترل کاملی بر آب هایش دارد و ســهم انگلیس 
از صیادی با این توافق پس از 5 سال و نیم از نصف به دو 

سوم خواهد رسید.« بسیاری از سران اتحادیه اروپا از این 
توافق رضایت ندارند. به نوشته »نیویورک تایمز«، »اورسلا 
فون درلاین«، رئیس کمیسیون اتحادیه اروپا نیز در حالی 
کــه خود را در این گروه جای می دهد، گفت: »امروز روز 
سختی برای برخی ها در انگلیس و اروپاست و باید بگویم 

من هم حسی تقریباً مشترک با آنها دارم.«
توافق پســـــــــــــابرگزیت بخش اقتصادی لندن را 
چندان تحت تأثیر قرار نخواهد داد و حتی شرایط بورسیه 
مطالعاتی یا تحصیلی دانشــجویان اروپــا و انگلیس را با 
محدودیت هایی روبه رو کرده است. اما از ابعاد مختلفی در 
آینده تجاری، امنیتی، مهاجرتی و... انگلیس مؤثر خواهد 
بود. بوریس جانســون در پیــام ویدیویی اش این قرارداد 
را توافقی پرســود دانست که امکان تجارت آزاد به شیوه 
کانادایی و بدون هیچ تعرفه و محدودیتی را برای طرفین 
فراهم می کند و بستر سرمایه گذاری نامحدود انگلیس در 
اروپا را مهیا خواهد کرد اما همچنان یک مرز سخت گمرکی 
و نظارتی میان اتحادیه اروپا و بریتانیا ایجاد می شود که روند 

تبادلات کالا را دشوار خواهد کرد. از سوی دیگر به نوشته 
»یورونیوز«، اتحادیه اروپا تجارت بدون تعرفه را با شــرط 
برقراری شرایط برابر رقابتی و رعایت استانداردهای زیست 
محیطی و نیروی کار پذیرفته است. این اقدام اتحادیه برای 
پیشگیری از سرمایه گذاری دولتی بریتانیا در بخش صنایع 

و برهم خوردن تعادل رقابت میان طرفین است.
اما شاید توافق 5 سال و نیمه در بخش صیادی را بتوان 
پررنگ ترین بخش این توافق نامید. به نوشــته رویترز در 
حالی که ماهیگیری در تولید خالص داخلی بریتانیا کمتر 
از یک دهم درصد اثرگذار است اما کنترل آب ها این امر را 
به بخشی مهم در مذاکرات بدل کرده بود. با توافق جدید 
ماهیگیران اتحادیه اروپا مجوز ورود به آب های بریتانیا با 
کاهش سطح فعلی را خواهند داشت. به عبارت دیگر پس 
از برقراری این توافق درآمد تقریبی ۶5۰ میلیون یورویی 
صیــادی قایق های ماهیگیری اتحادیــه اروپا، ۲5 درصد 
کاهش می یابــد و به درآمد ماهیگیران بریتانیایی افزوده 

خواهد شد.
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بسته شدن مرز های باشماق، شلمچه و خسروی روی مسافران بخاطر کرونای انگلیسی
تردد مسافر در مرز های باشماق مریوان و شلمچه 
خوزســتان و قصر شــیرین و مهران ممنوع شد. این 
ممنوعیت ها از ســوی دولت عراق و به منظور کنترل 
و مقابله با ویروس کرونای انگلیسی انجام شده است.

مدیرکل گمرک باشــماق مریوان گفت: براســاس 
دستورالعمل وزارت کشور اقلیم کردستان عراق تردد 
مســافر از مرز باشماق مریوان از ساعت ۲۴ پنجشنبه 

شــب چهارم دی تا اطلاع ثانوی ممنوع شد.
فرید حق پناه به ایرنا اظهار داشت: این ممنوعیت 
به منظــور کنترل ویروس جدید کرونای انگلیســی و 
براساس دســتورالعمل وزارت کشور اقلیم کردستان 

عراق اعمال شده است.
مدیــرکل گمرک باشــماق مریوان بــا بیان اینکه 
ممنوعیت تردد مســافر شــامل تمام مرزهای رسمی 
اقلیم کردســتان عراق با ایران شده است، اعلام کرد: 
مسافران ایرانی که هم اکنون در عراق به سر می برند 
می توانند به ایران مراجعه و مســافران عراقی هم که 

در ایران هســتند می توانند به کشورشان بازگردند.
همچنیــن بــه  گــزارش خبرگزاری صداوســیما، 
مسئولان کشور عراق در اجرای اقدام های پیشگیرانه 
اخیــر در جهــت مقابله با شــیوع ویــروس کرونای 
انگلیســی، از بســته شدن گذرگاه شــلمچه به روی 

مســافران خبر دادند. بر این اســاس تا اطلاع بعدی 
زائران نمی توانند به کشــور عراق سفر کنند.

همچنین فرماندار قصرشیرین گفت: تردد مسافر از 
مرزهای رســمی خسروی و پرویزخان این شهرستان 
به عراق ممنوع شــد. مرادعلــی تاتار افزود: عراق در 
جهــت اجرای اقدام های پیشــگیرانه اخیر و مقابله با 
شــیوع ویروس کرونای انگلیسی، گذرگاه های دو مرز 
رسمی پرویزخان و خسروی را به روی مسافران بست.

وی اظهار داشت: در راستای تصمیم دولت مرکزی 
عراق در کنتــرل ویروس جدید کرونای انگلیســی، 
دســتورالعمل جدیدی از ســوی عراق راجع به تردد 

مســافر از مرزهای بین المللی صادر شده که از ساعت 
۱۲ جمعه شــب ورود مسافران ایرانی به شمال عراق 
و خروج مســافران عراقی از اقلیم کردستان عراق به 
سمت ایران تا اطلاع بعدی ممنوع شد. نماینده عالی 
دولت در قصرشــیرین گفت: مســافران ایرانی که هم 
اکنــون در عراق به ســر می برنــد می توانند به ایران 
مراجعه کرده و مســافرین عراقی که در ایران به سر 

بازگردند.  می برند می توانند به کشور خود 
تاتــار ادامه داد: همچنین تــردد افراد دو تابعیتی 
)ایرانی- عراقی( نیز از مرز رســمی خسروی تا اطلاع 

بعدی ممنوع است.
 خبر

پایان خاموش شورای شهر ساری با دستگیری تمام اعضای آن
دادگســتری مازندران دستگیری نهمین عضو شورای اسلامی شهر 
ســاری را نیز تأیید کرد؛ به ایــن ترتیب تاکنون تمامی اعضای اصلی 
این شورا دستگیر شده اند و تنها یک عضو علی البدل با سابقه فعالیت 

۲ ماهه برای آن باقی مانده است. 
روابط عمومی دادگســتری مازنــدران در خبری کوتاه اعلام کرد: 
در ادامه رســیدگی به پرونده تخلفات مالی شهرداری و شورای شهر 
مرکز اســتان، آخرین عضو شورای شهر ســاری به اتهام فساد مالی 

با دســتور قضایی توسط سازمان اطلاعات سپاه کربلا دستگیر شد.
این روابط عمومی از فرد دســتگیر شده که نامی از او برده نشده، 
به عنوان »آخرین بازمانده اعضای شــورای شــهر ساری« یاد کرد و 
افزود: دســتگاه قضایی اســتان طبق فرامین رهبر معظم انقلاب و در 
راســتای اهداف اعلامی ریاســت معزز قوه قضائیه با رویکرد مقابله با 
انواع فساد اقتصادی و مالی، مصمم است با به دست آوردن مستندات 
اجرای عدالت در تمام سطوح جامعه باشند. شورای پنجم شهر ساری و دلایل کافی؛ ریشــه های فساد را در استان بخشکاند تا مردم شاهد 

۹ عضو اصلی و ۶ عضو علی البدل داشت که از ابتدای تابستان امسال 
تاکنون تمامی ۹ عضو اصلی برســر پرونده فساد شهرداری دستگیر و 
بازداشت شده اند. از ۶ عضو علی البدل هم چهار عضو از ورود به شورا 
انصراف داده اند، ۲ عضوی هم از ۱۴ مهر وارد شــورا شــدند، یکی از 
آنها اســتعفا داد، اگر چه استعفایش به خاطر حد نصاب نداشتن شورا 

مطرح نشــد تا مشخص شود قبول می شود یا خیر. 
دومین عضو علی البدل راه یافته به شــورا هم تاکنون واکنشی در 
قبال وضعیت ایجاد شــده از خود نشان نداده است و مشخص نیست 
همچنان بر حضور در شورایی که حالا به مرحله انحلال قهری رسیده 

امیدوار اســت یا او هم استعفا کرده است. 
پرونده اختلاس و تضییع حقوق عمومی شــهرداری ســاری علاوه 
بر ۹ عضو شــورای شهر، تاکنون شــهردار، سرپرست وقت شهرداری 
در نیمه اول ســال ۹۸، چند مدیر و کارمنــد و همچنین تعدادی از 

پیمانکاران این مجموعه را بلعیده اســت.



۳

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/10/06

شماره : 985

 بــی ثباتــی مدیریتــی، آفــت ســاماندهی پســماند در حلقــه 
دره

مدیرکل حفاظت محیط  زیســت اســتان البرز درباره به سرانجام نرسیدن 
ساماندهی پسماند در کرج، تأکید کرد: مشکل اساسی حلقه دره این است که 
به صورت مســتمر شاهد تغییرات زودهنگام مدیریتی هستیم و طرح و برنامه و 
پیشــرفت فیزیکی مدیران توســط یکدیگر نادیده گرفته شده و کل پروژه به 
نقطــه ابتدای خود برمی گردد و این موضوع به آفت اصلی در حوزه پســماند 
تبدیل شــده است. فردین حکیمی در حاشیه بازدید از سایت حلقه دره اظهار 
داشت: ساماندهی پســماند در کرج با تدابیر مختلف قابل اجراست و از جمله 
مهم تریــن راهکارها برای کاهش اثرات می توان به راه اندازی واحدهای خطوط 
تولید کمپوست، تسویه شیرابه ها و راه اندازی لندفیل مهندسی اشاره کرد که با 
پیگیری این مباحث مشکلات حلقه دره کاهش خواهد یافت. وی با عنوان اینکه 
نمی توان منکر بوی نامطبوع حلقه دره شــد، افزود: با توجه به دفن حداکثری 
و بازیافت حداقلی، شــاهد تولید شیرابه و ادامه انتشار بوی نامطبوع در منطقه 
خواهیم بود، لذا باید به ســمت راهکارهای اجرایی تمایل بیشــتری پیدا کرد. 
حکیمی تصریح کرد: برای جبران این مشکل باید تلاش کرد خطوط کمپوست 
به صورت کامل اجرا شود و با راه اندازی کامل ۲ خط ۲5۰ تن، ظرفیت تا ۸۰۰ 
تن افزایش پیدا کند و این زیرساخت وجود دارد فقط نیازمند تسریع اجراست. 
حکیمی تصریح کرد: باید تســویه خانه شیرابه در حلقه دره راه اندازی شده و با 

توجه به اینکه زیرساخت وجود دارد باید تکمیل و راه اندازی شود.
 ارسال بیش از ۴۵ هزار پیامک به رانندگان خاطی طرح کرونا

نیروی انتظامی اعلام کرد: براساس اجرای طرح کاهش زنجیره انتقال بیماری 
کرونا روز گذشــته )جمعه( تعداد ۴5 هزار و 3۲5 پیامک به رانندگانی که به 
مصوبات ســتاد مبارزه با کرونا توجه نداشــته اند، ارسال شد.  در حوزه اعمال 
قانون و در چارچوب کنترل زنجیره کرونا در طرح محدودیت شبانه تعداد ۴3 
هــزار و ۶5۹ خــودرو و در مناطق نارنجی تعداد ۱۴ هزار و ۷۲ خودرو جریمه 

و اعمال قانون شدند.
همچنین در ارتباط با اجرای این طرح به53 هزار و 3۹ راننده تذکر شفاهی 
و تعداد ۲۷ هزار و ۱۱۷ خودرو که پیشتر توقیف شده بودند، عودت داده شد.

براســاس ایــن گزارش، ۶ هزار و ۸۹۲ نفر نیــرو در یک هزار و ۹5۸ نقطه 
بکارگیری شــدند. همچنین  روزگذشته تردد خودروها نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته 3۰ درصد کاهش داشته است.
براســاس این گزارش، از جمله اقدام های انتظامی مرتبط با صنوف بازدید 
از۱هفت هزار و ۴55 محل کســب بوده که در این ارتباط سه هزار ۸5۴ مورد 

از اصناف تذکر و ۱3۰ باب از صنوف پلمب شد.

 کمبود نهاده های دامی بزرگ ترین مســأله دامداران و عشــایر 
دامغان است

رئیس اداره امور عشایری مدیریت جهاد کشاورزی شهرستان دامغان گفت: 
کمبود نهاده های دامی، امروز از بزرگ ترین مشکلات دامداران و عشایر محسوب 
می شود و نیازمند اختصاص ســهمیه ویژه است. به گزارش ایرنا، خسرو نبیلی 
افزود: ســهم مورد نیاز نهاده های دامی در دامغان حدود پنج هزار تنُ است که 
از این میزان، به ســه هزار تن جو و یک هزار و 5۰۰ تن کنســانتره نیاز است. 
نبیلی خاطرنشان کرد: بسیاری از دامداران باتوجه به قرارداشتن در فصل زایش 

دام ها، حاضر به خرید نهاده با قیمت آزاد هستند که در بازار موجود نیست.
نبیلی به قیمت ۴5 هزار ریالی جو آزاد اشاره کرد و اظهار داشت: از نهاده های 
دامی توزیع شده امسال ۴5۲ تن جو سهمیه ای به قیمت ۲۰ هزار و 3۰۰ ریال 
با پیگیری امور جهاد کشــاورزی و عشایری استان و نماینده مردم دامغان در 
مجلس شورای اسلامی به شهرستان دامغان اختصاص یافت. رئیس اداره امور 
عشــایری جهاد کشاورزی شهرســتان دامغان به راهکار رفع این مشکل اشاره 
کرد و گفت: با توجه به کمتر از ســه ماه باقی مانده تا پایان سال، انتظار داریم 

تا پشتیبانی استان جو را آزاد و در اختیار دام روستایی و عشایر قرار دهد.

 واکنش اســتانداری آذربایجان غربی به انتشار فیلم درگیری 
فرماندارنقده

 اســتانداری آذربایجان غربی با انتشار اطلاعیه ای در خصوص انتشار فیلم 
درگیری فرماندار نقده با دو نفر نســبت به حواشــی ایجاد شده در این زمینه 
توضیحاتی ارائه کرد. روابط عمومی استانداری آذربایجان غربی در این توضیحات 
آورده است، پیرو انتشار فیلمی از دعوای یکی از کارکنان استانداری آذربایجان 
غربی با دو نفر در فضای مجازی توضیحات زیر جهت استحضار و اطلاع افکار 
عمومی منتشــر می شود. به استحضار می رساند فیلم منتشره از دعوای یکی از 
کارکنان استانداری آذربایجان غربی با برخی افراد در شبکه های اجتماعی متعلق 
به سال ۱3۹5 و پیش از عهده داری مسئولیت فرمانداری شهرستان نقده است 
و ارتباطی به موقعیت اداری فعلی ایشان ندارد و طرفین آشتی کرده و در حال 
حاضر مشــکلی وجود ندارد. دعوای رخ داده صرفاً به دلیل این بوده که ایشان 
به عنوان واســطه حل یک مسأله مالی پیشقدم شــده بود اما موضوع از مسیر 

عادی خارج و به دعوا و درگیری منجر شد.

 استان فارس برای نخستین بار در کشوراز ۵۸ درسنامه رونمایی کرد
  برای نخستین بار در کشور و در روزهای شیوع کرونا، 5۸ عنوان درسنامه 
خودآموز در اســتان فارس رونمایی شد. طی آیینی با حضور مسئولان آموزش 
و پــرورش فــارس، 5۸ درســنامه خودآموز دوره های اول و دوم متوســطه و 
هنرستان های فنی و حرفه ای و کارودانش رونمایی شد. معاون آموزش متوسطه 
آموزش و پرورش فارس در این آیین گفت: این درسنامه ها توسط سرگروه های 

آموزشی و دبیران مجرب استان برای استفاده دانش آموزان تهیه شده است.
به گزارش آموزش و پرورش فارس، رسول قانونی خاطرنشان کرد: هدف از 
تهیه این درسنامه ها ارتقای کیفیت یادگیری دانش آموزان خصوصاً در مناطق 
کمتر برخوردار و محروم بوده است. معاون آموزش متوسطه آموزش و پرورش 
فارس، گفت: اطلس دسترسی دانش آموزان به انواع روش های آموزشی در سراسر 
استان تهیه شد و در سامانه ltms.medu.ir قابل مشاهده و گزارش گیری است.

 ۳ کیلومتر از مناطق آلوده نفتی در میانکوه اردل پاکسازی شد
سرپرست اداره  کل مدیریت بحران استانداری چهارمحال و بختیاری گفت: با 
گذشت ۱۰ روز از آغاز عملیات پاکسازی مناطق آلوده به نفت در بخش میانکوه 

اردل، تاکنون سه کیلومتر از ۶ کیلومتر اراضی آلوده پاکسازی شده است.
به  گزارش ایرنا، خسرو کیانی افزود: در پی شکستگی لوله انتقال نفت مارون 
به اصفهان و نشت حجم قابل توجهی از نفت به اراضی محدوده روستای گندمکار 
تا شهر سرخون به طول ۶ کیلومتر، عملیات پاکسازی منطقه بلافاصله از سوی 
شــرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران آغاز شــد. کیانی تصریح کرد: کند 
بودن عملیات پاکسازی به سبب سخت گذر بودن منطقه و نبود جاده دسترسی 
و ورود تانکرهای نفتکش اســت. سرپرست اداره کل مدیریت بحران استانداری 
چهارمحال و بختیاری با اشاره به فعالیت ۱۲ دستگاه تانکر نفتکش در منطقه 
خاطرنشان کرد: از اســتان های همجوار نیز تجهیزات و امکانات کمک گرفته 
شــده است اما نبود جاده دسترســی بویژه در دره گندمکار عملیات پاکسازی 
را طولانی کرده اســت. کیانی با بیان اینکه هنوز خسارت های وارده بر منطقه 
برآورد نشده است، افزود: حجم نفت نشت یافته در منطقه به حدی زیاد است 
کــه بزودی نمی توان تأثیرات عمیق و خســارت های آن را اعلام کرد و نیاز به 

مطالعات کارشناسی و آزمایش های تخصصی دارد.

سمیه امانی  -   ایده روز |در سال های 
اخیــر خوراکی ها یکــی از جاذبه های نوین 
گردشــگری محسوب می شــوند و بسیاری 
از گردشــگران هنگام سفر به نقاط مختلف 
سعی می کنند از خوراکی های محلی استفاده 
و با طعم های مختلف هر مکانی آشنا شوند. 
شهر قزوین میراث دار بسیاری از سنت ها و 
آیین هاست و شیرینی پزی هم از گذشته های 
دور بخشی از فرهنگ زنان خانه دار قزوینی 
شمرده می شود؛ بتازگی مسئولان شهر قزوین 
برای حمایت و توسعه شیرینی سنتی قزوین 

به دنبال ایجاد خانه شیرینی سنتی هستند.

 اشتغالزایی با احیای سنت ها
شهریار کشــاورز معاونت صنایع کوچک 
و جانشــین مدیرعامل شهرک های صنعتی 
استان قزوین درباره انگیزه ایجاد خانه شیرینی  
گفت: »یکی از ابزارهــای ترویج خوراکی ها 
اســتفاده از ظرفیت گردشــگرانی است که 
برای دیدن ابنیه باســتانی و تاریخی به شهر 
قزوین ســفر می کنند و اینکه کاری کنیم تا 
شیرینی های سنتی قزوین در دل مکان های 
تاریخی به گردشــگران ارائه و معرفی شود. 
متأسفانه گردشــگرانی که وارد شهر قزوین 
می شوند تا زمانی که به فروشگاه های مرکز 
شهر مراجعه نکنند با شیرینی های سنتی و 
اصیل قزوین آشنا نمی شوند. به همین دلیل 
به دنبال مکانی برای معرفی شــیرینی های 
ســنتی قزوین بودیم. بر همین اساس چند 
مــکان مورد ارزیابی قرار گرفت و ســرانجام 
نزدیک آب انبار تاریخی ســردار که همیشه 
مورد بازدید گردشــگران است خانه قدیمی 
شناســایی و قرار شــد با همکاری سازمان 
میــراث فرهنگی این خانه احیا و بازســازی 
و خانه شــیرینی در آن راه اندازی شــود تا 
ضمن آموزش و پخت و پز در مقابل چشــم 
گردشــگران، فروش و عرضــه آن نیز انجام 
شــود و از این طریق بتوانیم شــیرینی های 
سنتی قزوین را معرفی کنیم.« وی در ادامه 
گفت: »یکی از اهداف ما از تشکیل کمیته ای 
برای احیای شیرینی های سنتی قزوین بحث 

برندسازی محصولات بود و در همین راستا 
چندین برنامــه مد نظر قرار گرفته که یکی 
همین ایجاد خانه شیرینی و دیگری احداث 
شهرک شــیرینی در محور اتوبان است که 
متأسفانه اتحادیه هنوز همکاری نکرده است.«  
کشاورز با بیان اینکه این کار در اشتغالزایی 
هم تأثیرگذار اســت، گفت: در چشــم انداز 
۱۴۰3 قصد داریم شیرینی سنتی را هم در 
کشور و هم فرامنطقه ای برندسازی و معرفی 
کنیم. قطعاً اگر در این زمینه موفق شویم در 
بحث اشــتغال هم تأثیر خواهد گذاشت. هم 
اکنون در کشورهای توسعه یافته و توریستی 
بسیاری از مشاغل از همین حوزه بنگاه های 
کوچک و متوسط به وجود می آید و ما با این 
ایده در پی این هســتیم بحث کارآفرینی را 
در خانه ها رواج دهیــم تا خانواده ها بتوانند 
کارآفرین باشند. همان طور که گفتم زمانی 
که فروش وجود داشــته باشد خود به خود 
اشــتغال ایجاد خواهد شد. در واقع غذاهای 
محلی و شــیرینی های ســنتی یک فرصت 
ارزشمند برای رونق اقتصادی و ایجاد اشتغال 
در شهرهای دارای جاذبه گردشگری و از سوی 
دیگر امکانی برای آشتی دادن مردم با سبک 

زندگی اصیل ایرانی هستند.«

 نقش مهم بانوان در گردشگری غذا
معاون صنایع کوچک و جانشین مدیرعامل 
شــهرک های صنعتی اســتان نقش بانوان 
قزوینی در زنده نگه داشــتن این ســنت را 
ســتود و گفت: »در قزوین شــب عید هیچ 
کس شیرینی نمی خرید و بانوان قزوینی همه 
شیرینی های شب عید را همراه با همنشینی 
و مراسم  خاص خودشان تولید می کردند. این 
مسأله می تواند همچنان تداوم داشته باشد و 

تنها مختص شب عید نباشد.«
وی در پایان درباره همکاری دیگر نهادها 
در این زمینه گفت: »در خوشه های صنعتی 
یــک آیتمی وجــود دارد به  نــام نهادهای 
پشــتیبان که وظیفه اش کمک به مجموعه 
خوشــه ها است و در بحث خانه شیرینی نیز 
نهادهایی مانند میراث فرهنگی، استانداری 
و ســازمان صمت به ما در این زمینه کمک 
می کنند و در ســایر آیتم ها هم دستگاه های 
متولی دیگری وارد می شــوند به عنوان مثال 
در بحث آموزش پخت شیرینی سازمان فنی 

و حرفه ای کمک می کنند.«

 پخت ۳۰ نوع شیرینی سنتی در 
قزوین

نــادر محمدی معــاون گردشــگری و 
ســرمایه گذاری اداره کل میــراث  فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی اســتان قزوین 
نیــز در همین ارتباط بــه خبرنگار »ایران« 
گفت: »با توجه به نقشــی که گردشــگری 
در توســعه کشــورها دارد ابعاد مختلفی از 
جمله گردشگری طبیعت، زیارتی، تاریخی، 
 سلامت و... را دربرمی گیرد و گردشگری غذا 
و خوراکی ها یکی از انواعی است که در سالیان 
اخیر خیلی مورد توجه قرار گرفته است. در 
واقع گردشگری غذا به عنوان یک زیرمجموعه 
از گردشگری فرهنگی با هویت و جغرافیا و 
آداب و رســوم یک ناحیه نیز مرتبط است. 
اینگونه از گردشــگری در سال های اخیر از 
چنان رشــد فزاینده ای برخــوردار بوده که 
هرســاله مهم ترین سازمان جهانی در زمینه 
گردشگری نیز سرفصلی از گزارش های سالانه 
خود را به بخش گردشــگری غذا و خوراک 
اختصاص می دهد. با همین نگاه شیرینی های 
ســنتی هم جزو گردشــگری غذا محسوب 
می شوند که به عنوان ســوغاتی و جاذبه در 

خیلی از کشورها به عنوان مقاصد گردشگری 
به آن پرداخته می شود.« وی در ادامه اظهار 
داشــت: »اســتان قزوین با توجه به ظرفیت 
بســیار بالایی که از گذشــته های دور برای 
پخت شیرینی های سنتی دارد و مزیت آنها 
خانگی بودن شــان است به عنوان یک جاذبه 
همیشه برای کسانی که قزوین را می شناسند 
مطرح بوده و ســری به قنادی های این شهر 
می زنند.« محمدی با بیان اینکه بیش از 3۰ 
نوع شیرینی سنتی در قزوین تولید می شود 
گفت: »شــیرینی در قزوین از تنوع زیادی 
برخوردار اســت که باقلوای قزوینی سرآمد 
همه آنهاســت و به دلیل نوع پخت و موادی 
که در تهیه آن به کار برده می شود متفاوت تر 
از باقلواهای شهرهای دیگر از جمله باقلوای 

یزدی، تبربزی و استامبولی است.
 وجود باغســتان سنتی و درختان پسته 
و بادام فراوان و پخت خانگی جذابیتی ویژه 
ایجاد کــرده که در کنار همــه جاذبه های 
متنوع قزوین به عنوان آیینه تاریخ و طبیعت، 
قسمت خوشمزه ســفر در ذهن گردشگران 

باقی می ماند.
  بجز باقلوا، شــیرینی های ســنتی دیگر 
همچون قاق، نان نازک، نان قندی، پادرازی، 
نخودی، نان چرخی، نان چایی، نان برنجی، 
اتابکی )شیرینی ولیعهدی( دارد که خیلی از 
گردشگرانی که به این شهر سفر می کنند آنها 

را به عنوان سوغات تهیه می کنند.«
 نــادر محمــدی معاون گردشــگری و 
ســرمایه گذاری اداره کل میــراث  فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان قزوین در 
ادامه افزود: »با این نگاه شرکت شهرک های 
صنعتی اســتان به کمک ما آمــده تا خانه 
شیرینی را احداث کنیم که هم برای ترویج 
پخــت خانگی و هم بحــث معرفی و عرضه 
شیرینی های ســنتی اقدامی کرده باشیم.« 
محمدی اظهار داشــت: »بــا توجه به اینکه 
قزوین در شاهراه مواصلاتی کشور قرار گرفته 
قصد داریم یک مرکز پخت شیرینی سنتی نیز 
برای مسافرانی که وارد شهر قزوین نمی شوند 
ایجاد کنیم تا به معرفی و ترویج آن بپردازیم.«

اخانه شیرینی در قزوین افتتاح می شود 

احیای سنت ها برای توسعه گردشگری غذا
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جاده های سفید در وضعیت نارنجی
همانطور که ســازمان هواشناسی از چند روز گذشته 
اعلام کرده بود با ورود یک ســامانه بارشی قوی به کشور 
دما در بیشتر مناطق کاهش داشت و اغلب شهر ها بارش 
نخستین برف زمستانی را تجربه کرده اند. همین بارش ها 
سبب مسدود شدن موقتی برخی محورها شد و مسافرانی 
کــه به این هشــدار ها توجه نکرده بودنــد در جاده های 
کوهستانی گرفتار برف و کولاک شدند. البته آن طور که 
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای کشور اعلام کرده 
به علت اجرای طرح محدودیت تردد بیماری کرونا، جاده ها 
خلوت تر از ســال های دیگر بوده و هیچ حادثه ای در این 

مدت اتفاق نیفتاده است.
تردد در بیشتر محورها برقرار است

»فرهــاد مهریاری«، سرپرســت مدیریــت بحران و 
تجهیز ماشین آلات و راهدارخانه های سازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای کشــور در گفت و گو با »ایران« ضمن 
تشــریح آخرین وضعیت راه های کشور اظهار داشت: در 
حال حاضر تردد در محورهای چالوس، هراز، فیروزکوه، 
آزادراه تهران- شــمال و آزادراه قزوین- رشــت با وجود 
شــدت بارش ها برقرار است. رانندگانی که قصد تردد در 
محور های کوهستانی را دارند حتماً باید وسایل ایمنی از 
قبیل زنجیر چرخ و وسایل گرمایشی مناسب را به همراه 
داشــته باشند. وی ادامه داد: طی روزهای گذشته بارش 
بــرف و باران در مناطقی از اســتان های اصفهان، البرز، 
تهران، خراسان رضوی، خراسان شمالی، گلستان، گیلان، 
مازندران، سمنان و زنجان، برخی محورها را با محدودیت 
تردد رو به رو کــرد اما در حال حاضر تنها ۲ محور اصلی 
نهبندان - خرم آباد و شمشک- دیزین مسدود است. البته 
تعدادی از جاده های فرعی تا اطلاع ثانوی مسدود هستند.

مهریــاری افزود: در حال حاضر شــاهد بارش برف و 

باران در برخی از محورهای استان های آذربایجان شرقی، 
اردبیــل و چهارمحال و بختیاری هســتیم و بارش باران 
نیز در برخی از محورهای اســتان های آذربایجان غربی، 
اصفهان، خراســان شمالی، فارس، کهگیلویه و بویراحمد 

و گیلان گزارش شده است.
 سرپرســت مدیریت بحران و تجهیز ماشــین آلات و 
راهدارخانه های ســازمان راهداری ترافیک در جاده های 
کشــور را روان و بدون گــره ترافیکی اعلام کرد و گفت: 

محورهای شهداد - نهبندان، خرم آباد - پلدختر و محور 
ســاحلی بندرریگ - شــیف - در بوشهر تا اطلاع بعدی 
مسدود است. در کیلومتر ۱۰ محور قزوین - همدان نیز 
تا اطلاع بعــدی تردد از لاین روبه روی محور و به صورت 

دوطرفه انجام می شود.
وی محورهای شمشــک - دیزین، اولنگ - شاهرود، 
سی سخت - پادنا، گنجنامه - تویسرکان، سروآباد - پاوه، 
وازک - بلده و پونل - خلخال را نیز دارای انسداد فصلی 

اعلام کرد و گفت: به دلیل بارش سنگین برف، این محورها 
تا اطلاع بعدی مسدود هستند.

 جوی پایدار در بیشتر مناطق کشور در اواخر هفته
»صادق ضیاییان«، مدیرکل پیش بینی و هشدار سریع 
سازمان هواشناسی در گفت و گو با »ایران« از ادامه بارش در 
۱۸ استان خبر داد و اظهار داشت: با ورود سامانه بارشی 
قوی به کشور دما در بیشتر مناطق کاهش داشته و اغلب 
شــهر ها بارش نخستین برف زمستانی را تجربه کرده اند. 
با وجود آنکه طی روزهای گذشته بارش ها در استان های 
گیلان، مازندران، گلســتان، ســمنان، خراسان رضوی و 
خراســان جنوبی، چهارمحال و بختیــاری، کهگیلویه و 
بویراحمد، شرق خوزستان، ارتفاعات کرمان، یزد، اصفهان، 
زنجان، قزوین، البرز و تهران به شــکل برف و باران اتفاق 
افتاد اما از امروز)شــنبه( این ســامانه بارشی بتدریج از 

مرزهای شرقی کشور خارج می شود.
مدیرکل پیش بینی و هشدار سریع سازمان هواشناسی 
با تأکید بر اینکه برای بیشتر مناطق کشور افزایش سرعت 
وزش باد و کاهش محسوس دما پیش بینی می شود، گفت: 
در این مدت در استان های قزوین، البرز، تهران، سمنان، 
قم، مرکزی، اصفهان، یزد، شــرق مازندران، گلســتان، 
خراسان شمالی، خراسان رضوی، خراسان جنوبی، نیمه 
شمالی سیستان و بلوچستان، بوشهر، جنوب خوزستان و 
شرق کرمان وزش باد شدید رخ می دهد. همچنین برای 
فردا )یکشنبه( در سیستان و بلوچستان، هرمزگان و شرق 
کرمان نیز وزش باد شدید پیش بینی می شود. وی ادامه 
داد: تا اواخر هفته جوی پایدار در بیشــتر مناطق کشور 
حاکم خواهد بود که با توجه به برودت و ســکون نسبی 
هوا انتظار می رود بــا افزایش غلظت آلاینده های جوی، 
کیفیت هوای کلانشهرها و شهرهای صنعتی کاهش یابد.

 خبر

نغمه های موسیقی در سماع مولانا
پرداختــن به اشــعارمولانا در قالب موســیقایی یا 
تمامی اشــعاری که مولانا با اوزان موسیقایی سروده 
اســت هرکدام زیبایی و فلســفه گسترده ای دارد و از 
هــر منظر که به آن نگاه گردد این اســتنباط حاصل 
می گردد که مولانا با آنکه شاعری عارف است، عاشق 
موسیقی هم بوده و این پیوند تنگاتنگ دراغلب آثارش 
مانند کلیات شمس یا مثنوی دیده می شود و در اشعار 
خود از ســازهای گوناگونی همچون نی، رباب، چنگ، 
دهل، دف، ســرنا، طبل، تنبور، عود وبربط با اشتیاق 
می ســراید و ازرقص و ســماع سخن می گوید و حتی 
دربرخی از این اشعار، اشاره شده که مولانا خود نوازنده 
رباب بوده است، به عنوان مثال: »بشــــــنوید از ناله 
و بانــگ رباب /نکته های عشــق در صد گونه باب«، یا 
»ناله ســـــــــرنا و آواز دهل /چیزکی ماند بدان ناقور 
کل«، »بشــنو ازنی چون حکایت می کند از جدایی ها 

شکایت می کند« و صدها شعر دیگر.
با این تفسیر که شــاید بتوان گفت یکی از دلایل 
مهم گرایش آهنگســازان و خوانندگان به اشعارمولانا 
علاوه برتعابیرزیبایی که ازآن دریافت می شــود، درک 
و بینش موســیقایی آن است،اما در بین این مشتاقان 
موســیقی، گروه تنبورشــمس که امروز گروه شمس 
نامیده می شود با سرپرســتی و آهنگسازی کیخسرو 
پورناظــری، نگاه و علاقه ای خاص تــر به آثار مولانا 
داشــته و از زمان فعالیت این گروه تقریباً تمامی آثار 

که منتشر شده با اشعار مولانا جلاالدین بلخی بوده که 
شنیدن آنها خالی از لطف نیست و به علاقه مندان آن 
پیشنهاد می شود، به عنوان مثال: »مهتاب  رو« آلبومی با 
صدای شهرام ناظری و آهنگسازی کیخسرو پورناظری و 
با همراهی نوازندگان گروه تنبورشمس که هر 5 قطعه 

آن ازسروده های مولانا است.
»صدای ســخن عشــق« دیگر آلبومی است که با 
هنرنمایــی نوازنــدگان این گروه و با صدای شــهرام 
ناظری منتشــر شــد. »باید که جمله جان شوی« و 
»کوی عشــق« از اشعار مولانا بهره گرفته شده است. 

»حیرانی« ســومین همکاری ناظری بــا گروه تنبور 
شمس است و دو قطعه»شد زغمت« و »آواز رها«،  با 

اشعار مولوی است.
»پنهــان چو دل« اثری بــه خوانندگی حمیدرضا 
نوربخش و آهنگســازی کیخسرو، تهمورس و سهراب 
پورناظری کــه دراین آلبوم هم در کنار شــعر دیگر 
شاعران به اشعار مولانا هم توجه  شده است. »افسانه 
تنبور« آلبومی در ژانر موسیقی سنتی و فولکوریک با ۸ 
قطعه به آهنگسازی کیخسرو پورناظری و با صدای بیژن 
کامکار که اشــعارآن از حافظ و مولانا  است. »برسماع 
تنبور« با صدای علیرضا قربانی و آهنگســازی خانواده 
پورناظری که اشــعار آن به ســروده مولانا و سلمان 
ساوجی است. اما شاخص ترین کار گروه تنبور شمس ؛ 
در ادای احترام به حضرت مولانا ، آلبومی است براساس 
کنسرتی که تابستان سال ۸۶ در کاخ سعد آباد برگزار 
شــد.این برنامه که به عنوان »بزرگداشت سال جهانی 
مولانا« برپا شد، چهارشب اجرا به همراهی سماع گران 
قونیه و نوزاندگان خارجی از کشورهای فرانسه و ترکیه 
بود و به  دلیل استقبال بسیار خوب این اجراسال ۸۸ به  
صورت آلبومی تصویری با همین نام منتشر شد.این کار 
بر دوبخش موسیقی تنبور و موسیقی ملی با آهنگسازی 
خانواده پورناظری است و بر اساس اشعار مولانا ساخته 
شده است؛ خوانندگی  را هم سهراب پورناظری، فرشاد 

جمالی و نجمه تجدد برعهده داشته اند.
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 آغاز ثبت نام ناشران برای شرکت در نمایشگاه کتاب مجازی تهران
 درحالی  که خبرها گویای تمدید مهلت برپایی نمایشگاه کتاب جنوب کرمان، 
به عنوان نخســتین نمایشگاه مجازی کشورمان است؛ مسئولان معاونت فرهنگی 
وزارت ارشــاد از ناشران علاقه مند به حضور در نمایشگاه کتاب تهران خواسته اند 
تا در ســامانه پست کتاب به نشــانی www.ketab.ir ثبت نام کنند. آن طور که در 
سایت خانه کتاب و ادبیات ایران آمده؛ بهره مندی از تخفیف های پست کتاب ویژه 
نمایشگاه مجازی کتاب تهران و سایر نمایشگاه های مجازی کتاب، تأیید ثبت نام و 
شرکت در نمایشگاه مجازی کتاب تنها منوط به عضویت در سامانه »پست کتاب« 
است. عضویت در این سامانه رایگان است و ناشرانی که در آن ثبت نام کنند قادر 
به استفاده از خدمات پستی با تخفیف ویژه هستند؛ سامانه »پست کتاب« از سوی 
خانه کتاب و ادبیات ایران با همکاری شرکت ملی پست ایران به منظور ارائه خدمات 
پستی ارزان به ناشــران و کتاب فروشان و فعالان حوزه نشر کتاب راه اندازی شده 
اســت. این روزها شاهد برپایی نخستین نمایشگاه کتاب مجازی کشور درجنوب 
استان کرمان هستیم؛ آن طور که مسئولان پیش تر اعلام کرده اند نمایشگاه مجازی 
کتاب تهران هم طی ماه جاری با همکاری صنوف نشر و از سوی معاونت فرهنگی 
وزارت ارشاد برگزار می شود. نکته جالب  توجه درباره نمایشگاه کتاب جنوب کرمان 
تعداد ناشرانی است که در آن شرکت کرده اند؛ بر اساس گفته های ایوب دهقانکار 
در آیین افتتاحیه این نمایشگاه مجازی کتاب، در هفتمین نمایشگاه کتاب فیزیکی 
در کرمان که ســال گذشته برگزار شد، ۱۷۲ ناشر شرکت کردند اما در نمایشگاه 
مجازی کتاب شاهد حضور و مشارکت ۴۸۸ ناشر از سراسر کشور هستیم. او این 
افزایش چند برابری را شایسته نگاه جدی تر مسئولان دانسته است. در این نمایشگاه 
که فرصت برگزاری اش تا ششم دی ماه تمدید شده بالغ  بر ۹۴هزار عنوان کتاب در 
این نمایشگاه در معرض دید علاقه مندان قرارگرفته است. طی برپایی این نمایشگاه 
شرایطی در نظر گرفته شده تا مردم جنوب کرمان هم از یارانه اعتباری خرید کتاب 

برخوردار شوند؛ البته این امکان تنها برای آ نهایی فراهم  شده که ثبت نام کرده اند.

 مترجم و ایران شناس ایتالیایی در 6۵ سالگی درگذشت
آنا وانزان، مترجم و ایران شــناس ایتالیایی و استاد دانشگاه میلان و پژوهشگر 
مســائل زنان در خاورمیانه در ۶5 ســالگی درگذشت. به گزارش ایسنا، علی اصغر 
محمدخانی، معاون فرهنگی و بین الملل مرکز فرهنگی شهر کتاب با اعلام این خبر 
نوشت: »آنا وانزان در معرفی ایران و آثار ادبی معاصر فارسی تلاش های فراوانی کرد. 
او در شروع، داستان نویسان زن ایرانی را انتخاب می کند و در مجموعه داستانی به نام 
»کلمات بی پرده« آثار آنان را به مخاطب ایتالیایی معرفی می کند تا جهان داستانی 
۱5 نویسنده زن ایرانی برای نخستین بار وارد فضای نشر ایتالیا شود. یکی از پربارترین 
دهه های ترجمه  ادبیات داستانی ایران در سرزمین ایتالیا، در حالی با ترجمه »طوبی 
و معنای شــب« و »زنان بدون مردان« شهرنوش پارسی پور توسط خانم »وانزان« 
ادامه می یابد که در سوی دیگر میدان نیز تلاش هایی برای انتشار اثری فارسی به 
زبان ایتالیایی انجام می گرفت تا توجه همگان به این گوشه از ادبیات فارسی جلب 
شــود. آخرین کاری که وانزان انجام داد، ترجمه رمان »دایی جان ناپلئون« ایرج 
پزشــکزاد به ایتالیایی بود. چه ایده های خوب و بکری در همکاری های فرهنگی و 
تحکیم پل ادبی ایران و ایتالیا در ذهن داشت. دو سال پیش هم فلیچیتا فرارو از 
میان ما رفت.« آنا وانزان در سال ۱۹55 در ونیز متولد شد. او مدرک لیسانس زبان ها 
و فرهنگ های شرقی خود را از دانشگاه Ca Foscari ونیز و مدرک دکترای مطالعات 
خاور نزدیک خود را از دانشگاه نیویورک گرفت و یکی از بنیانگذاران مجله ایتالیایی
Afriche&Orienti بود. بخش عمده مطالعات او بیشتر روی زنان ایران متمرکز بود و 
پایان نامه دوره کارشناسی ارشد او در دانشگاه نیویورک نیز درباره زنان قاجار بویژه 

خاطرات تاج السطان دختر ناصرالدین شاه اختصاص داشت.

 مخدوش کردن تابلو خیابان محمدرضا شجریان 
در پی مخدوش کردن تابلو خیابان محمدرضا شجریان که طی روزهای گذشته 
توسط افرادی انجام شد، هیأت مدیره خانه موسیقی ضمن ابراز تأسف از این حرکت 
غیرقانونی آن هم تحت عنوان خانواده شــهدا کــه در واقع وهن این خانواده های 
محترم است، ابراز داشتند که بی احترامی به قانون و حقوق شهروندی از سوی هیچ 
شخص و نهادی قابل دفاع نبوده و زیبنده هیچکس نیست علی الخصوص که نام 

مطهر شهدا در میان باشد.

 اولین تجربه کارگردانی حمید جبلی 
فیلم »پسر مریم« که در اواخر دهه ۷۰ به عنوان اولین تجربه کارگردانی حمید 
جبلی و به تهیه کنندگی فرشــته طائرپور ساخته شد، ۲۰ سال پس  از ساخت بار 
دیگر اواخر ماه فوریه ۲۰۲۱ و اوایل مارس در جشــنواره فیلم های اسلامی توکیو 
اکران می شــود. »پسر مریم« که روایتی از دوستی و همزیستی بین مسلمانان و 
مسیحیان ایران است در دهه ۸۰ در جشنواره های بسیاری در اروپا، امریکا و آسیا 
از جمله واتیکان، توکیو، قاهره و... شرکت کرد و مورد توجه بسیاری از جشنواره ها 

با موضوع حقوق بشر و بین المذاهب قرار گرفت.

 نمایشگاه »روزهای سگی 2۰2۰« در گالری آرتیفکت نیویورک
نمایشگاه انفرادی افرا صفا با عنوان »روزهای سگی ۲۰۲۰« در گالری آرتیفکت 
نیویورک ۱۹ آذرماه افتتاح شد و تا 5 دی ماه در حال برگزاری است. این نمایشگاه 
را می توان از طریق صفحه اینســتا گرام این گالری با نام artifact دنبال کرد. افرا 
صفا هنرمند نقاش درباره نمایشگاهش می گوید: »نمایشگاه »روزهای سگی ۲۰۲۰« 
درباره روزهای سخت دوران اخیر و تأثیر آن بر حالات، روحیه و پیچیدگی های روانی 
انسان هاست که در اثر یک بحران هویدا می شوند. در دوره های بحران، هنگامی که 
حادثه یا شرایطی پیش می آید که روند عادی زندگی را بر هم می زند روی دیگری 
از انسان ها بروز می کند که در شرایط عادی هرگز دیده نمی شود. در شرایط ترس، 
رخوت، افســردگی و نومیدی از آینده تمام نقاب ها برداشته می شود.« در این آثار 
»سگ« و »روزهای سگی« که اصطلاحی در زبان انگلیسی به معنی گرم ترین روزهای 
تابستان است که موجودات را به جنون می رساند، به عنوان نمادی از رخوت، حالات 
روانی و ترس از آینده به کار رفته اند. در استیتمنت این نمایشگاه آمده است: »آب 
دریا جوشید، شــراب ترش شد، سگ ها دیوانه شدند، مرد در خشم می سوخت و 
همه موجودات دیگر تباه شدند و اینچنین انسان را در کنار امراض دیگر تب های 
سوزان، تشنج و جنون گرفت.« افرا صفا پیش از این تجربیاتی نظیر شرکت در آرت 
فر بین المللی آکسفورد در انگلستان، دوسالانه هنر فلورانس و نمایشگاه بین المللی 

کلاژ و مجسمه سازی Marvelous! در سانفرانسیسکو را در کارنامه خود دارد.

 سایه تان مستدام و حیف که اینجا نیستید
نوشــتن از بهرام بیضایی آن هم چیزی کوتاه در ستایش او و پنجم دی  ماهی 
که او به دنیا آمد واقعاً کار ســختی است . همین که اسم و فامیلش را بنویسی از 
هرگوشــه  پرونده یا گنجینه کارنامه حرفه ای اش چیزی بیرون می زند که خودش 
نیاز به کلی مداقه و بحث و حرف دارد. آقای بیضایی که حالا دیگر پا به ۸۲ سالگی 
می گذارد 5 دی ۱3۱۷ در تهران به دنیا آمد و خانواده و نســبی داشت اهل شعر 
و سخنوری و نمایش و البته تعزیه دار که سرسلسله اش به ملا محمد فقیه آرانی،   
متخلص به روح الامین می رسید. بهرام بیضایی، که سرکلاس های محمد معین و 
پرویز ناتل خانلری در دانشکده ادبیات قرارش نمی گرفت درس را ناتمام رها کرد و 
در ســال  ۱33۸  در اداره ثبت اســناد و املاک دماوند استخدام شد و یک روز در 
همین دماوند و در روستای گیلیارد پای تعزیه نشست و دیگر از فکر تعزیه بیرون 
نیامد و شروع کرد به پژوهش  در این زمینه. بیضایی از دهه چهل، تا امروز چندین 
و چند کار درخشان در سینما و تئاتر تولید و ارائه کرده که هر کدامش برای هنر 

این مملکت یک شاخص محسوب می شود .

لیلا منصوری  -   ایده روز  | نزدیک به 
یک سال است که اپیدمی بیماری کرونا کسب 
و کار فرهنگ و هنر را با مشکلات عدیده ای 
مواجه کرده است. بســته شدن گالری ها و 
نمایشــگاه های عمومی در شرایط قرنطینه 
از یک ســو و نیز مشکلات اقتصادی ناشی از 
تحریم ها و کم شدن قدرت خرید مردم برای 
خرید کالای فرهنگی از سویی دیگر بازار هنر 

را با شرایط سختی مواجه کرده است.
با این حــال هنرمنــدان و گالری دارها 
تلاش کردند تا در فضای مجازی با به نمایش 
گذاشتن آثار هنرمندان، مخاطبان بیشتری 
جــذب کنند و نیز بتوانند با فروش اینترنتی 
اثر تا حدی بــه رونق بازار هنر کمک کنند. 
اما در این بین کدام گالری ها موفق هستند 
و با مشکل فروش آثار مواجه نمی شوند؟ در 
ایام قرنطینه بسیاری از هنرمندان تجسمی 
بــا بحران رکود بازار کار مواجه بودند و البته 
بعضی ها هم از فروش آثارشان راضی بودند.

 سرازیری سیل تقاضای خرید
لیلی گلســتان مدیر گالری گلستان که 
گالری اش از ۱5 اسفند ۹۸ تاکنون تعطیل 
بوده اســت، از آن گالری دارانی است که در 
این ایام بســیار موفق عمل کرده است. او در 
مورد فعالیتش می گوید: »در ســه چهار ماه 
اول گیــج و درمانده بودیم و نمی دانســتم 
تا چه وقت باید گالری بســته بماند.از همه 
مهم تر نگران هنرمندان جوانی بودم که از دو 
ســه سال پیش وقت نمایشگاه گرفته بودند. 
خوشبختانه همه شان هنرمندان فهیمی بودند 
و وضع را پذیرفتند. مرداد ماه که طی ســی 
سال گذشته نمایشگاه صد اثرصد هنرمند را 
برگزار می کردیم، رســید و فراخوان دادم و 
نمایشگاه را در کمال ناامیدی به صورت آنلاین 
برگزار کردم. ناگهان سیل تقاضاهای خرید به 
سویم سرازیر شد. قرار بود مثل همیشه یک 
ماه برگزار شــود اما تا چهار ماه تمدید شد! 
نمایشگاه خیلی موفق بود و حدود دویست و 
چند جوان هنرمند را خوشحال کردم.مسأله 
مالی قضیه آنقدر مهــم نبود که موفقیت و 
فروش عجیبش برایمــان جالب بود. بعد به 
چند هنرمند پیشــنهاد دادم که نمایشــگاه 
شان را آنلاین برگزار کنم؛ موافقت کردند و 
نمایشگاه آنلاین آرمان یعقوب پور را که دو سه 
سال است خیلی محبوب شده برگزار کردم. 
صد وسه اثر کوچک و ارزان یعنی هراثر یک 
میلیون تومان و سی اثر بزرگ با قیمت هایی 
از هجده میلیون تا ســی و پنج میلیون. روز 

اول شصت و هفت اثر فروخته شد.«

قطعاً فروش آنلایــن آثار مزایای دیگری 
هم دارد. اینکه تمام دنیا می توانند ســایت 
گالــری را ببینند و حتــی انتخاب و خرید 
کنند. گلســتان در ادامه سخنانش می گوید: 
»در نمایشگاه صد اثر صد هنرمند حدود ۱۰ 
اثر به خارج از کشور فروختیم و در نمایشگاه 
یعقوب پور فقط روز اول شــش اثر به پاریس 
و به لندن فروخته شد؛ البته تمام خریداران 

خارج از کشور ایرانی بودند.«
ایــن گالــری دار اما از یــک تجربه لغو 
نمایشــگاه هــم صحبــت کرد کــه مجبور 
شده دو نمایشــگاه عکس و خوشنویسی از 
محمــد احصایی با نمایشــگاه گردانی بهزاد 
حاتم گرافیســت معروف را لغــو و به وقت 
دیگری موکول کند. آن هم به دلیل شلوغی 
تماشاگرها. لیلی گلستان با اینکه در فروش 
آثار و کارش موفق است معتقد است: »کرونا 
ضربه ســختی به تمام مشاغل زده ولی یک 
شیوه هایی از زیست را به وجود آورده که قبل 
از آن نداشتیم. کســانی که دست به دهان 
هستند می توانند تمام مایحتاج شان را آنلاین 
بخرند و بیرون از خانه نروند! اما یادمان نرود 
که کسبه و دستفروش ها و مشاغل کوچک به 
کل دارند نابود می شوند. خیلی از گالری ها در 
ملک اجاره ای هستند و آینده مبهمی دارند.«

 اعتماد مردم به نگارخانه های معتبر
موفقیت گالری لیلی گلســتان یک سوی 
ماجراست. سوی دیگر گالری دارهایی هستند 
که با مشکلاتی همچون اجاره گالری و البته 
فروش آثار مواجه شده اند. بهارک بی گناه از 

آن گالری دارانی اســت کــه برای کمک به 
هنرمندان بخشــی از خانــه اش را تبدیل به 
گالری کرده اســت، از هنرمندان هم ورودی 
نمی گیرد اما در این مدت با اینکه مثل بعضی 
از گالــری دارها اجاره گالری نمی دهد، اما با 
مشــکلات فروش آثار مواجه شده است. او 
می گوید: »اکثر نگارخانه ها که فروش آنلاین 
نداشــتند تصمیم گرفتند فــروش آنلاین را 
طراحی و باز کنند. البته این شــرایط برای 
یکســری از نگارخانه های معروف که سالیان 
ســال کار کــرده و مجموعــه داران خود را 
داشــتند چندان فرقی نکرد. اما یکسری از 
نگارخانه هــا کار اصلی شــان زمانی بود که 
نمایشــگاه را برگزار می کردنــد. از هنرمند 
مبلغی بــرای ورودی می گرفتند و کار را یا 
می فروختند یــا فروش نمی رفت. هنرمندان 
معروف اکثراً به نگارخانه های خاص می روند 
نه نگارخانه های کوچک و معمولی. بنابراین 
نگارخانه های متوســط طرفدار ندارند، حتی 
افــرادی که گــذرا از کنار تماشــاخانه رد 
می شــدند و گاه گداری هم از آنجا خریدی 
می شــد، دیگر این اتفاق نیفتاد و نمایشگاه 

های آنلاین شان هم چندان موفق نبود.«
او در مــورد دلایل دیگر موفق نشــدن 
نمایشــگاه های متوســط می گوید:»مشکل 
دیگری هم که پیش آمد این بود که هنرمند 
آثارش را در چند جــای مختلف به نمایش 
می گذاشت؛ یعنی اثرش را با قیمتی در گالری 
ما می گذاشــت و بعد همان اثر را در گالری 
معروف تر با قیمت پایین تر گذاشته بود و این 
باعث شده بود که خریدار گیج شود و اعتماد 

به ما از بین می رفت.«
بی گناه در مــورد برخی صفحات نامعتبر 
در فضای مجازی توضیح می دهد:»در فضای 
مجازی صفحات بســیاری باز شد. بعضی از 
آنها اعتبار ندارند و و آثاری را می فروشــند 
که هویت شان مجهول است و معلوم نیست 
که کیفیــت دارند یا نه؛ چون ما قانون کپی 
رایت و نظارت بر فروش آنلاین نداریم، باعث 
می شود که عده ای سوءاستفاده کنند؛ حتی 
گاهی کار را از صفحات سایرین برداشته اند 
و در صفحه خودشــان فروخته اند. به خاطر 
این اتفاقات مردم ســراغ گالری های بسیار 
معروف و معتبر می روند تا چنین مشکلاتی 

برایشان پیش نیاید.«

 نبودن تصویر درستی از گالری دار
حسین محســنی مدیر گالری آرتیبیشن 
در مورد وضعیــت بازار هنر در ایام کرونا به 
»ایران« می گوید: »متأســفانه در سال ۹۸ 
اتفاقــات متعددی بر بــازار هنر تأثیر منفی 
گذاشــت و همچنین سال ۹۹ نیز با کاهش 
ارزش ریال و افزایش هزینه های جاری شروع 
شد که این جدا از تأثیر کرونا بر بازار اقتصادی 
بود. بنابر این رشــد بورس و افزایش دلار در 
ابتدای سال از جذابیت سرمایه گذاری و خرید 
آثار هنری کاست و باعث شد مجموعه داران 
و ســرمایه گذاران از بــازار هنر دوری کنند. 
همچنیــن با آمدن کرونــا و تعطیلی خیلی 
از کســب و کارها، خریداران آثار هم دچار 
تردید شدند. و تأثیر آن علاوه بر فروش آثار 
داخلی بر بازار خارج از کشــور هم مشــهود 

اســت و با نگاهی به نتایج فروش آثار هنری 
ایرانی در حراج هــای بین المللی می توان به 

افت بازار پی برد.«
محسنی با اشــاره به چالش جدی امرار 
معــاش هنرمنــدان تصریــح کرد:»به  رغم 
عددهــای بالایی که در هــر گالری و حراج 
شنیده می شــود، اکثر هنرمندان از آن بهره 
کمی بردند و ســال خوبــی برای هنرمندان 
نبود. البتــه در هر جریان اقتصادی ملتهب، 
فروشنده آثار با قیمت جذاب برای خریداران 
و مجموعه داران وجود دارد که این برای خود 
ما در آرتیبیشــن درآمدزا و پر مخاطب بوده 
است که البته جریان اصلی بازار هنر را از این 

بخش باید جدا کرد.«
این گالری دار در پاسخ به اینکه آیا فضای 
مجازی توانست مردم را با هنر تجسمی آشتی 
دهد، گفت: »برای آشتی مردم با هنر تجسمی 
به نظر می رســد فعالیت های بیشتری باید 
کرد. هنر تجسمی نسبت به دیگر شاخه های 
هنر خاص تر و کم مخاطب تر است و نیازمند 
تعمق و تفکر بیشــتر است. اما ناگفته نماند 
رســانه و دولت در این بخــش کاملًا نقش 
دوســت را نداشــتند. در فیلم ها هنرمندان 
و مجموعه داران چه قــدر حضور دارند؟ در 
ایــن ماه ها مخاطب در رســانه ها خریداران 
آثار هنری را بیشــتر افراد ناسالم اقتصادی 
می  بینند که بی دلیــل و بی جهت بابت آثار 
هنری پول صرف می کنند! مخاطب با تصویر 
درستی از هنرمند یا مجموعه دار و گالری دار 
در رســانه های دیداری و نوشــتاری  مواجه 
نیست. جهت توسعه و افزایش مخاطب هنر 
تجسمی باید خیلی بیشتر و هماهنگ تر کار 
کرد و گالری یکی از ارکان این اتفاق اســت 
و نقش دولت و رســانه باید خیلی پررنگ تر 

باشد.«
وی توضیحات بیشتری  ارائه کرد و گفت 
که ترخیص کالاهای پســتی به اســتثنای 
اقلامی که  ورود آن از نظر شرعی یا قانونی 
ممنوعیــت دارد اگــر کالا »جنبه تجاری« 
پیــدا نکند به ارزش حداکثر 5۰ دلار بدون 
پرداخت حقوق گمرکی و ســود بازرگانی و 
بدون مطالبــه کارت بازرگانی و مجوزهای 
مقرر بلامانع بوده و تاکید بر این اســت که 
در صورت ورود کالا از  این طریق به صورت 
یــک جریان تجاری درآید و مشــکلاتی را 
برای کشــور ایجاد کنــد وزارت صنعت و 
معــدن و تجــارت می تواند بــا هماهنگی 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات فهرست 
کالاهــای مربوطــه را بــرای جلوگیری از 

ترخیص به گمرک اعلام کند.

کسب و کار فرهنگ و هنر در دوران کرونا 

فروش مجازی آثار هنری در نگارخانه های مشهور رونق دارد

 خبر

عدالت نمایشی بزرگترین دستاورد این دوره جشنواره است
چهاردهمین جشــنواره بین المللی »سینماحقیقت« 
شامگاه چهارشنبه سوم دی ماه با معرفی برگزیدگان به 
کار خود پایان داد. آیین اختتامیه این دوره جشنواره به 
صورت آنلاین برگزار شــد و از طریق اینستاگرام صفحه 
جشنواره، تلویزیون تعاملی تیوا، هاشور، آپارات و فیلم نیوز 
به صورت آنلاین پخش شد. در این مراسم که اجرای آن 
را منصور ضابطیان بر عهده داشت، تعداد افراد محدودی 
شــامل برگزیدگان و برگزارکنندگان جشــنواره حضور 
داشتند. محمد حمیدی مقدم دبیر این دوره از جشنواره 
و حسین انتظامی رئیس سازمان سینمایی سخنرانان این 
مراســم بودند. حمیدی مقدم برگزاری آنلاین این دوره 
را ورود به دنیایی تازه و ادامه مسیر تجربه گری و تحول 
دانست: »جشنواره امسال این امکان بی نظیر را به مردم 
داد تا مســتندها را ببینند. فرصتی برابر و عادلانه برای 
مخاطبان اصلی فیلم مســتند. به این ترتیب، »ســینما 
حقیقت« تکثیر شد، این بار به وسعت همه جای ایران.« 
و حســین انتظامی با اشــاره به تدبیر و شهامت دبیران 
جشنواره های سینمایی تأکید کرد تلاش آنها باعث روشن 
ماندن چراغ جشنواره های سینمایی شده است: »به این 
ترتیب زمینه همگرایی هنر و صنعت فراهم شد. این نوع 
از برگزاری ظرفیتی اســت که بعد از کرونا نیز می تواند 
ادامــه پیدا کند چرا که به تحقق عدالت فرهنگی کمک 
می کند. همان طور که امسال این عدالت به وجود آمد و 
آثار درخشان جشنواره در همه جای ایران دیده شد.«

در نخستین بخش از اهدای جوایز در آیین اختتامیه 
چهاردهمین جشــنواره »ســینماحقیقت« برگزیدگان 
بخــش کارآفرینی معرفی شــدند. »راه ناتمام« )اصغر 
قندچــی( بــه کارگردانی مصطفــی رزاق کریمی، »ف 
-  الف« به کارگردانی فرشــاد اکتسابی و »زیر این چتر 
باران می بارد« به کارگردانی کتایون جهانگیری به ترتیب 
جایزه اول تا سوم این بخش را کسب کردند. جایزه شبکه 

مســتند سیما هم به »۱۸ هزارپا« به کارگردانی مهدی 
شامحمدی رسید. »پسقله« به کارگردانی مجید شیدا، 
»قطعه ۱۹« به کارگردانی مسعود دهنوی، »تنگ  نای« 
بــه کارگردانی جواد یقمــوری و مهدی امینی برگزیده 
بخش کرونا شــد و هیأت داوران جایــزه ویژه اش را به 
»آنجا سپیده دم« به کارگردانی محسن جهانی و هاشم 

مسعودی تقدیم کرد.
در ادامه برگزیدگان بخش شهید آوینی معرفی شدند. 
تندیــس طلایی به »۱۸ هزارپــا« به کارگردانی مهدی 
شــامحمدی، تندیس نقره ای به »چلچلای سفری« به 
کارگردانی حسن جعفری و تندیس برنزی به »گزارش 
رمادی« به کارگردانی علی محمد ذوالفقاری اهدا شــد. 

»جزیره ماهی« به کارگردانی رضا اعظمیان و »محسن 
ژاپنی« به کارگردانی وحید فرجی به صورت مشــترک 
جایزه ویژه هیأت داوران را دریافت کردند. در این بخش 
همچنین به منظور یادبود ســردار شــهید حاج قاسم 
سلیمانی »چشم ایرانی« به کارگردانی ساسان فلاح فر و 
حسن قائدی، جایزه ویژه سرباز وطن را از آن خود کرد.
در نهایت با معرفی برگزیدگان بخش ملی، پرونده این 
دوره از جشنواره بسته شد. امیرمسعود حسینی و سیامک 
صفری )نویســنده و گوینده گفتار متن »طاهر«(، آرش 
قاسمی )صدا »ســنجاقک  های برکه خشک«(، مهرداد 
شــیخان )پژوهش »انیمیشن ایرانی«(، کیاوش صاحب 
نسق )موســیقی »آخرین نفس ها«(، مصطفی گندمکار 

و ســوگل مــرادی )تدوین »هوبــره«(، داوود رحمانی 
)فیلمبردار»کل فاطمه«(، محســن خان جهانی )جایزه 
ویــژه هیأت داوران برای کارگردانی »بر ســر خاک«(، 
علی اسدی و رســول داوری )کارگردانان مستند کوتاه 
»برانازا«(، مهدی زمانپورکیاســری )کارگردان مستند 
نیمه بلنــد »کل فاطمه«(، عطیه زارع آرندی )کارگردان 
مستند بلند »جاهای خالی پر شود«( و راحیل صحرایی 
و علیرضا دهقان تهیه کننده های مستند »ایساتیس« با 
دریافت جایزه ویژه دبیر جشــنواره از برگزیدگان بخش 
ملــی بودند. در این بخش »جاهای خالی پر شــود« به 
کارگردانی عطیه زارع آرندی بهترین فیلم جشنواره شد 
و »کودتای 53« ساخته تقی امیرانی محصول مشترک 
ایران، انگلیس و امریکا جایزه مستند منتخب تماشاگران 
را از آن خــود کرد. این مســتند که قرار اســت از روز 
چهارشنبه ۱۷ دی ماه در وب سایت هاشور اکران آنلاین 
شود بتازگی واجد شرایط شرکت در رقابت های آکادمی 
اسکار و بفتا شناخته شــده است. در کنار این مستند، 
»هجده هزارپا«، »میر و مار«، »هوبره« و »جاهای خالی 
پر شود« رتبه های بعدی فیلم های برتر از نگاه تماشاگران 
خانه جشــنواره سینما حقیقت بودند. در دو روز بعد از 
اختتامیه پر بیننده ترین و پر مخاطب ترین های جشنواره 

دوباره نمایش داده شد.
چهاردهمین جشنواره بین المللی »سینماحقیقت« در 
حالی به ایستگاه پایانی رسید که محمد حمیدی مقدم 
دبیر این دوره از جشــنواره یــک روز پس از پایان این 
رویــداد در برنامه »شــهر فرنگ« شــبکه خبر، عدالت 
نمایشــی را یکی از بزرگترین دســتاوردهای این دوره 
دانســت. به گفته حمیدی مقدم، در روز آخر جشنواره 
آمار بینندگان از مرز 5۰ هزار بازدید گذشــته است. او 
رقم بلیت فروشــی این دوره را حدود ۹۰ میلیون تومان 

اعلام کرد.

 خبر

یک »قورباغه« عجیب، خوش ساخت و البته متفاوت
»قورباغــه« در همان قســمت اول این پیام را بــه مخاطب می دهد که با 
یک سریال متفاوت روبه روســت؛ قصه اش عجیب و ساختارش از قصه حتی 
عجیب تر است. دوربین خیلی جاها دنبال بازیگران می رود و سکانس پلان هایی 
را به تصویر می کشد که دیالوگ وار پشت هم چیده شده اند. بازیگرها در قصه 
غرق شــده اند و آ نقدر روان حرف هــا را یکی پس از دیگری به هم می گویند 
که مخاطب حس می کند در یک قدمی اش بحثی در جریان است؛ انگار هیچ 
چیزی از قبل ضبط نشده و همه چیز در همان لحظه  اتفاق می افتد. ساخته 
جدید هومن سیدی، مثل تمام کارهای دیگرش یک برچسب مشخص دارد؛ 
ساختار عجیب و متفاوت. تیتراژ، موسیقی، نحوه فیلمبرداری، دیالوگ ها، بازی ها 
و همه چیز در یک خط و مرزی قرار گرفته که با بسیاری از سریال های ایرانی 
فرســنگ ها فاصله دارد. قصه از جایی شروع می شود که مخاطب انتظارش را 
ندارد و بیشــتر از آن در جایی تمام می شــود که مخاطب انگشت  به دهان 

می ماند با یک مشت ابهام و علامت سؤال.
پخش اولین قسمت سریال »قورباغه« به تمامی همین دلایل سر و صدای 
زیادی داشــت. وقتی نماوا خبر داد که مشکل »قورباغه« بالاخره حل شده و 

پخش می شــود، خبرش همه جا پیچید. با این که زمان پخش اولین قسمت 
برخلاف اعلام قبلی به جای دوشنبه، شب چهارشنبه انجام شد، اما در همان 
ساعت های ابتدایی توئیتر پرُ شد از نوشته های مخاطبان منتظری که بالاخره 
موفق شده بودند این سریال را ببینند؛ همه از متفاوت بودن »قورباغه« نوشته 

بودند و اینکه اگر همین طور پیش برود می تواند حتی با ســریال های خارجی 
رقابت کند؛ بســیاری تماشــای این سریال را به دیگران توصیه کرده بودند و 
خیلی ها سؤال هاشان را با صدای بلند با دیگران در میان گذاشته  بودند؛ این که 
خط آخر قصه قســمت اول قرار اســت چطور به قسمت های بعدی ربط پیدا 
کند و تکلیف سه نقش پررنگی که در قسمت اول جان گرفته اند در ادامه چه 
می شــود. حالا همه چشم انتظار قسمت های بعدی هستند و به  نظر می رسد 

»قورباغه« راه سختی در پیش دارد. 
انتظار مخاطبان بعد از دیدن قسمت اول بالاتر رفته. صابر ابر را نقش اولی 
دیده اند که در همان قسمت اول با روایتی که داشته یک شوک بزرگ به ذهن 
بیننده پرتاب کرده. نوید محمدزاده برای شــان یک علامت سؤال بزرگ شده. 
دو بازیگر نســبتاً جدید که شاید خیلی کار زیادی قبلًا از آنها دیده نشده، با 
بازی های بشدت روان و متفاوت تمام طول یک ساعت قسمت اول همراه شان 
بوده که می خواهند بدانند دقیقاً کجای قصه ایســتاده اند. آیا هومن ســیدی 
می تواند »قورباغه« را به یک برگ برنده بین ســریال های ایرانی تبدیل کند؟ 

دوشنبه همین هفته ساعت ۸ شاید خیلی چیزها معلوم شود.



۵

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/10/06

شماره : 985

معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت گفت: با روند رو به رشــد فعلی، 
پیش بینی می شود امسال در اکثر بخش های 
صنعت لوازم خانگی رشــد بالای 3۰ درصد 

تحقق یابد.
»مهدی صادقی نیارکی« در آیین افتتاح 
بیستمین نمایشگاه بین المللی لوازم خانگی 
در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی 
تهران در جمع خبرنگاران افزود: لوازم خانگی 
جزو صنایع پیشــران کشور است، به طوری 
که مجموعه ای از صنایع با آن مرتبط بوده و 
پیوندهای پسین و پیشین بسیاری با آن دارند.

وی گفــت: مجموعــه قطعه ســازان و 
تولیدکننــدگان مواد اولیــه و تجهیزات نیز 

ارتباط نزدیکی با این صنعت دارند.
صادقی نیارکی یادآور شــد: در هشــت 
ماهه امســال در تولید یخچــال فریزر ۲۸ 
درصد، تولید تلویزیــون ۴۰ درصد و تولید 
ماشین لباس شویی 5۸ درصد رشد به ثبت 
رســید، اما به دلیل ممنوعیت های صادراتی 
ابتدای ســال در تولید کولر آبی رشد منفی 

۶ درصدی حاصل شد.
این مقام مســوول ادامه داد: همچنین در 
تولید لوازم خانگی کوچک نیز رشدهای بالای 
۲۰ تا ۴۰ درصدی از ابتدای امسال تا پایان 
آبان ماه به ثبت رسید که نشان می دهد این 
صنعت راه خود را در شــرایط دشوار کنونی 
و تحریم هــا به خوبی پیدا کرده و منطبق با 
اســتانداردهای جهانی، به کارگیری نوآوری 
و خلاقیــت و مهمتر از همــه افزایش عمق 
ساخت داخل، جایگزین محصولات وارداتی 

شده است.
معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن 
و تجارت یادآور شد: مجموع ارزبری صنایع 
لوازم خانگی به طور متوسط بین یک میلیارد 
تا یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار در ســال 
اســت، اما این میزان ارزبری با ایجاد ارزش 
افزوده ســه برابری جایگزیــن حدود چهار 

میلیارد دلار لوازم خانگی خارجی می شــود.
به گفته وی، اگر در کشور از ظرفیت و توان 
مهندسی و ســاخت لازم برخوردار نبودیم، 
علاوه بر وابســتگی به خارج، فشار بیشتری 
در تهیه این کالاها به خانواده ها وارد و ارزش 
افزوده مورد اشاره نیز از کشور خارج می شد.

شرایط  تثبیت  برای  برنامه ریزی   
تولید

صادقی نیارکــی خاطرنشــان کرد: امروز 
مهمترین نکتــه ای که وزارت صنعت دنبال 
می کند، مهیا کردن ثبات نسبی شرایط برای 
تولیدکنندگان است که اصلی ترین عامل آن 
نرخ ارز است.وی بیان داشت: به طور متوسط 
صنعت لوازم خانگی وابستگی 3۰ درصدی 
به مواد اولیه، قطعــات و تجهیزات خارجی 
دارد که در ارتباط مستقیم با نرخ ارز هستند.

این مقام مسوول افزود: کالاهای داخلی 

مورد استفاده در این صنعت نیز به دو دسته 
تقسیم می شــوند که دسته نخست، شامل 
مواد و کالاهایی اســت که در بورس عرضه 
شــده و مرتبط با نرخ ارز هستند، اما دسته 
دوم هرچند ارتباط مستقیم با ارز ندارند اما 
خود را به قیمت های جهانی می رسانند زیرا 
در غیر این صــورت این مواد و تجهیزات از 
کشــور خارج خواهند شد.وی یادآور شد: از 
شــنبه هفته گذشته عرضه اختصاصی ورق 
فولادی برای تولیدکنندگان لوازم خانگی در 
دستور کار قرار گرفت، بنابراین تولیدکنندگان 
برای تامین این ماده اولیه مشمول رقابت و 
قیمت های غیر واقعی نخواهند شــد بلکه 
آن را بــا قیمت پایــه دریافت خواهند کرد.

صادقی نیارکی اضافه کرد: در حوزه محصولات 
پتروشیمی مورد نیاز این صنعت نیز به دنبال 
تقویت طرف عرضه هستیم تا با رفع موانع و 
مشــکلات، این محصولات هم با قیمت پایه 

به دست تولیدکنندگان برسد.

 ارتقای داخلی سازی
وی در ادامه گفت: امروز یکی از مسائلی 
کــه انجمن صنایع لــوازم خانگــی دنبال 
می کند موضوع ارتقای ساخت داخل است، 
به این منظور انجمــن صنایع لوازم خانگی 
یک کنسرســیوم از قطعه سازان ایجاد کرده 
تا بتوانند ســاخت داخل محصولات خود را 

ارتقا دهند.
معاون امور صنایع وزارت صنعت با اشاره 
به موضوع تکمیل ســبد کالا ادامه داد: امروز 
چند برند و نام بزرگ حاضر در نمایشــگاه، 
مجموعــه ای از محصــولات را ارائه دادند و 
بسیاری از آنها با یکدیگر مشارکت کرده و از 
ظرفیت های هم استفاده می کنند تا بتوانند 
سبدکالایشــان را تکمیــل کنند.این مقام 
مسوول خاطرنشــان کرد: ما نیز در وزارت 

صنعت به دنبال آن هستیم که چندین برند و 
نام بزرگ لوازم خانگی داشته باشیم تا بتوانند 
اســتاندارد محصولات تولیدی خود را ارتقاء 
دهند، مقیاس تولیدشان را به سمت مقیاس 
اقتصادی پیش ببرند و هم بتوانند از ظرفیت 
بقیه واحدها استفاده کنند.وی اضافه کرد: در 
آینده این واحد ها خواهند توانست علاوه بر 

تامین نیاز داخل به صادرات نیز بپردازند.

 تولیــد ۱2 میلیــون دســتگاه 
لوازم خانگی تا پایان سال

بیان داشت: هدف گذاری  نیارکی  صادقی 
امســال وزارت صنعت تولیــد ۱۲ میلیون 
دســتگاه لوازم خانگی کوچک، متوســط و 
بزرگ بــود که تاکنون مطابق بــا برنامه از 
پیش تعیین شده به جلو رفته ایم.وی گفت: 
سال گذشته حدود ۹ میلیون دستگاه انواع 
لوازم خانگی بزرگ، متوســط و کوچک در 
کشور تولید شــده بود و امسال رشد تولید 
نزدیک به چهار میلیون دستگاهی را تجربه 
خواهیم کرد.به گفته این مقام مســوول، در 
حال حاضر متوســط تعمیق ساخت داخل 
در انــواع لوازم خانگی بین ۶5 تا ۷۰ درصد 
است، به طوری که کولر آبی با داخلی سازی 
۱۰۰ درصــدی و انواع وســایل گازســوز با 
داخلی ســازی بالای ۹5 درصدی تولید می 
شوند.وی خاطرنشــان کرد: این موفقیت در 
حالی بود که کشور و صنایع مختلف به ویژه 
صنعت لــوازم خانگی با تحریم های ظالمانه 
مواجه بوده است، اما تولیدکنندگان داخلی 
توانســتند از تحریم ها فرصت بسازند.برپایه 
این گزارش، این نمایشگاه چهار روزه با شعار 
»درخشش تولید در کشاکش تحریم«،  پس 
از انجام هماهنگی های لازم با ستاد ملی مقابله 
با کرونا، با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی 
در متــراژ ۱۶ هزار مترمربع و با حضور ۱۷5 
واحد تولیدی داخلی، بدون حضور خارجی ها 

در حال برگزاری است.

رشد بیش از ۳۰ درصدی تولید لوازم خانگی تا پایان امسال

 
 

 
 

رییــس کل بانک مرکزی به چگونگی رفع مشــکل 
خرید واکسن کرونا اشــاره کرد وافزود : برای خرید ۱۶ 
میلیون و ۸۰۰ هزار دوز واکسن کرونا، ۲۰۰ میلیون یورو 

تخصیص یافت.
»عبدالناصر همتی« پنجشــنبه شب در برنامه خبر 
شبکه یک سیما افزود: تمام تلاش ما این است که بتوانیم 
بــا دور زدن تحریم های ظالمانه امریکا دارو و تجهیزات 
پزشــکی خریداری کنیم و در ســال جاری نیز تاکنون 
۲.۷ میلیارد دلار برای خرید تجهیزات پزشــکی و دارو 

تخصیص یافته است.
رئیس کل بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران از 
زحمات کادر درمانی کشور برای مقابله با کرونا تشکر کرد 
و افزود: امروز با همکاری وزارت بهداشت و درمان موفق 
شــدیم منابع مالی مورد نیاز برای واردات ۱۶.۸ میلیون 
دوز واکسن کرونا را به حساب کارگزار  سازمان بهداشت 

جهانی حواله کنیم.
همتی با بیان اینکه با اخذ مجوز ســازمان بهداشت 
جهانی از اوفک، امروز توانستیم این منابع مالی را از طریق 
کشور کره جنوبی حواله کنیم، گفت: پس از ۱۰ روز تلاش 
در نهایــت معادل ۱۸۰ میلیون یورو از طریق یک بانک 
امریکایی و کره ای به یک بانک در سوئیس ارسال کردیم.

رئیس کل بانک مرکزی اظهارداشــت: ما قبلا تجربه 
این را داشتیم که بانک های امریکایی طبق احکام صادره 
پــول ما را بلوکه می کنند به طوری که پیش از این  ۲ 
میلیارد دلار از منابع بانک مرکزی را به صورت غیر قانونی 
برداشت کرده اند.همتی یادآورشد: ما توانستیم این حواله 
را از طریق ســه بانک در ترکیه، اروپا و یک شعبه بانک 
ایرانی با اخذ مجوز از اوفک ارســال کنیم، چون پیش از 

این امریکایی ها برای حواله پول همواره برای ما مشکلات 
زیادی به وجود آورده اند و مواظب بودیم که امریکایی ها 

این دفعه نیز به این منابع مالی ما دست اندازی نکنند.
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: امریکایی ها غیر 
قانونی نفت، پتروشیمی، فولاد و پول های بانک مرکزی 
را تحریــم کرده اند و هم اکنون ایران ۷ میلیارد دلار در 
کشور کره جنوبی سپرده دارد که طرف کره ای به جای 

پرداخت ســود به این سپرده ها، هزینه نگهدار ی آن را 
نیز از ما می گیرد.

وی با اشــاره به مذاکرات وزارت بهداشت با چینی ها 
برای خرید واکســن کرونا، اظهارداشت: هر وقت با چین 
توافق شد، بانک مرکزی پول مورد نیاز آن را برای خرید 

واکسن از چینی ها تامین خواهد کرد.
همتی با بیان اینکه بانک مرکزی لحظه ای برای خرید 
واکســن کرونا غفلت نکرده است، گفت: تکیه ما تولید 
واکسن در داخل اســت و به همکاران خود اعلام کرده 
ایم، اولویت اول ما در بانک تامین منابع مالی برای خرید 
دســتگاه ها مورد نیاز برای تولید واکسن کرونا در داخل 
اســت و همزمان با این اقدام خرید واکسن مورد نیاز از 

شرکت های خارجی پیگیری می کنیم.
پیشتر علی ربیعی سخنگوی دولت در حساب توییتری 
خود از صادر شدن مجوز خرید واکسن کرونا خبر داد و 
نوشت: بالاخره پیگیری دولت، به خصوص تلاش  بی وقفه 
بانک مرکزی به ثمر نشست و یک بامداد پنجشنبه، مجوز 
انتقال پول برای خرید واکسن کرونا از طریق یک بانک 
صادر شد.وی یادآور شد: در این مرحله دویست میلیون 
یورو اختصاص یافته و بانک مرکزی به هر میزان که لازم 
باشد، منابع ارزی برای خرید واکسن کرونا تامین می کند.

برقراری آرامش در سطح کلان اقتصاد کشور، باعث 
برقراری ثبات در بازار ارز در هفته گذشته شد. بازاری که 
به نظر می رسد در این روزها از نظر روانی قیمت متعادل 
برای دلار را در کانال ۲5 هزار تومان و برای یورو در کانال 
3۱ هزار تومان پذیرفته است.قیمت ارز در هفته ای که 
گذشت برای سومین هفته پیاپی سکون نسبی را تجربه 
کرد. به این ترتیب بازار ارز در حالی وارد دهمین ماه سال 
۱3۹۹ شــد که دلار در کانال ۲5 هزار تومان و یورو در 
کانال 3۱ هزار تومان نوســان داشت.معاملات این هفته 
بازار ارز در حالی آغاز شد که دلار در محدوده قیمت ۲5 
هزار و ۷۰۰ تومان خرید و فروش شد. قیمتی که مشابه 
رقم ثبت شــده صرافی های بانکی نیز برای فروش دلار 
بود. اما سیر معاملات در روز شنبه شیب نزولی داشت، 
بــه نحوی که در پایان روز، بهای دلار در بازار آزاد ۲5۰ 

تومان کاهش یافت.این کاهش قیمت اما طی ســه روز 
بعدی هفته به تدریج جبران شد و در پایان روز سه شنبه 
مجــددا قیمت دلار در بازار آزاد به رقم ۲5 هزار و ۷۰۰ 
تومان رسید. البته در این سه روز قیمت فروش دلار در 
صرافی های بانکی حدود ۱۰۰ تا 3۰۰ تومان ارزان تر از 

بازار آزاد انجام شد. 
رونــد معامــلات حوالــه دلار در ســامانه نیمــا 
 هــم در چهــار روز ابتدایــی هفته از منحنی مشــابه 
با بازار آزاد تبعیت کرد و قیمت دلار در این ســامانه از 
حداکثر قیمت ۲5 هزار و ۸۰۰ تومان روز شنبه به حداقل 
قیمت ۲5 هزار و ۲۹۰ تومان روز دوشنبه رسید و در روز 
سه شنبه با گرفتن شیبی صعودی به قیمت میانگین ۲5 
هزار و 5۰۰ رسید.بنابراین می توان گفت فعالان بازار ارز 
شــاهد بودند که از روز سه شنبه تمامی شاخه های بازار 

ارز شــیبی صعودی به خود گرفتند و طی روندی آرام 
این شیب را تا پایان هفته حفظ کردند. به طوری که روز 
پنج شنبه قیمت هر دلار در بازار آزاد از کانال ۲5 هزار 
تومان گذر کــرد و در آخرین معاملات در محدوده ۲۶ 
هزار و 5۰ تومان معامله شــد. این در حالی است که در 
این روز در صرافی های بانکی قیمت فروش هر دلار ۲5 
هزار و ۸۶۰ تومان ثبت شد.قیمت یورو نیز در هفته ای که 
گذشت نوسان اندکی داشت و پس از آن که در چهار روز 
ابتدایی هفته در محدوده 3۱ هزار و ۱۰۰ تومان به طور 
عمده خرید و فروش شد، از روز سه شنبه با گرفتن شیب 
صعودی به خود به حداکثر قیمت 3۱ هزار و ۴۰۰ تومان 
در آخرین روز هفته رسید. گفتنی است در این هفته نیز 
به مانند هفته پیشین، قیمت یورو در صرافی های بانکی 
بیشــتر از قیمت بازار آزاد به فروش رسید و در آخرین 

روز هفته قیمت یــورو در این صرافی ها 3۱ هزار 5۶۰ 
تومان بود. در این روز قیمت میانگین هر حواله یورو در 
سامانه نیما هم 3۱ هزار و 3۲۰ تومان بود.در هفته ای که 
گذشت آرامش نیز در فضای سیاسی و اقتصادی کشور 
حاکــم بود که نتیجه آن را می توان در واکنش بازار آزاد 
درک کرد. به اعتقاد کارشناسان اقتصادی، فعالان بازار 
ارز در شرایط فعلی در فضای توامان بیم و امید نسبت به 
آینده به سر می برند و متناسب با تحولات کلان اقتصادی 
در کشور و سطح بین الملل واکنش مثبت یا منفی از خود 
نشــان می دهند. اخباری که حاکی از کاهش تنش های 
بین المللی باشــد به صورت روانی با واکنش مثبت بازار 
و کاهش قیمت ها همراه می شود و بالعکس اخباری که 
نگرانی از افزایش تنش ها را در اذهان ایجاد کند، با واکنش 

منفی بازار مواجه می شود.

یک کارشناس مسائل پولی و بانکی گفت: نمی توان از تاثیر خروج نام ایران 
از لیست سیاه FATF بر روند کاهش تحریم ها چشم پوشید، این اتفاق حداقل از 
لحاظ روانی می تواند موجب تقویت جریان بین المللی مخالف تحریم ها و برخورد 
بهتر ســایر دولت ها با ایران شود.در رابطه با مطرح شدن تمدید مهلت بررسی 
لوایح مرتبط با FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام، »تاج محمد قجاوند«، 
کارشناس مســائل پولی و بانکی، به خبرنگار اقتصادی ایرنا با اشاره به تمدید 
مهلت بررســی لوایح مرتبط با FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام، افزود: 
قبول درخواست تمدید مهلت بررسی این لوایح که از سوی رهبر معظم انقلاب، 
نشان دهنده اهمیت بالای این موضوع برای کشور و حساسیت زیاد تصمیم گیری 
در خصوص آن است.وی اضافه کرد: کارگروه ویژه اقدام مالی، متشکل از ۱۹۴ 
کشور که یا به صورت مستقیم یا غیرمستقیم و از طریق عضویت در سازمان های 
منطقه ای عضو آن هستند، با هدف ایجاد نظامی یکپارچه برای مبارزه با پولشویی 
و تامین مالی تروریسم تشکیل شد و امروز که مسئله پیوستن ایران به این سازمان 
مطرح است، ما باید به این نکته توجه داشته باشیم که کاربرد این سازمان برای 

ما چه خواهد بود؟
قجاوند با تاکید بر این که اگر FATF در انجام اهداف خود شــفاف و عادلانه 
رفتار کند، تاثیر بســیار مثبتی در جهان خواهد داشت، ادامه داد: کشور ما در 
حال حاضر درگیر شــدیدترین تحریم ها اســت و در این شرایطی که سیستم 
بانکی ما هم به طور کامل در تحریم به سر می برد، حتی به صورت فرضی اگر 
فردا هم لوایح FATF در مجمع تشخیص مصلحت تصویب شود، مدینه فاضله ای 

در انتظار ایران نخواهد بود و تغییر آنی و محسوسی در شرایط اقتصادی کشور 
ایجاد نخواهد شد. ارزش پیوستن به این سازمان، زمانی خود را نشان می دهد که 
به توافق برجام عمل شود و امکان مراودات بین المللی برای کشور فراهم باشد.

این کارشناس اقتصادی افزود: البته نمی توان از تاثیر خروج نام ایران از لیست 
سیاه FATF بر روند کاهش تحریم ها نیز چشم پوشید و این اتفاق حداقل از لحاظ 
روانی می تواند موجب تقویت جریان مخالف تحریم ها و برخورد بهتر دولت های 
بین المللی با ایران شود. به عبارت دیگر، این اتفاق می تواند شروع اعتمادسازی 
ایران با ۱۹۴ عضو FATF باشــد، چرا که در چنین شرایطی دنیا اطمینان پیدا 
می کند سیستم بانکی کشور ما شفاف و قابل اعتماد است. همچنین این امکان 
وجود دارد که حتی در همین شرایط تحریمی نیز برخی از بانک های جهانی به 

صورت محدود با ایران به تبادلات مالی بپردازند.
وی درباره فرایند خروج ایران از لیست سیاه FATF نیز توضیح داد: از لحاظ 
قوانین موجود، به محض تصویب این لوایح در ایران و انجام اقدامات تعریف شده 
از سوی این سازمان جهانی، نام ایران بایستی از لیست سیاه خارج شود. البته 
باید در نظر داشت که پس از این مرحله، ایران وارد لیست قرمز خواهد شد. چرا 
که بر اســاس بیانیه این سازمان در اکتبر ۲۰۱۸ نام ایران به همراه ۱۲ کشور 
دیگر در لیست کشورهای پرریسک و تحت نظارت شدید قرار گرفته است و از 
آن ها درخواست شده است تا ۹ توصیه مشخص شده توسط سازمان FATF را 

در جهت شفافیت سیستم بانکی خود انجام دهند.
قجاوند خاطرنشان کرد: اقدامات ضد پولشویی سال هاست در داخل کشور 

 FATF در حال انجام است و اگر ابهاماتی هم برای سازمان های بین المللی مشابه
ایجاد شــده است، به دلیل معذوراتی است که به دلیل وجود تحریم ها بر نظام 
بانکی کشور تحمیل شده است. به همین دلیل متاسفانه ایران در سال ۲۰۱۸ 
در لیست قرمز FATF قرار گرفت و باید توجه داشته باشیم که فرایند خروج از 

این لیست قرمز کاری به مراتب پیچیده تر از خروج از لیست سیاه است.
این مدیر ســابق بانکی ادامه داد: خوشــبختانه امروز در نظام بانکی ایران 
کارشناسان و مدیران متخصص و زبده ای فعال هستند، اما لازم است تا کارگروه 
ویژه ای تشــکیل شده و با بررسی نحوه تعامل نظام های بانکی سایر کشورهای 
دنیا با FATF به کارشناسان بانکی آموزش های لازم در خصوص نحوه تعامل با 
این سازمان داده شود. مطمئنا سایر کشورهایی که سال هاست با FATF همکاری 
می کنند برای حراست از اطلاعات با ارزش خود، تدابیر و اقداماتی را ترتیب داده اند 
که نیاز است تا این تجارب را ما در نظام بانکی خودمان به کار ببندیم. این که چه 
اطلاعاتی را و به چه شیوه و تا چه اندازه ای باید در اختیار این سازمان جهانی قرار 
داد، واجد جزئیات مهمی است که توجه به آن ها می تواند احتمال سوء استفاده 
از اطلاعات بانکی کشــور را به کمترین حد ممکن برسد.وی خاطرنشان کرد: 
باید توجه داشــته باشیم اجرای پروتکل های لازم برای عضویت در FATF نیاز 
به نظارت جدی و کامل همه ارگان ها مربوطه از جمله مجلس شورای اسلامی 
دارد. ما در تعامل با این سازمان های بین المللی باید این هنر را داشته باشیم که 
ضمن حفظ تعامل و ارتباط خود با سایر کشورهای دنیا برای کسب منافع ملی 

خود، مطابق با قانون اساسی از کیان کشور نیز حفاظت کنیم.

برای خرید ۱۶.۸ میلیون دوز واکسن کرونا ۲۰۰ میلیون یورو تخصیص یافت

روزهای آرام بازار ارز در هفته ای که گذشت

خروج از لیست سیاه FATF باعث تعامل بهتر سایر دولت ها با ایران می شود

 نفت و پیوندهای اقتصادی
باتوجه به مباحث مطرح در بودجه سال آینده و نیز شدت گرفتن اختلافات 
تخصصی در بیان واقعیت های اقتصادی، لازم اســت نقش عامل های اصلی در 
تحقق منابع و مصارف بودجه به دقت و با حساسیت شناسایی شود، این در حالی 
است که تدوین و تصویب بودجه ۱۴۰۰ در آخرین ماه های اجرایی دولت دوازدهم 
انجام می شود و در عمل اجرای مفاد بودجه به دولت بعدی واگذار خواهد شد.

در این بین باتوجه به وابســتگی اقتصاد ایران به نفت، بنگاه های پژوهشی و 
مطالعاتی جهانی به مطالعه شرایط موجود و پیش بینی آینده کشورهای جهان 
پرداخته و با ارائه گزارش های مدون و ادواری، نمایی از شاخص های اقتصادی 

کشورها را مقابل دید سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی قرار می دهند.
وزارت صنعت، معدن و تجارت با تکیه بر گزارش بانک جهانی، شاخص های 
منتخب با محوریت تولید و عرضه نفت را مورد مطالعه قرار داده و تاکید کرده 
با جهانی شــدن اقتصاد و گســترش پیوندهای اقتصادی کشورها با یکدیگر، 
آمارها، داده ها و شاخص های مقایسه ای بین کشورها از درجه اهمیت بیشتری 
برخوردار شــده است؛ بر همین اساس نیز سازمان های معتبر بین المللی اقدام 
به گردآوری و انتشــار آمارها و شــاخص های مقایسه ای بین کشوری می کنند. 
در این صورت باید گفت اطلاع از آخرین وضعیت کشورمان در این شاخص ها 
می تواند نقش بســزایی در تصمیم گیری های اقتصادی سرمایه گذاران و فعالان 

تجاری و نیز دیگر ذی نفعان داشته باشد.
بدیهی است تبیین و ارائه این گونه آمارها ضمن فراهم آوری پیوندهای منطقی 
و کمک به ایجاد شفافیت در فضای کلان اقتصادی، دسترسی به اطلاعات مورد 

نیاز را برای فعالان اقتصادی تسهیل می کند.
تــداوم ارائه گزارش هــا به صورت ادواری، دیدگاه های فعــالان اقتصادی را 
به ســمت توجه ویژه بــه آمار و اقلام پایگاه های اطلاعاتــی معتبر بین المللی 
ســوق داده  است. در این شــرایط فعالان اقتصادی و ســرمایه گذاران با تکیه 
بر واقعیت های موجود نســبت به اتخاذتصمیم اقدام می کنند. باتوجه به سند 
دخل و خرج ۱۴۰۰، مقوله نفت در بودجه ســال  آینده و پیش بینی های گروه 
مطالعــات جهانی بانک جهانی که درباره ارزیابی کشــورها در حوزه های کلان 
اقتصاد و همچنین تجارت و ســرمایه گذاری تدوین شده، رشد تولید ناخالص 
داخلی بدون نفت ایران در سال ۱3۹۸ دچار رکود می شود، اما نسبت به سال 

۱3۹۷ اندکی بهبود نشان خواهد داد.
در همین زمینه کارشناسان بانک جهانی رشد تولید ناخالص داخلی با نفت 
را برای ســال های ۹۷ و ۹۸ منفــی و از منهای ۴ درصد به منهای ۶.۹ درصد 
تغییر داد ه اند. بانک جهانی پیش بینی کرده در بازه زمانی ۱۴۰۱-۱3۹۹ رشد 
تولید ناخالص داخلی ایران به ســبب بروز پاندمــی کرونا، بهای پایین نفت و 

تشدید تحریم ها با تغییرات ناچیزی همراه خواهد بود.
از سوی دیگر چشم انداز اقتصاد کشور تحت تاثیر شوک ویروس کرونا، تولید 
ناخالص داخلی بدون نفت و با نفت ایران را در ســال ۱3۹۹ کاهشی اما در ۲ 
ســال بعد از آن اندکی افزایشی نشان می دهد؛ به عبارت دیگر تولید نفت پس 
از کاهش ســال ۱3۹۹، در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ همراه با رشد مصرف آن 
در داخل و بهبود نسبی در تقاضای جهانی افزایش خواهد یافت. در ادامه این 
گزارش و طبق بررسی های کارشناسان بانک جهانی، در شرایطی که فعالیت های 
اقتصادی ایران پس از ۲ سال رکود در پایین ترین سطح قرار دارد، انتظار می رود 
شیوع ویروس کووید ۱۹ تاثیر منفی بر تولید ناخالص داخلی داشته باشد، این 
 در حالی است که باتوجه به ابهامات موجود درباره زمان پایان اپیدمی کرونا، اثر 

اقتصادی ویروس با دو وضعیت ملایم و شدید بررسی شده  است.
در وضعیت ملایم فرض بر این است که اثر ویروس بر بخش هایی که توقف 
فعالیت آنها کوتاه مدت بوده، ملایم باشــد. تحت این وضعیت، تولید نفت ۱5 
درصــد افت می کند، کاهش تولید کشــاورزی ناچیز خواهد بود اما بخش های 

صنعت و خدمات با افت ۲ تا 5 درصدی مواجه خواهند شد.
در وضعیت ملایم، رشد تولید ناخالص داخلی برای سال ۱3۹۹ معادل 3.5 

درصد کاهش اما در سال ۱۴۰۰، ۱.۱ درصد افزایش خواهد داشت.
اما در وضعیت شــدید فرض بر آن است که شــیوع ویروس کووید ۱۹ در 
جهان ادامه داشــته و تولید نفت ایران به دلیل افت تقاضا ازســوی چین ۲۰ 
درصد افت کند. در این وضعیت اثر ویروس بر بخش های کلیدی شدیدتر و بر 
ســایر بخش ها در حد متوسط خواهد بود. در نتیجه برای برخی از بخش های 
اقتصادی کلیدی باید کاهش رشــد تا حدود ۱۰ درصد را متصور بود. در ادامه 
این نوشــتار که فردا منتشر می شود به پیش بینی بانک جهانی از میزان تولید 

نفت ایران با تکیه بر حفظ وضعیت اقتصادی می پردازیم.
باتوجه به مباحث مطرح در بودجه سال آینده و نیز شدت گرفتن اختلافات 
تخصصی در بیان واقعیت های اقتصادی، لازم اســت نقش عامل های اصلی در 
تحقق منابع و مصارف بودجه به دقت و با حساســیت شناســایی شود، این در 
حالی است که تدوین و تصویب بودجه ۱۴۰۰ در آخرین ماه های اجرایی دولت 
دوازدهم بوده و در عمل اجرای مفاد بودجه به دولت بعدی واگذار خواهد شد.

در این بین باتوجه به وابســتگی اقتصاد ایران به نفت، بنگاه های پژوهشی و 
مطالعاتی جهانی به مطالعه شرایط موجود و پیش بینی آینده کشورهای جهان 
پرداخته و با ارائه گزارش های مدون و ادواری، نمایی از شاخص های اقتصادی 

کشورها را مقابل دید سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی قرار می دهند.
همچنین مطرح شــد باتوجه به ســند دخل و خرج ۱۴۰۰، مقوله نفت در 
بودجه ســال آینده، باتوجه به پیش بینی های بانک جهانی که در زمینه ارزیابی 
کشورها در حوزه های اقتصادی کلان و همچنین تجارت و سرمایه گذاری تدوین 
شــده، رشد تولید ناخالص داخلی بدون نفت ایران در سال ۱3۹۸ دچار رکود 

بوده اما نسبت به سال ۱3۹۷ اندکی بهبود نشان داده است.
در همین زمینه کارشناسان بانک جهانی رشد تولید ناخالص داخلی با نفت 
را نیز برای سال های ۹۷ و ۹۸ منفی و از منهای ۴ درصد به منهای ۶.۹ درصد 
تغییــر داده اند. در همین زمینه بانک جهانــی پیش بینی کرده در بازه زمانی 
۱۴۰۱-۱3۹۹ رشــد تولید ناخالص داخلی ایران به سبب بروز پاندمی ویروس 
کرونا، بهای پایین نفت و تشدید تحریم ها با تغییرات ناچیزی همراه خواهد بود. 
از ســوی دیگر چشم انداز اقتصاد کشور تحت تاثیر شوک ویروس کرونا، تولید 
ناخالص داخلی بدون نفت و با نفت ایران را در ســال ۱3۹۹ کاهشی اما در ۲ 
سال بعد از آن اندکی افزایشی نشان می دهد؛ به عبارت دیگر تولید نفت پس از 
کاهش سال ۱3۹۹، در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ همراه با رشد مصرف آن در 
داخل و بهبود نســبی در تقاضای جهانی افزایش خواهد یافت. در ادامه نیز به 
شــرایط اقتصاد ایران باتوجه به اپیدمی ویروس کرونا پرداختیم و اثر اقتصادی 
ویروس با دو وضعیت ملایم و شدید بررسی شد. عنوان شد در وضعیت ملایم 
فرض بر این است که اثر ویروس بر بخش هایی که توقف فعالیت آنها کوتاه مدت 
بوده، ملایم است. تحت این وضعیت تولید نفت ۱5 درصد افت می کند، کاهش 
تولید کشــاورزی ناچیز خواهد بود اما بخش های صنعت و خدمات با افت ۲ تا 

5 درصدی مواجه خواهند بود.
 همچنین بیان کردیم در وضعیت ملایم رشــد تولید ناخالص داخلی برای 
ســال ۱3۹۹ معادل 3.5 درصد کاهش می یابد اما در سال ۱۴۰۰، ۱.۱ درصد 
افزایش خواهد داشت. در مقابل در وضعیت شدید فرض بر آن است که شیوع 
ویروس کووید ۱۹ در جهان ادامه داشته باشد و تولید نفت ایران به دلیل افت 
تقاضا ازســوی چین ۲۰ درصد افت کند. در همین زمینه بانک جهانی میزان 
تولیــد نفت ایران را برای حفظ وضعیت اقتصادی در ســال آینده معادل ۴.۷ 
میلیون بشــکه در روز برآورد کرده که از این میزان معادل ۱.۷ میلیون بشکه 
برای مصرف داخلی و نیز معادل 3 میلیون بشکه برای صادرات در نظر گرفته 
شــده است. در این صورت باید مشخص شود چه استراتژی باید انتخاب کنیم 

تا نفت پیوند اقتصادی مطلوب با اقتصاد ملی ایران داشته باشد.
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به گفته نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
تهران، با توجه بــه اینکه بهای جهانی طلا 
طی یــک هفته اخیر نوســان محدودی را 
تجربه کرد، اما بازار داخلی طلا و ســکه به 
سبب رشد بهای ارز با افزایش جزئی مواجه 
و در شیب ملایم صعودی قرار گرفت. البته 
حباب سکه کاهش یافته و در حال حاضر در 

محدوده ۷۰۰ هزار تومان قرار دارد.
مسعود یزدانی در رابطه با وضعیت بازار 
سکه و طلای داخلی و تغییرات قیمتی آن 
طی هفته ای که گذشت، اظهار کرد: در حالی 
که بهای جهانی طلا در هفته گذشته نوسان 
محدودی را تجربه کرد و با افت محدود دو تا 
سه دلاری توام بوده است اما بازار طلا و سکه 
در داخل بــا افزایش جزئی نرخ ارز، اندکی 

صعودی پیش رفت و اتفاق خاصی نیفتاد.
نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران 
ضمن تاکید براینکه با جمع شــدن بساط 
سفته بازها و ممنوعیت معاملات کاغذی، بازار 
آرامشی واقعی به خود دید، گفت: باتوجه به 
اینکــه دیگر آن خریدهای نجومی و کذایی 
که یکشبه نرخ سکه و طلا را جابه جا می کرد 
توســط دلالان کاغذی صــورت نمی گیرد، 
می توان گفت که بازار رنگ آرامش به خود 
گرفته و تغییرات آن ناشــی از همین بالا و 
پایین شدن معمول طلای جهانی به عنوان 
عامــل خارجی و نرخ ارز در داخل به عنوان 

عامل موثر داخلی است.
وی افزود: اخیرا نیز پس از نزدیک به یک 

سال کسادی بازار واحدهای طلا و جواهر و 
رسیدن سطح معاملات مصنوعات طلا تقریبا 
به صفر، مجددا بــازار مصنوعات باتوجه به 
اینکه شب یلدا را هم پشت سر گذاشته ایم 
و مردم ســعی کردند به جــای دورهمی ها، 
هدیه ای برای یکدیگر خریداری کنند، جهش 

جزئی و حدود ۱۰ درصدی داشته است.
یزدانــی در رابطه بــا آخرین قیمت ها و 
تغییرات آن نســبت به ابتدای هفته  گفت: 
بهای هر قطعه ســکه تمام بهار آزادی طرح 
جدید درطول هفته جاری ۱۱5 هزار تومان 

تقویت شده و در انتهای هفته به ۱۱ میلیون 
و ۹5۰ هزار تومان رســید. سکه تمام طرح 
قدیــم نیز از حدود ۱۱ میلیون و ۴۰۰ هزار 
تومــان در ابتدای هفته با رشــد ۱۰۰ هزار 
تومانی به ۱۱ میلیــون و 5۰۰ هزار تومان 
رسید. در طول یک هفته اخیر، حباب سکه 
نیز کاهش یافته و در حال حاضر هر قطعه 
سکه، حدود ۷۰۰  هزار تومان حباب دارد.

این مقام صنفی اعلام کرد: در پایان هفته 
نسبت به ابتدای هفته قیمت هر قطعه نیم 
سکه نیز 5۰ هزار تومان رشد یافته و شش 

میلیون و 3۰۰ هــزار تومان تعیین قیمت 
شده است. در پایان هفته نسبت به ابتدای 
هفته ربع ســکه و سکه های تمام نیز بدون 
تغییــر مانده اند. در حال حال حاضر قیمت 
هر قطعه ربع سکه چهار میلیون و ۲۰۰ هزار 
تومان و سکه  یک گرمی دو میلیون و 35۰ 

هزار تومان است. 
وی افزود: همچنیــن در پایان هفته هر 
گرم طــلای ۱۸ عیار بــا افزایش ۱۷ هزار 
تومانی در بازار نسبت به اوایل هفته، اکنون 
بــه ازای هر گرم یــک میلیون و ۱۴۹ هزار 

تومــان قیمت دارد. هر مثقــال طلا نیز با 
افزایش حدود ۸۰ هزار تومانی چهار میلیون 
و ۹۷۹ هزار تومان تعیین قیمت شده است.  
آخرین نرخ ثبت شده برای اونس جهانی نیز 

۱۸۸۰ دلار و چهار  سنت است.
نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران 
در پایان تصریح کــرد: از همه مردم تقاضا 
داریم که برای خرید طلا و ســکه مود نیاز 
خود حتما از واحدهای شناخته شده و دارای 

پروانه کسب خرید کنند. 
در حــال حاضر فروش هــای اینترنتی و 
»شــو روم ها« برای فروش طلا بسیار رونق 
گرفته که بسیاری از آن ها نه تنها از اتحادیه 
طــلا و جواهر مجــوز ندارنــد، بلکه دارای 
مجوز از اتحادیه کســب وکارهای اینترنتی 
نیز نیستند؛ بنابراین تخلف در این واحدها 
غیرقابل پیگیری خواهد بود و در این بین، 
فقط مردم متضرر خواهند شد؛ لذا به همه 
مشتریان اعلام می   کنیم در خرید خود بسیار 
دقت کنند و نیاز خــود را از واحد مربوطه 

خریداری کنند. 
به طور مثال سکه را از واحدهای معتبر 
مختص ســکه، جواهر را از جواهرفروشی-

 هــا، طــلا را از واحدهای معتبــر طلا که 
پروانــه کســب از اتحادیه دارنــد و در آن 
منطقه شــهره هســتند و نقــره را از واحد 
 خــودش خریــداری کنند تــا دیگر جای 
هیچگونه تخلف و زیانی برای مشتریان وجود 

نداشته باشد.

حباب سکه کوچک شد

 
 

 
 

نکته ای که در ســرمایه گذاری و ورود به بازار سرمایه کم تر مورد توجه 
قرار گرفته، آگاهی و دانش کامل برای ســرمایه گذاری در این بازار اســت. 
موضوعی که مدیرعامل شــرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس ضمن تاکید 
بر اهمیت آن، زیر و بم نحوه ورود به بازار سرمایه و کسب دانش درمورد این 

بازار را نیز تشریح کرد.
بهنام بهزادفر با تاکید بر اینکه حضور فعال در بازار ســرمایه برای مردم، 
دولت ها و شرکت های پذیرفته شده که ناشرین محسوب می شوند مزایای 
زیادی دارد، اظهار کرد: به طور کلی حضور در بازار سرمایه برای سرمایه گذاران 
مزایایی همچون مشــارکت در سود و اداره شرکت ها، برخورداری از حمایت 
قانونی سازمان بورس و اوراق بهادار، امکان سرمایه گذاری با هر مبلغی، قابلیت 
نقدشــوندگی بالا، برخورداری از شــفافیت بالا، بازدهی بالاتر نسبت به سایر 
بازارهای موازی در بازه بلند مدت و سرمایه گذاری در بازار مولد و مشارکت 
در اقتصاد پویا را دارد. ناشــرین و دولت ها نیز از بابت بازار ســرمایه ای پویا 

منافعی دارند که پرداخت به آن در این مقال نمی گنجد.
وی ادامه داد: اما حضور سرمایه گذاران در این بازار بدون دانش و آگاهی 
لازم مســائلی را در پی دارد و ممکن اســت هم باعث اضطراب آن ها شود و 

هم ریسک کلی سرمایه گذاری آن ها را بالا ببرد. علاوه بر آن در حال حاضر 
حدودا ۴۰ ابزار و قرارداد در چهار بورس کشــور تعریف شــده که اکثر آن ها 
توسط سرمایه گذاران حقیقی قابل استفاده است. این ابزارها به همراه تحولات 
اقتصادی کشور پیچیدگی سرمایه گذاری در بورس را که ماهیتا نوسانی است 
بالا می برد. به همین منظور توصیه می شود سرمایه گذاران حتما قبل از ورود 

به این بازار آگاهی کسب کنند.
مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس با بیان اینکه رمز موفقیت 
در بازار سرمایه را می توان سرمایه گذاری در خود سرمایه گذار دانست، گفت: 
این امر با افزایش ســواد مالی حاصل می شــود. به طور کلی سرمایه گذاران 
می توانند به دو طریق مســتقیم یا غیر مستقیم وارد بورس شوند. در روش 
غیر مستقیم نیاز به منابع آموزشی بسیار کم تر است. در این روش تنها نحوه 
انتخاب صندوق ها و یک سبدگردان اهمیت دارد. در خصوص صندوق های 
ســرمایه گذاری سایت fipiran.com  اطلاعات کاملی ارائه می دهد و تاکنون 
چندین کتاب هم در خصوص انتخاب صندوق به تالیف درآمده که ســرمایه 
گذاران می توانند از آن ها اســتفاده کنند. در خصوص سبدگردان هم تقریبا 
در جلسات حضوری سرمایه گذار به طور کلی نسبت به حقوق و ویژگی های 

سرمایه گذاری آگاه خواهد شد. بهزادفر افزود: چنانچه شخصی سرمایه گذاری 
مستقیم را انتخاب کرده باشد حتما باید دوره های آموزشی مناسب را گذرانده 
و به توصیه های سرمایه گذاری که در همه بورس  های دنیا نیز تکرار می شود 
توجه کند. در حال حاضر دوره آموزشــی آشــنایی با سرمایه گذاری در بازار 
سرمایه، تابلوخوانی، تحلیل تکنیکال، بنیادی و روانشناسی بازار برای سرمایه 
گذارانی که قصد خرید و فروش سهام را دارند لازم است. سرمایه گذارانی که 
تمایل به اســتفاده از ابزارهای مختلف مالی را دارند می توانند در دوره های 
ابزارهای نوین مالی نیز شــرکت کنند. برای هر کدام از این دوره ها منابع و 

کتب آموزشی هم وجود دارد که می توان استفاده کرد.
وی گفت: اکثر این موارد هم در قالب ویدئو، متن و پادکســت نیز موجود 
اســت که ســرمایه گذاران می توانند این منابع را در بخش آموزش ســایت 
مدیریت فناوری بورس تهران به اسم www.tsetmc.com دنبال کنند. در کنار 
آن ســایت بورس مدیا به نشانی www.boursemedia.ir نیز مطالب آموزشی 
را در قالب ویدئو در اختیار مخاطبین قرار داده اســت. در کنار مطالعه موارد 
آموزشی فوق الذکر به این نکته توجه داشته باشیم که حضور و تجربه در این 

بازار نیز بخشی از مسیر موفقیت است.

زیر و بم نحوه ورود به بورس

تعیین هزینه سبد معیشت کارگر سلیقه ای نیست
 

طرح جامع شهر اراک ابلاغ شد

مدیر کل راه و شهرسازی استان مرکزی از ابلاغ طرح جامع شهر اراک خبرداد

یک کارشناس حوزه کار با بیان اینکه معیشت کارگران و 
کارمندان باید اصلاح شود، گفت: تعیین هزینه سبد معیشت 
کارگران ســلیقه ای نیست و نمی توانیم با حذف و اضافه 

کالاها در آن برای کارگران مزد تعریف کنیم.
حمید نجف در ارزیابی افزایش حداقل حقوق کارگران 
در سال آینده گفت: با توجه به اینکه دولت افزایش حقوق 
کارکنان خود در بودجه سال آینده را ۲5 درصد دیده است، 
پیش بینی می شود افزایش حداقل دستمزد کارگران نیز 
رقمی بین ۲5 تا 3۰ درصد باشد چرا که این مساله رابطه 
مســتقیمی با بودجه و کارفرمای بزرگ در کشــور دارد 
ولی دولت باید به تناســب افزایش حقوق، سبد معیشتی 
خانــواده ها را هم در نظر بگیرد.وی ادامه داد: امســال با 
توجه به نوسان شدید نرخ ارز، افزایش هزینه ها، اجاره بها 
و بسیاری از اقلام مصرفی و خوراکی اتفاق افتاد بنابر این 
ناچاریم معیشــت کارمندان و کارگران را اصلاح کنیم در 
غیر این صورت فساد اداری، اشغال فرصتهای شغلی، افت 
شدید بهره وری و مواردی از این دست را در اقتصاد شاهد 
خواهیم بود.این کارشناس حوزه کار تصریح کرد: وقتی دولت 
پول را به عنوان حقوق و دستمزد بین کارمندان توزیع می 
کنــد، آنها این پول را در بازار خرج می کنند و با خرید از 
تولید کننده، بخش خصوصی از کسادی در می آید و رونق 
تولید به چرخه اقتصاد کشور برمی گردد.در مورد کارگران 
هم این مســاله صدق می کند و اثرگذاری خود را در بازار 

و اقتصاد می گذارد.

 ترمیم دستمزد در انتهای سال عملی شود
نجف گفت: امسال بسیاری از محصولات تولیدکنندگان 
و کارخانه های تولیدی بین 3۰ تا ۶۰ درصد و بعضا ۱۰۰ 
درصد تغییر قیمت داشــت ولی آیا از محل افزایش سود 
فروش سهمی برای کارگران خود در نظر گرفتند؟طبیعتا 

اگر این اتفاق می افتاد ترمیم دســتمزد کارگران را شاهد 
بودیم اما حالا که در طول ســال این سهم برای نیروهای 
کارگری دیده نشد پیشنهاد این است که آخر سال و هنگام 
تعیین دستمزد این سهم را در نظر بگیرند و ترمیم دستمزد 
را عملی کنند یعنی به نسبت افزایش سود فروش، حداقل 

دستمزد کارگران را هم واقعی افزایش بدهند.
این کارشــناس حوزه کار درعین حال اصلاح مدیریت 
شرکتها و کارخانه ها را در افزایش بهره وری و بهبود وضع 
معیشت نیروهای کار موثر خواند و گفت: شرکت شستا طی 
دو سال گذشته با تغییر ساختار، اعمال شفافیت و حاکم 
شدن مدیریت صحیح توانست به رشد و توسعه قابل توجهی 
برسد و امروز حقوق و دستمزد نیروهای کار بدون وقفه در 

حال پرداخت است.

 توجه به معیشت و حقوق نیروهای کار 
وی ادامه داد:شســتا رشد و توسعه خود را در گام اول 
مدیون اصلاح ساختار اداری و مالی بود و حرکتهای موازی 
و حتــی برخی پســت های موازی در این مســیر حذف 
شد.دومین اقدام مثبتی که رخ داد، شفافیت بود که موجب 
کاهش هزینه ها و جلوگیری از حقوق های نجومی شد و 
توجه به حقوق و معیشت نیروهای کار سومین اقدامی بود 

که در دستور کار قرار گرفت.
نجف با بیان اینکه شرکتها و کارخانه هایی مثل هفت 
تپه یا صندوق فولاد باید از شستا الگوبرداری کنند، اظهار 
کرد: کارگری که چند ماه حقوق نگرفته انگیزه شغلی خود 
را از دست می دهد و این مساله قطعا در بهره وری و تولید 
اثر می گذارد ولی وقتی کارفرما یا تولیدکننده در زنجیره 

تولید به دستمزد و معیشت نیروی کار خود توجه می کند 
در واقع به بهره وری تولید و کیفیت محصول خود اهمیت 
می دهد بنابر این اگر تاکید می کنیم که کارگران در سود 
فروش یا سهام کارخانه ها دیده شوند به این دلیل است که 
این سود مستقیما به خود کارفرما و کارخانه ها برمی گردد.

 تعیین هزینه سبد معیشت کارگر سلیقه ای 
نیست!

این کارشــناس حــوزه کار درعین حال بر محاســبه 
تورم واقعی ســبد معیشــت کارگران تاکید و اظهار کرد: 
تعیین سبد معیشــت کارگر سلیقه ای نیست که هنگام 
محاســبه هزینه آن، اقلام و کالاهــا را تغییر بدهیم یا با 
کالاهــای دیگــر جایگزین کنیم؛ چون با ایــن کار تورم 
واقعی اقلام ســبد معیشــت کارگران نادیده گرفته می 
شــود.وی تصریح کرد: مثلا امسال قیمت گوجه فرنگی و 
تخم مرغ تغییر قیمت داشــت ولی ما نمی توانیم به این 
دلیل، هنگام تعیین هزینه ســبد معیشت، این اقلام را از 
ســبد غذایی حذف و با کالاهای دیگری که درصد کمی 
رشد داشته جایگزین کنیم و بگوییم تورم سبد معیشت 
کارگر با یکســری حذف و اضافه ها ۲5 درصد می شود و 
آن را مــلاک افزایش حداقل مزد اعلام کنیم در حالی که 
 اطلاعات حقیقی و شاخصهای روز فرضا افزایش ۶۰ درصدی 

را نشان بدهد.
نجف گفت:اگر بر اصلاح قانــون و ماده ۴۱ قانون کار 
توسط مجلس تاکید داریم، در واقع می خواهیم که هزینه 
سبد معیشــت کارگران و اقلام ضروری، مواد پروتئینی، 
لبنیات و هرآنچه را که مســتقیما با رزق کارگر در ارتباط 
است در قانون تعریف کنند تا در سالهای بعد به دلیل رشد 
یا تغییر قیمتها شاهد حذف آنها از سبد غذایی کارگران و 

سوء تغذیه در خانوارهای کارگری نباشیم.

اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/به گزارش اداره ارتباطات واطلاع رسانی اداره 
کل راه وشهرسازی استان مرکزی ،احمد مرزبان با اعلام این خبر افزود:

طرح جامع شــهر اراک در چندین مرحله مورد بازنگری قرار گرفت  و 
سرانجام با پیگیری ها و تلاش کارشناسان بعد از برگزاری جلسات متعدد 
مورد تایید و تصویب شــورای عالی شهرسازی و معماری ایران قرار گرفته 

و ابلاغ گردید.
وی افزود :طی نامه ای در مورخ ۱3۹۹/۱۰/3 از ســوی دبیر شــورای 
عالی شهرســازی و معماری ایران کلیه مدارک طرح جامع شهر اراک اعم 
از نقشه ها، ضوابط و مقررات شهرسازی و معماری و ... به استاندار محترم 

مرکزی ابلاغ شد.
مدیر کل راه و شهرســازی استان مرکزی در ادامه بیان داشت:  در این 
طرح افق رشــد و گسترش شهر اراک تا سال ۱۴۱۰ و جمعیت ۶53۰۰۰ 
نفر را طراحی و ترســیم میکند. در حال حاضر مساحت شهر اراک بالغ بر 
۶3۸۹ هکتار است که در افق طرح جامع جدید این میزان به ۷۲۰۲ هکتار 
خواهد رســید.مرزبان درپایان  افرود: با توجه به سیاست های اداره کل راه 
و شــهر سازی ، جهت دسترســی آزاد به اطلاعات و نقشه های این طرح، 
در هفته های آتی جزئیات آن توســط اصحاب رسانه به اطلاع شهروندان 

محترم خواهد رسید.

 کاهش قاچاق پوشاک پس از یک سال مبارزه 
سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: در سال ۹۶ میزان قاچاق پوشاک به کشور ۲.۶ میلیارد دلار بود و پس از یک سال مبارزه، قاچاق پوشاک به ۱.۸ میلیارد دلار رسید.

»حمیدرضا دهقانی نیا« پنجشنبه شب در گفت و گویی تلویزیونی افزود: در مدت یک سال مبارزه با قاچاق پوشاک ۹۰۰ تا ۸5۰ میلیون دلار قاچاق پوشاک به کشور کاهش یافت و این آورده اقتصادی به ظرفیت تولید کنندگان داخلی اضافه 
شده است.وی بر مبارزه بر قاچاق پوشاک به کشور تاکید کرد و گفت: انتظار داریم با استمرار بازرسی ها در تمام استان ها مبارزه با قاچاق پوشاک به کشور برای توسعه چرخه تولید پوشاک ایرانی به طور جدی مورد توجه بازرسان سازمانهای 

صمت استانها قرار گیرد.گردش مالی بازار پوشاک ایران معادل ۸ میلیارد دلار در سال است و  هم اکنون ۱.۸ میلیارد دلار پوشاک از طریق قاچاق وارد کشور می شود.

 زمانی برای اصلاحات در بودجه
بعد از جلســه روز گذشــته روحانی و قالیباف و اعلام اینکه بودجه نیاز به 
اصلاحــات ضروری دارد، این بحث که از طریق چــه نوع اصلاحاتی می توان 
شکل و شمایل بودجه را کاربردی تر و اصولی تر تصویرسازی کرد، مطرح شده 
است. واقع آن است که بودجه  ۱۴۰۰ ایرادات بنیادین دارد. مهم ترین ایرادات 
بودجه عدم تراز بخش هزینه ها و درآمدهای بودجه است. به عبارتی هزینه ها 
کاملا واقعی و الزام آور اســت، اما درآمدها بر اســاس حدســیات و احتمالات 
پیش بینی شده اســت. از این نظر کسری بودجه لایحه، کاملا نمایان است و 
عدد این کســری هم عدد بالایی است. برخی تحلیل ها حاکی از آن است که 
بیــش از 5۰درصد لایحه بودجه با کســری همراه خواهد بود. در بخش هایی 
چــون صادرات و فــروش نفت؛ تحقق مالیات پیش بینی شــده، فروش اوراق 
بدهی، فروش اوراق ســلف نفتی و... این ابهامات کاملا هویداســت. بنابراین 
بخــش درآمدی بودجه، واقعا امکان تحقق ندارد. از این نظر کســری بودجه 
بیش از 5۰درصدی موجب می شــود که اقتصاد ایران در معرض یک شــوک 

تورمی جدی قرار داشته باشد.
این موارد نشــان می دهد که بودجه نیازمند اصلاحات اساسی است. سهم 
مالیات نســبت به بودجه عمومی دولت حدود 3۰درصد اســت. این عدد هم 
پایین است و اگر قرار باشد تا این سهم در بودجه به حداقل ۶۰درصد برسد، 
نظامات مالیاتی کشور نیازمند اصلاحات اساسی است. همچنین امکان صادرات 
نفت ایران هم به سرعت به سطح پیش بینی هایی که در بودجه منعکس شده، 

نخواهد رسید.
بودجه شــرکت های دولتی نیز مبهم اســت و اگــر مجلس نخواهد به این 
بحث ورود کند، ممکن اســت در ســال های آینده بســیاری از شرکت های 
دولتی ما هم ترازنامه های موهومی و غیرواقعی داشــته باشــند و هزینه های 
ایــن موضوع به دوش دولت ها بیفتد. به نظرم یکی از بخش هایی که در روند 
اصلاحی بودجه باید مــورد توجه قرار بگیرد، همین مباحث مرتبط با بودجه 
شرکت های دولتی است. قرار بر این بود که شرکت های دولتی سودآور شوند، 
مالیــات بپردازند و در یک روند تدریجی بــه بودجه های دولت کمک کنند، 
اما این روند بر عکس شــده و این شرکت های دولتی هستند که بار سنگینی 
بر دوش بودجه ســوار کرده اند. شــرکت های دولتی بودجه ریزی غیرشفاف و 

ترازنامه های موهومی دارند.
تعــداد زیــادی از این شــرکت ها هم زیان ده هســتند، اما در اســناد و 
ترازنامه هایشان نشــان داده نمی شود. این موضوعی است که مجلس باید در 
سال های آینده برای آن فکری کند. ۷۰درصد بودجه کشور بودجه شرکت های 
دولتی است اما در اقتصاد ایران هیچکدام از مجلس ها به این حوزه مهم توجه 
نکرده اند. از ســوی دیگر باید بدانیم، رکود در ســال آینده یکی از مهم ترین 
چالش های پیش روی کشــور اســت. از این منظر که تقریبا تقاضای مصرفی 
در اقتصــاد ایران کاهش پیدا کرده و به دلیل افزایــش پدیده بلاتکلیفی در 
اقتصاد ایران، ســرمایه گذاران احتیاط می کنند و دست به سرمایه گذاری های 
 fatf ،بلندمدت نمی زنند تا تکلیف مسائل مهم اقتصاد ایران از جمله تحریم ها

و... مشــخص شود. این باعث می شود تا رکود در سال آینده عمیق تر شود.
در یک چنین اتمســفری دولت ها با استفاده از بودجه های عمرانی تلاش 
می کننــد، اقتصاد را از رکود خــارج کنند. در حال حاضر آمارها حاکی از آن 
است که در لایحه، بیش از ۴۰درصد بودجه جاری افزایش پیدا کرده اما بودجه 
عمرانی تنها ۱۸درصد افزایش پیدا کرده اســت. این اعداد نشان می دهد که 
جهت گیری بودجه هم اشــتباه اســت. یعنی باید رشد بیشتر در بحث بودجه 
عمرانی لحاظ می شد و حداقل افزایش به بودجه جاری تخصیص داده می شد. 
باید این نسبت رشد ۴۰ درصد و ۱۸درصد بالعکس می شد. به عبارت ساده تر، 
بودجــه عمرانی باید ۴۰درصد افزایش پیدا می کرد و بودجه جاری ۱۸درصد 
به مباحث جاری تخصیــص می یافت. رویکردهای نفتی دولت در بودجه هم 
ابهامات زیادی دارد و یکی از حوزه های اصلاحی بودجه، می بایســت در این 

بخش پیگیری شود.
در خوش بینانه ترین حالت در ســال آینده امــکان فروش حدود ۱میلیون 
بشکه نفت وجود خواهد داشت و هر پیش بینی بیشتر از آن مبتنی بر واقعیات 
بازار نیست. خاطرم هست از سال۱3۸۰ قرار بود بودجه ریزی کشور عملیاتی 
شود. اما این مکانیسم غلط و کلیشه ای همچنان تداوم دارد. تا زمانی که این 
جراحی ضروری صورت نگیرد، رسیدن به اهداف کلان اقتصادی مقدور نیست. 
ارایه بودجه مبتنی بر عملکرد نیازمند برنامه ریزی و اقداماتی اســت که بعید 
می دانم این روند در زمان دولت دوازدهم محقق شــود. به هر حال شــرایط 
تحریمی و سایر محدودیت ها مشــکلات فراوانی را در مسیر برنامه ریزی های 

کلان اقتصادی ایجاد کرد و پروســه اصلاح بودجه را به تاخیر افکند.

 بیستمین نمایشگاه بین المللی لوازم خانگی آغاز به کار کرد
بیستمین نمایشگاه بین المللی لوازم خانگی دیروز )جمعه( با حضور معاون 
امــور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت، در محل دائمی نمایشــگاه های 

بین المللی تهران آغاز به کار کرد.
امسال متاثر از پاندمی کرونا، بیستمین نمایشگاه بین المللی لوازم خانگی با 
رعایت کامل پروتکل های بهداشتی و بدون حضور خارجی ها و بازدیدکنندگان 

مردمی برگزار می شود.
این نمایشگاه چهار روزه با شــعار »درخشش تولید در کشاکش تحریم«، 
پس از انجام هماهنگی های لازم با ســتاد ملی مقابله با کرونا، با رعایت کامل 
پروتکل های بهداشتی در متراژ ۱۶ هزار مترمربع و با حضور ۱۷5 واحد تولیدی 

داخلی، بدون حضور خارجی ها برگزار می شود.
بیســتمین نمایشــگاه بین المللی لوازم خانگی با حضور بازدیدکنندگانی از 
صنایع و واحدهای صنعتی تا دوشــنبه )هشتم دی ماه( ادامه خواهد یافت.این 
نمایشــگاه، با توجه به متراژ و حضور واحدها، بزرگترین نمایشگاه برگزار شده 

از ابتدای امسال تاکنون محسوب می شود.
با هماهنگی شــرکت سهامی نمایشــگاه های بین المللی جمهوری اسلامی 
ایــران، همزمان با برگزاری فیزیکی این نمایشــگاه، نمایشــگاه مجازی برای 
واحدهایی که موفق به حضور نشدند و سایر افراد فراهم شده است، همچنین 
مقرر شــده طی چهار روز برگزاری نمایشــگاه، وبیناری با حضور مسوولان و 
تولیدکنندگان و صنعتگران برگزار شود.برپایه این گزارش، با استقرار تونل های 
ضدعفونی در ورودی ســالن ها، اســتقرار تیم های پزشکی و اورژانس، تهیه و 
تامین مــواد ضدعفونی کننده، الزام به ماســک زدن افراد و همچنین رعایت 
کامل پروتکل های بهداشتی در زمان غرفه سازی، این نمایشگاه با رعایت کامل 
پروتکل های بهداشــتی مدنظر ستاد ملی مقابله با کرونا برگزار شده و ناظران 

برای مدیریت کنترل شــده تعداد بازدیدکنندگان در هر لحظه حضور دارند.
 »ســعید شیرکوند« معاون هماهنگی امور اقتصادی و زیربنایی معاون اول 
رییس جمهوری، »زمانی« مدیرعامل شرکت سهامی نمایشگاه های بین المللی 
ایران و »عبدالله هندیانی« معاون پیشــگیری ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
از جمله مســوولان حاضر در مراسم افتتاحیه بودند.بررسی آمارهای منتشره 
وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی از تولید ۲ میلیون و ۸۰۱ هزار و ۱۰۰ 
دستگاه انواع یخچال و  فریزر، ماشین لباس شویی و تلویزیون از ابتدای امسال 
تا پایان آبان ماه است.در هشت ماهه امسال، یک میلیون و 33۴ هزار و 3۰۰ 
دســتگاه یخچال و فریزر در کشور تولید شد که در هم سنجی با پارسال رشد 
۲۹.۲ درصدی نشــان می دهد.مطابق این آمارها، در هشت ماهه امسال ۶۶5 
هزار و ۲۰۰ دستگاه ماشین لباس شویی توسط کارخانجات داخلی تولید شد. 
تولید یاد شــده در مقایسه با مدت مشــابه سال گذشته رشد 5۸.۲ درصدی 
داشــته است.تولید انواع تلویزیون در این مدت با رشد ۶۲.5 درصدی پیشتاز 
شد و به ۸۰۱ هزار و ۶۰۰ دستگاه رسید. با این حال، در تولید کولر آبی افت 
۱۱.۲ درصدی در هم سنجی با ســال گذشته به ثبت رسید و تولیدکنندگان 

داخلی ۷5۸ هزار و ۲۰۰ دســتگاه از این محصول تولید کردند.
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 لغو جام جهانی فوتبال نوجوانان و جوانان به خاطر کرونا 
فیفا جام جهانی فوتبال در بخش نوجوانان و جوانان را لغو کرد.

به گزارش ســاکرنت، فدراسیون بین المللی فوتبال فیفا دو رویداد دیگر را برای 
سال ۲۰۲۱ میلادی لغو کرد. 

بر این اساس و به دلیل شیوع کرونا در جهان، رقابتهای فوتبال جام جهانی جوانان 
و نوجوانان لغو شد و در سال آینده میلادی برگزار نخواهد شد.

این رقابتها قرار است ســال ۲۰۲3 میلادی برگزار شود. رقابتهای جام جهانی 
جوانان در اندونزی و جام جهانی نوجوانان در پرو برگزار خواهد شد.

 یک میلیاردر 22 ساله ساندرلند را خرید
باشگاه ساندرلند از فروش این باشگاه به یک میلیاردر ۲۲ ساله خبر داد.

به گزارش دیلی میل، باشــگاه ســاندرلند تأیید کرده است که توافق نامه ای با 
کریل لوئیس-دریفوس ۲۲ ســاله برای به دســت آوردن سهام اصلی این باشگاه 

حاصل شده است.
ســیریل لوئیس-دریفوس پسر مالک سابق مارسی ، رابرت لوئیس-دریفوس و 

مارگارت لوئیس-دریفوس است.
رابرت دریفوس در سال ۲۰۰۹ بر اثر سرطان خون درگذشت. مارگاریتا دریفوس 
)بوگدانووا( ، متولد سال ۱۹۶۲ در سن پترزبورگ ، یکی از ثروتمندترین زنان جهان 
محسوب می شود و ثروت وی توسط فوربس 5.۶ میلیارد دلار تخمین زده شده است.

کریل ســهام این باشگاه انگلیسی را از استوارت دونالد خریداری می کند. این 
معامله در حال حاضر در انتظار تصویب لیگ فوتبال انگلیس است.

گفته می شــود که کریل ۲۲ ســاله دارای صندوق اعتماد بیش از ۱.5 میلیارد 
پوند است.

آخرین باری که ســاندرلند در لیگ برتر بازی کرد در فصل ۱۷/۲۰۱۶ بود و از 
آن زمان تاکنون این تیم در لیگ دســته یک حضــور دارد و باید دید حضور این 
میلیاردر جوان در راس کار در ساندرلند باعث خواهد شد تا تحولی در این باشگاه 

صورت گیرد یا خیر.

 واکنش کلوپ به احتمال رفتن صلاح به رئال یا بارسلونا
ســرمربی آلامنی لیورپول تاکید کرد ستاره مصری تیمش از حضور در آنفیلد 

خوشحال است.
به گزارش تایمز، محمد صلاح فعلًا هنوز در لیورپول بازی می کند و قصد رفتن 
از این تیم را نیز ندارد. به گفته مربی تیم یورگن کلوپ ، مهاجم مصری خوشحال 

است و دلیلی برای ترک او نمی بیند.
هفته گذشته صلاح ۲۸ ساله در اسپانیا مصاحبه ای انجام داد که در آن مهاجم 
مصری گفت فکر می کند رئال مادرید و بارسلونا دو باشگاه بزرگ هستند. صلاح درباره 
رفتن به یکی از این دو تیم گفت: چه کسی می داند در آینده چه اتفاقی خواهد افتاد.

همین صحبت های صلاح بود که که منجر به حدس و گمان شد. صلاح ناراضی 
خواهد بود زیرا ترنت الکساندر-آرنولد در بازی لیگ قهرمانان برابر میدتیلند از بازوبند 
کاپیتانی استفاده می کند و صلاح بازوبند را به بازو نبست. همه این شایعات و گمانه 

زنی ها باعث شد که یورگن کلوپ سرمربی لیورپول به آن واکنش نشان دهد.
کلوپ گفت: محمد صلاح شرایط خوبی دارد. او واقعاً در فرم خوبی است و این 
چیزی است که برای من مهم است.  هیچ عکسی از تمرین امروز صبح گرفته نشده 

است. اگر چنین بود ، می توانستید لبخند او را ببینید تا از آن لذت ببرید.
لیورپول توانست سال ۲۰۲۰ میلادی را با صدرنشینی در لیگ برتر به پایان ببرد 

و نشان دهد در این فصل نیز مدعی جدی قهرمانی در لیگ برتر است.

 آلمان را از صف مدعیان قهرمانی یورو خارج نکنید
رئیس فدراسیون فوتبال آلمان عقیده دارد این تیم هنوز یکی از مدعیان قهرمانی 

در یورو است.
به گزارش بیلد، فریتس کلر ، رئیس اتحادیه فوتبال آلمان هنوز به قهرمانی اروپا 
برای »مانشــافت« امیدوار اســت ، حتی اگر اعتماد به نفس این تیم بعد از باخت 

سنگین به اسپانیا خدشه دار شده باشد. 
او درباره شانس تیم ملی آلمان برای این رقابت ها گفت:  نمی خواهم بگویم که 
مسابقات قهرمانی اروپا برای ما تمام شده است. من بسیار مطمئن هستم که تیم 

در مسیر درست ادامه خواهد داد. 
پــس از جام جهانی ناامیدکننده ۲۰۱۸ ، جایی که آلمان قبلًا به عنوان مدافع 
عنوان قهرمانی در مرحله گروهی حذف شده بود ، لوو تصمیم گرفت تا به طور قابل 
توجهی تیم خود را جوان کند. این فرایند شامل آزمون و خطا است. آلمان امسال 
از هشت مسابقه بین المللی سه برد کسب کرد ، چهار مسابقه با تساوی به پایان 
رســید. موضع لوو قابل بحث بود ، اما به مردی که آلمان ها را به عنوان قهرمانی 

جهان در سال ۲۰۱۴ رساند ، اعتماد داریم.
در مسابقات قهرمانی اروپا که یک سال به تعویق افتاد ، آلمان در تابستان سال 
آینده در گروه ســختی قرار گرفته است و قهرمانان جهان فرانسه ، قهرمان اروپا ، 

پرتغال و مجارستان به عنوان حریف این تیم به میدان می روند. 
آلمانی ها تمام مسابقات گروهی را در کشور خودشان ، در مونیخ انجام می دهند.

 2 سال محرومیت برای بازیکن العین امارات به خاطر دوپینگ
بازیکن قزاقستانی تیم العین امارات به دلیل دوپینگ دو سال محروم شد.

به گزارش پایگاه فوتبال آســیا،  بایرژان اسلامخان هافبک العینبه دلیل نقض 
قوانین ضد دوپینگ، دو سال از همراهی تیم ملی و تیم باشگاهی خود محروم شد.

دوره محرومیت بازیکن ۲۷ ساله از ۹ نوامبر سال ۲۰۲۰ آغاز می شود. در این 
روز بود که پس از بازی در لیگ قهرمانان آسیا ماده ای ممنوع در تست دوپینگ 

وی پیدا شد.
اسلامخان کاپیتان تیم ملی قزاقستان است. در آغاز سال جاری ، وی مورد توجه 

تیم زنیت روسیه نیز قرار داشت و قرار بود به این تیم ملحق شود.
این فوتبالیست اولین اردوی تمرینی زمستانی را با پیتزبورگ گذراند اما او برای 
تیم انتخاب نشد.العین حریف استقلال در دور اول پلی آف لیگ قهرمانان آسیا برای 
فصل بعد اســت و به این ترتیب این بازیکن خارجی اولین خارجی خارج شــده از 

ترکیب العین برای لیگ قهرمانان آسیا خواهد بود.

 جاد ترامپ برترین اسنوکرباز جهان در سال 2۰2۰
نفر اول اسنوکر جهان با کسب شش عنوان قهرمانی برترین بازیکن سال ۲۰۲۰ 

شد.
با بسته شدن پرونده رقابت های حرفه ای های اسنوکر جهان در سال ۲۰۲۰، 
جاد ترامپ مرد شــماره یک اسنوکر جهان با کسب شش عنوانقهرمانی، پرافتخار 

ترین بازیکن در سال ۲۰۲۰ شد.
ترامپ موفق شد در مسابقات مسترز آلمان، قهرمانی بازیکنان، مسابقات جبل 
الطارق، رقابتهای آزاد انگلیس، مسابقات ایرلند شمالی و گرندپری قهرمان شود و 
در سال ۲۰۲۰ شش قهرمانی به نام خود ثبت کند. این درخشش در حالی به دست 
آمده که مرد شماره یک اسنوکر جهان در سال ۲۰۲۰ در ۱۹ مسابقه شرکت کرده 
و از ۱۰3 بازی خود ۸۴ پیروزی داشته است.  همچنین این بازیکن دو بار به مقام 

نایب قهرمانی دست یافته است. 
نفر دوم از نظر کسب تعداد عنوان در سال ۲۰۲۰ نیل رابرتسون استرالیایی است 
که موفق شده سه عنوان قهرمانی را کسب کند. او موفق شده در مسابقات مسترز 
اروپا، گرند پری و قهرمانی انگلســتان عنوان قهرمانی را کسب کند. همچنین در 
کارنامه او سه مقام نایب قهرمانی دیده می شود. مرد شماره دو اسنوکر جهان در سال 
۲۰۲۰ در ۱۷ مسابقه شرکت کرده که از ۷5 بازی در 55 رقابت پیروز شده است. 

تاکتیک پرسپولیس در آستانه تغییر

ایران مال با حمایت فدراسیون قهرمان شد
ســرمربی تیم کشتی آزاد استقلال با بیان اینکه تیم 
ایران مال با حمایت فدراســیون کشــتی قهرمان لیگ 
شــد، گفت: در راه تیم استقلال سنگ اندازی کردند تا 

قهرمان نشویم.
رضــا یزدانی با حضور در برنامــه ورزش و مردم در 
پاسخ به این سوال که آیا از دنیای قهرمانی خداحافظی 
کرده یا خیر، گفت: برای المپیک هدف داشــتم. بعد از 
عمل جراحی آشیل در آلمان ریسک بزرگی کردم و به 

میدان برگشتم.
ســال گذشته هم در انتخابی تیم ملی حاضر شوم و 
به قهرمانی رسیدم اما یکسری اتفاقات افتاد که انصراف 
دادم. از ناحیه گوش دچار عفونت شــدم و نتوانســتم 

کشتی بگیرم.
دارنده دو مدال طلای جهــان درباره اتفاقات دیدار 
فینال لیگ و اعتراض تیم اســتقلال، خاطرنشان کرد: 
امسال با توجه به شیوع کرونا در مربیگری ورود کردم، 
البته در این سال ها در سمت های مختلف مثل کشتی 
گیر، مشاور و مربی در لیگ بودم اما هیچوقت این اتفاقات 
را که امسال رخ داد ندیدم. روزی که استقلال خواست در 
کشتی تیمداری کند از من دعوت به همکاری کردند اما 
قبول نکردم چون می خواستم کشتی بگیرم. بعد از لغو 
مســابقات جهانی قبول کردم با تیم امید استقلال وارد 
لیگ شــویم. یک روز قبل از مسابقات لیگ بود که وارد 
شدیم و جلسه ای را در سازمان لیگ با نصیرزاده و کاوه 
برگزار کردیم اما متاســفانه از همان روز اول استرس ها 
شــروع شد و با اتفاقات عجیب و غریب روبرو شدیم که 

در این سال ها ندیده بودم.
سرمربی تیم کشــتی آزاد استقلال خاطرنشان کرد: 
بحث رضایتنامه کشتی گیرهای استقلال از روز اول برای 
ما مشکل ساز شد. از روز اول همه تیم ها راحت با کشتی 
گیران خود قرارداد بســتند اما ما از روز اول به مشکل 
خوردیم. دو کشتی گیر ما در دور رفت از هیات کشتی 
مازندران رضایتنامه نداشــتند و ما نتوانستیم از آن ها 
استفاده کنیم یا اینکه محمد باقر یخکشی که با استقلال 
قرارداد داشته بخاطر اینکه سرباز بود به تیم پاس رفت اما 
وقتی با کنار رفتن پاس خواستیم به استقلال برگردد اما 

باز هم هیات کشتی استان رضایتنامه نداد.
وی ادامه داد: حتــی خود من با دبیر صحبت کردم 
که این مسائل جمع شــود اما به نتیجه نرسیدیم. باقر 
یخکشی وقتی خواست به استقلال بیاید حتما یکسری 

افراد با او صحبت کردند تا به استقلال نیاید.
یزدانــی درباره بحث های نربــوط به یونس امامی و 
امیرمحمد یزدانی که با اتفاقات عجیب استقلال را برای 
فینــال همراهی نکردند، گفت: امامی در ۷۰ کیلوگرم و 
امیرمحمد یزدانی در ۶5 به عنوان دو کشتی گیر اصلی 

و ملی پوش را وقتی نداشــتیم خواســتیم که مسابقه 
فینال عقب بیفتد. امامــی در انتخابی تیم ملی در ۷۰ 
کیلوگرم کشــتی گرفت و اول شد. برای ما هم در رفت 
۷۰ کیلوگرم کشــتی گرفت. او پیــش از برگزاری دور 
برگشت لیگ به اردو آمد و اعلام کرد از ناحیه بینی عمل 
داشتم و مشکلی هم ندارم، اتفاقا با تیم هم چند روزی 
تمرین کرد و مشــکلی نداشت. به من هم گفت مشکلی 
برای کشــتی گرفتن ندارم اما به او گفتم برو استراحت 
کن برای فینال آماده شو اما بعد اینکه که پول گرفت و 
رفت دیگر جواب ما را هم نداد! بعد یک گواهی پزشکی 
به نشان داد که یک ماه نباید کشتی بگیرد در صورتیکه 

بعد عمل آمد و با ما تمرین کرد.
ســرمربی تیم کشتی اســتقلال افزود: در قرارداد او 
هیچ بحثی درباره اینکه در ۷۰ یا ۷۴ کیلوگرم کشــتی 
بگیرد نبود. اگر او کشتی گیر ۷۴ است چرا در انتخابی 
تیم ملی ۷۰ کیلوگرم کشتی گرفت. همه این ها سنگ 
اندازی در راه تیم استقلال بود تا به قهرمانی نرسد. جالب 
اینکه خود پزشــک یونس امامی هم گفت وقت عمل را 
خود امامی تعیین کرد و عمل غیرضروری بود.  او انحراف 
بینی داشت و خودش وقتش را تعیین کرد تا عمل کند. 
خود من هم الان بینی ام انحراف دارد و چیزی نیســت 

که عمل آن ضروری و فوری باشد.
وی در پاســخ به این سوال که آیا کسی با او صحبت 
کرده که برای اســتقلال در فینال کشتی نگیرد، گفت: 
حتما کسی به او چیزی گفته که برای استقلال کشتی 
نگیرد. ما دو عضو تیم ملی داشتیم که یکباره با اتفاقات 
عجیب و غریب از لیست خارج شدند. ما نفهمیدیم چه 
شد. کشــتی گیر جواب ما را نمی داد و مربی امامی با 

واسطه با ما حرف میزد!

وی درباره ماجرای امیرمحمــد یزدانی نیز گفت: او 
بازیگوش و شــیطون اســت اما وظیفه شناس است و 
همیشه از من مشورت می گیرد. قبل انتخابی تیم ملی 
هم با من تماس گرفت و گفت در خانه تمرین یا تهران 
بروم بهتر است که گفتم در تهران تمرین کن. او هم تا 
دور برگشــت برای استقلال کشتی گرفت و از او راضی 
بودیم اما او هم بعد دور برگشــت از دسترس ما خارج 
شد و بدون اینکه به باشگاه بگوید سر از اردوی تیم ملی 
درآورد. ما که مخالفت نمی کردیم و می خواستیم میدان 
خارجی ببیند. بعد دور برگشــت که ما سرگروه شدیم 
نمی دانم چه اتفاقاتی افتاد که کشتی گیران ملی پوش 
مــا از تیم رفتند. امیرمحمــد یزدانی هم یکباره دیدیم 
اســتوری گذاشــت که در تمرین تیم ملی است. وقتی 
پیگیــری کردیم گفتند مــی خواهیم او را اعزام کنیم . 
پس از آن ما خواستیم مسابقه فینال به تعویق بیفتد تا 
مســابقات عادلانه باشد اما فدراسیون قبول نکرد. همه 

این مسائل اتفاقی نبود.
سرمربی تیم کشتی اســتقلال خاطرنشان کرد: بعد 
اینکه اعتراض کردیم گفتند تست کرونایش مثبت شده 
اســت. او از بستگان من است حتی وقتی به ساری آمد 
سریع از او تست گرفته شد که منفی شد و دکتر گفت 
در این مدت اصلا تســتش مثبت نبوده و مدارک ام نیز 
موجود است. فدراسیون می گوید تستش مثبت شده اما 
منفی بوده و پزشک هم می گوید حاضر است از صحبت 

هایش دفاع کند.
بنابراین برای فینال ما امامی یخکشــی و یزدانی 3 
کشــتی گیر اصلی مان را نداشــتیم اما با درخواست ما 
برای تعویق مســابقه مخالفت شد. ایران مال از کشتی 
گیران ملی پوش بیشــتری تیــم بهره می برد اما ما دو 

تیم ملی داشتیم که آن هم با اتفاقات عجیب از دسترس 
تیم خارج شدند.

یزدانی در پاســخ به این ســوال که آیا فدراســیون 
دوست داشت اســتقلال قهرمان لیگ نشود، گفت: من 

چنین احساسی دارم. 
وی درباره صحبت های علیرضا دبیر مبنی بر حمایت 
از تیم استقلال و اینکه سالن توفیق را به رایگان در اختیار 
اســتقلال گذاشته است، گفت: دبیر پیشکسوت است و 
هر حرفی زده برای من قابل احترام اســت نمی خواهم 
دربــاره صحبت های او حرفی بزنم اما مفهوم رایگان را 
نمی فهمم. دراینباره قرارداد بســته شــده و پول اجاره 
ســالن توفیق هم به حساب فدراسیون واریز شده است 

که تفاهم نامه آن هم موجود است. 
وی در ادامه با اشاره به کشتی های خوب سوادکوهی 
برای تیم استقلال گفت: سوادکوهی با اینکه تازه کرونا 
گرفته بود توانســت نفر اول انتخابی تیم ملی را در وزن 
۷۴ کیلوگرم شکســت بدهد. دیدم کادر فنی تیم ملی 
صحبت هایی می کنند  که او بدرد ۷۴ نمی خورد بجای 
اینکه این حرف ها را بزنند او را به مســابقات بفرستند. 
امیدوارم چون کشــتی گیر تیم استقلال است به آینده 

او لطمه وارد نشود.
یزدانی در پاســخ به این ســوال که چه فرقی برای 
فدراســیون دارد که کدام تیم قهرمان لیگ کشتی آزاد 
می شد، گفت: این تیم)ایران مال( وابسته به فدراسیون 
اســت و نفرات فدراســیون کادر فنی این تیم هستند. 
حــالا بحث های دیگر را در جریان نیســتم اما این تیم 
از طرف فدراســیون حمایت شد. اساســنامه را بخاطر 
این تیم از صبح تا بعدازظهر تغییر دادند و اســتفاده از 
۲ ملــی پوش را به 3 ملی پوش تغییر دادند تا این تیم 

راحتتر قهرمان شود.
ما برای تک تک مهره ها برنامه داشتیم و پیش بینی 
مــا در فینال 5 بر 5 بود. با توجه به اتفاقات رخ داده ما 
طبق اساسنامه در فینال ۶ کشتی گیر استفاده کردیم که 
غیر قانونی نبود اما دوستان با داد و فریاد بر سر مربیان 
استقلال تیم مجبور کردند که زیبنده ورزش پهلوانی ما 
نیست. یکسری توهین ها به مربیان پیشکسوت ما شد 
و بچه ها تهدید به دو سال محرومیت شدند که بچه ها 
مجبور شدند بدون گرم کردن در فینال کشتی بگیرند. 

باز هم با این تفاسیر ما 3 برد در فینال داشتیم.
وی در پاسخ به این سوال که آیا استقلال سال اینده 
نیز در لیگ حاضر می شود یا خیر، گفت:دیگر  آن رغبتی 
که ابتدا بود الان نیست اما امیدوارم در سال های آینده 
هم بیایند. امیدوارم فدراســیون و سازمان لیگ حمایت 
کنند تا تیم های مردمی مثل استقلال و پرسپولیس هم 

به لیگ کشتی بیایند تا لیگ رونق بگیرد.

جدایی ناگهانی بشار رسن از پرسپولیس 
باعث تغییر تفکرات یحیی گل محمدی در 

تاکتیک های این تیم شده است.
تیم فوتبال پرسپولیس در ابتدای فصل 
جاری رقابت های لیگ برتر فوتبال با جدایی 
ناگهانی شجاع خلیل زاده و پیوستن مدافع 

این تیم به الریان قطر روبرو شد.
جدایی این بازیکن جنجال های فراوانی 
را ایجــاد کــرد و کادر فنی و هــواداران 
پرسپولیس را نگران تزلزل در خط دفاعی 
سرخپوشــان کرد. با این حال پرسپولیس 
در چهــار بازی ابتدایی خود در رقابت های 
لیگ برتر هیچ گلــی دریافت نکرد تا زوج 
سید جلال حسینی و محمدحسین کنعانی 
زادگان در قلب دفاع این تیم خیال همه را 
راحت کنند تا کمتر کسی یاد شجاع خلیل 

زاده بیفتد.
تیمــی که شکســت دو بر یــک مقابل 
اولســان هیوندای کره جنوبی را با دریافت 
دو گل از روی نقطــه پنالتــی تحمل کرد 
تا کســی باز هم ایــرادی به قلــب دفاع 

نگیرد. پرسپولیس 

با این حال جدایی بشــار رســن ضربه 
بزرگی به تفکــرات فنی گل محمدی زده 
است. سرمربی پرســپولیس هیچ بازیکنی 

در اندازه های تکنیکی رسن ندارد.
همین امر باعث شــده اســت تا یحیی 
گل محمــدی اعتراض خود را نســبت به 

جدایی رسن علنی کند و تندترین انتقادات 
 را بــه هیأت مدیره باشــگاه پرســپولیس 
دربــاره ترانســفر هافبک تیــم ملی عراق 

داشــته باشــد. گل محمــدی تــا نقل و 
انتقالات زمســتانی هیچ تغییری در لیست 
خــود نمی تواند بدهد. از ایــن رو تصمیم 
دارد تغییراتی را در تاکتیک های تهاجمی 

تیمش ایجاد کند.
امید عالیشاه، سیامک نعمتی و احسان 
پهلوان گزینه هایی هستند که گل محمدی 
قصد دارد یکی از آنها را در میانه میدان قرار 

داده تا پشت مهاجم بازی کند.
جدایــی هافبک تیم ملــی عراق باعث 
خواهد شــد تا یحیی به فکر اســتفاده از 
بازیکنان داخلی خود برای طراحی حملات 
باشد. پرســپولیس که نشان داده علاقه به 
مالکیــت توپ دارد احتمــالاً با دو هافبک 
تدافعی فوتبال خــود را ادامه دهد تا آنها 
بتوانند جانشــین رســن را در پرسپولیس 
حمایت کنند و بازیکن مد نظر یحیی بیشتر 
برای بازیسازی تمرکز خود را به کار بگیرد.
تغییر دیدگاهی که می تواند پرسپولیس 
را در آستانه بازی های بزرگ این تیم مقابل 
سپاهان اصفهان و استقلال تهران با چالش 

روبرو کند.

 

 

اوج گیری صنعت نفت با بازگشت ستاره های رو به افول 

نبود بودجه و برنامه  حلقه مفقوده فوتبال زنان است

صنعــت نفت آبــادان با پیروزی مقابل تراکتور روزهای خوبی را پشــت 
ســر می گذارد.شاگردان سید سیروس پورموسوی در ورزشگاه تختی آبادان 
توانستند در دقایق پایانی یک گل پیروزی بخش مقابل تراکتور به ثمر برسانند 

و حریف شان را از پیش رو بردارند.
صنعت نفت آبادان با احتســاب این پیروزی، هر چهار دیدار خانگی خود 
را با کسب سه امتیاز از زمین خارج شدند. آن ها نشان دادند بازی در آبادان 
برای هر حریفی سخت خواهد بود. نفتی ها با این پیروزی ۱۲ امتیازی شدند 

و با تفاضل گل کمتر نسبت به گل گهر سیرجان در رده دوم قرار گرفتند.
مساله ای که نفتی ها را این روزها در وضعیت خوبی قرار داده است درخشش 

بازیکنانی اســت که طی فصل های گذشته رو به افول رفته و آن درخشش 
سال های ابتدایی خود را در مستطیل سبز از خود به نمایش نمی گذاشتند.

رضا خالقی فر و حسن بیت سعید دو بازیکن این فصل صنعت نفت هستند 
که چند فصل گذشته نتوانستند آن عملکرد گذشته خود را تکرار کنند اما 
لیگ بیستم برای آن ها خوش یمن بوده است. رضا خالقی فر طی چند هفته 
گذشته عملکرد خوبی از خود به نمایش گذاشته و گل های تاثیرگذاری برای 

نفتی ها به ثمر رسانده است.
همچنین حســن بیت ســعید هافبک مهاجم نفتی ها این روزها شرایط 
خوبی را پشــت سر می گذارد و روز گذشــته توانست با عملکرد خود روی 

گل پیروزی بخش صنعت نفت مقابل تراکتور تاثیر گذار باشد. ضمن این که 
حضور بازیکنانی مثل طالب ریکانی در خط حمله، محمد غبیشاوی، محمد 
زواری و تجربه مدافعان صنعت نفت توانســته است شاگردان پورموسوی را 

به بالای جدول برساند.
پورموسوی در این فصل به دلیل عملکرد خوب و آمادگی حامد فلاح زاده 
و فرزین گروسیان به صورت چرخشی از هر دو دروازبانش استفاده می کند و 
این مساله باعث شده است دروازبانان نفت در هر بازی درخشان ظاهر شوند 
و مانع گلزنی  حریفان  این تیم شوند. باید دید نفتی ها با پورموسوی در ادامه 

فصل چه عملکردی را از خود به نمایش خواهند گذاشت.

مدرس و سرمربی رده های پایه فوتبال زنان گفت: نبود بودجه، برنامه ریزی 
دقیق و رها کردن برنامه های انجام شده، حلقه مفقوده فوتبال زنان است و 

این امر سبب شده تا تیم ملی از رنکینگ جهانی خارج شود.
لیلا وقاری اظهار داشــت: برای رسیدن به جایگاه بالاتر باید هزینه کرد. 
بــدون هزینه کرد و برنامه ریزی دقیق نمی توانیم در فوتبال زنان به جایی 
برســیم. در مقطعی بازیکنان تلاش می کنند و پیش می روند اما بعد از آن 
متوقــف می شــوند و تمام برنامه ها بهم می خــورد. در واقع با این وقفه در 
برگزاری اردوها و دیدارهای دوستانه، بازیکنان از آمادگی کامل خارج می شوند.

وی افزود: بازیکنان دو یا سه دوره به مسابقات رفتند و آمدند و رنگینگ 
جهانی آنان همواره بالا و پایین شــد. در این ۲ ســال  اما دیدار تدارکاتی و 
اردویی نبود و کرونا نیز شرایط را بدتر کرد. همه این عوامل دست به دست 
هم داد تا ناخودآگاه فوتبال زنان ایران از رنکینگ جهانی خارج شــود. این 

مساله عادی و کاملا مشخص است.
مدرس فوتبال زنان عنوان کرد: اگر واقعا مســوولان برای جایگاه فوتبال 
زنان اهمیت و ارزشی قایل می شوند، باید بتوانند بودجه را تعیین کنند. در 
زمانی که سرمربی بودم، برنامه مسابقات دوستانه را مشخص می کردم و به 
فدراســیون می دادم اما نمی توانستند زنان را اعزام کنند. در برخی از مواقع 
برای مردان هم نمی توانند بسیار هزینه کنند. منطقی نیست که یک آماتور 

در کنار یک حرفه ای در مسابقات شرکت کند. فوتبالیستی که بیمار است و 
به لحاظ روحی و جسمی آمادگی کافی را ندارند، چطور می تواند به ورزشکار 

حرفه ای تبدیل شود.
وی یادآور شد: بودجه ای ناکافی را برای یکسال مشخص کنند و می گویند 
این بودجه شماســت و هر کاری می توانید بکنید. زنان نه حامی مالی و نه 

تبلیغاتی دارند. وقتی به فدراســیون فوتبال بودجه نمی دهند از کجا برای 
اعزام دختران هزینه کنند؟ به همین دلیل اســت که از رنگینگ هم خارج 
شدیم. با احترامی که برای تمام افرادی که حتی یک دقیقه ورزش کردند، 
دارم، بایــد بگویم فردی باید در راس ورزش قرار بگیرد که دانش و فن آن 

رشته را داشته باشد.
وقاری اضافه کرد:یک مسوول ورزشی می داند که از کجا شروع کند و ختم 
کند و حتی شــیوه حمایت از بازیکن  آسیب دیده را می داند. یک مسوول 

فرهنگی تنها در بخش فرهنگی نه در بخش ورزش می تواند حمایت کند.
ســرمربی رده های پایه فوتبال زنان خاطرنشان کرد: باید فردی در راس 
امور فوتبال باشد که از قبل موفق بوده باشد نه اینکه افرادی را انتخاب کنند 
که دوست دارند تابع حرف آنان باشد. اگر می خواهیم که پیشرفت کنیم و 

به سطح بالاتر برسیم باید این هزینه را داشته باشیم. 
وی ادامه داد: دختران ما خیلی عالی هستند و پیشرفت می کنند و دوست 
دارند موفق تر از این شــوند. اگر حمایت لازم انجام شود این اتفاق می افتد. 
بازیکنی که از زندگی و خانواده خود می گذرد، با این شرایط چه چیزی باید 
عایدش شــود؟ مسوولان ورزش و فدراسیون موظف هستند که هزینه آنان 
را پرداخت کنند و وقتی آســیب می بینند رهایش نکنند. کاری که همواره 

با پیشکسوتان کردند.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه :
 سعیده محمد

 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 
جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری

پریسا یادگاری، محمود رضایی، 
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک 7  
 | کد پستی ۱۴۱۸9-۴۳7۵۳
 |  تلفن و  نمابر : 66۵6۳۸۳۰

   | سازمان آگهي ها: 66۵6۳۸۳۰ 
 | چاپ :نگار نقش 
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بچه ها امشب منتظر بابانوئل باشند!
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حضرت فاطمه سلام الله علیها:
ـ فِي الخُطبَةِ الفَدَکِیَّةِ ـ: فَرَضَ 

رکِ...  الّله الإیمانَ تطَهیراً مِنَ الشِّ
وَالطّاعَةَ نظِاماً للِمِلَّةِ، وَالِإمامَةَ لمَّاً 

مِنَ الفُرقَةِ.
ـ در خطبه فدکیه ـ: خداوند 

ایمان را برای پاک کردن از 
]آلودگی[ شرک، واجب فرمود،... 

و فرمانبرداری ]از رهبران الهی[ را 
برای انتظام آیین، و امامت را برای 

جلوگیری از تفرقه. 
کتاب من لایحضره الفقیه : ج ۳ ص ۵6۸ ح ۴9۴۰ 

 دلار                         2۵۸,6۴۰ 
 یورو  ۳۱۴,۴6۰ 
 پوند انگلیس   ۳۴۵,76۰

   7۱,۴۵۰  درهم امارات   
۳۳,۰۰۰  لیر ترکیه 
۱۱9,99۰,۰۰۰  سکه امامی 
۱۱۵,۰۰۰,۰۰۰  بهار آزادی 
6۳,۱۵۰,۰۰۰  نیم سکه 

 ربع سکه              ۴2,۸۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی           2۳,6۰۰,۰۰۰
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 بررسی نحوه سازگاری سیستم عصبی فضانوردان در شرایط 
ریزگرانش

در شرایط »ریزگرانش«)microgravity(، بدن انسان نشانه های حسی خود 
برای تشخیص جهات بالا و پایین را از دست می دهد و برای حرکت و دستکاری 
 Up-down( دارد. نشانه های بالا- پایین )adjustment(اشیا نیاز به تعدیل/تنظیم
cues( نشانه های حسی انسان هستند که به انسان در نشان دادن جهت بالا یا 
پایین کمک می کنند.  به نقل از تک اکسپلوریست، دانشمندان اکنون در حال 
بررسی وسعت میزان این تعادل در آزمایشی موسوم به »گریپ« )Grip( هستند. 
در آزمایش گریپ آنها به مطالعه اینکه چگونه سیستم عصبی مرکزی حرکات 
را کنترل می کند و نیرویی که فضانوردان از آن برای دستکاری اشیا با دست 
خود استفاده می کنند، می پردازند. در این تصویر آزمایش گریپ توسط »مایک 
هاپکینز«)Mike Hopkins( فضانورد ناسا در ایستگاه فضایی بین المللی در حال 
 )Thomas Pesquet(»انجام است. آزمایش گریپ ابتدا توسط »توماس پسکی
فضانورد آژانس فضایی اروپا در ســال ۲۰۱۶ انجام شد و سپس فضانوردانی 
 Luca(»در سال ۲۰۱۸ و »لوکا پارمیتانو Alexander(»مانند »الکساندر گرست
 Horizons(»در سال ۲۰۱۹ طی مأموریت های »هورایزنز« و »بیاند )Parmitano
 ،)Victor Glover(»انجام شد. »مایک هاپکینز« و »ویکتور گلاور )and Beyond
فضانوردان ناسا که هم اکنون در ایستگاه فضایی بین المللی مستقر هستند نیز 

فضانوردانی هستند که قرار است این آزمایش را انجام دهند.
در طول هر جلسه، مایک و ویکتور شیئی را که به ابزار اندازه گیری مجهز 
شده است، بین انگشت شست دست راست و انگشت اشاره خود نگه خواهند 

داشت و طیف وسیعی از حرکات گفته شده را انجام می دهند.
قبل از انجام آزمایش در ایســتگاه فضایی، آزمایش گریپ در ۲۰ عملیات 
پرواز سهمی شکل)parabolic flight campaigns( انجام شده است. نتایج آنها 
نشان می دهد که قرار گرفتن در معرض ریزگرانش در کوتاه مدت باعث ایجاد 
تغییرات کوچکی در نحوه هماهنگی نیروهای مورد استفاده برای گرفتن یک 
جســم می شود. این آزمایشات همچنین نشان می دهد که مغز ما اثر گرانش 

زمین را حتی در صورت عدم وجود گرانش زمین، پیش بینی می کند.
نتایج این آزمایش به دانشــمندان کمک می کند تا خطرات احتمالی که 
ممکن است برای فضانوردان هنگام حرکت بین محیط های گرانشی مختلف 
رخ دهد را تعیین کنند. همچنین آزمایش مذکور می تواند باعث بهبود طراحی 
رابط های لمســی)haptic interfaces( مورد استفاده در ماموریت های فضای 

دوردست)deep space missions( به ماه و مریخ نیز شود.

 نام فضانورد ایرانی تبار ناسا در فهرست بازگشت به کره ماه
ناسا فهرستی ۱۸ نفره از فضانوردان واجد شرایط برای انجام مأموریت های 
اولیه پروژه بازگشت به ماه موسوم به »آرتمیس« را اعلام کرد که ترکیبی از 
فضانوردان پیشکسوت و تازه وارد است و نام »یاسمین مقبلی« فضانورد ایرانی 
تبار ناسا نیز در آن دیده می شود.  به نقل از ناسا، آژانس فضایی آمریکا)ناسا( 
فهرســتی از فضانوردان واجد شــرایط برای انجام اولین مأموریت های پروژه 
»آرتمیس«)Artemis( برای بازگشــت به کره ماه را به اعلام کرده اســت که 

یک ترکیب از فضانوردان کهنه کار و جدید است.
ایــن ۱۸ نامزد نه تنها در زمینه های مختلفی تخصص دارند، بلکه از افراد 
نســبتا تازه وارد گرفته تا برخی از باسابقه ترین های ناسا در آن حضور دارند. 
این فهرست انتخاب شده است تا تیم »آرتمیس« را تشکیل دهد و به عنوان 
بخشی از برنامه »آرتمیس« به زمینه سازی ماموریت های بعدی فضانوردان در 
ماه کمک کند. فضانوردان تیم »آرتمیس« از طیف متنوعی از سوابق، تخصص 
و تجربه برخوردار هستند. برنامه »آرتمیس« اولین زن تاریخ و مرد بعدی را در 
سال ۲۰۲۴ روی ماه فرود می آورد و حضور پایدار انسان در ماه را تا پایان دهه 
جاری میلادی رقم خواهد زد. این فضانوردان به ناسا کمک می کنند تا برای 
مأموریت های »آرتمیس« در آینده که سال آینده با توسعه سیستم های فرود 
انسانی با شرکای تجاری ناسا، کمک به توسعه آموزش، تعریف الزامات سخت 

افزاری و مشاوره در مورد توسعه فنی آغاز می شود، آماده شود.
»پت فورستر« سرپرست فضانوردان ناسا گفت: ما هنگام بازگشت به ماه، 
کار بسیار مهیجی در پیش رو داریم و برای تحقق آن به همه نیروی فضانوردی 
ناسا نیاز است. قدم زدن روی سطح ماه برای همه ما یک رویای واقعی است و 
هر نقشی که ما برای تحقق آن بتوانیم ایفا کنیم، باعث افتخار است. من به این 
گروه از زنان و مردان افتخار می کنم و می دانم که هر یک از آنها به نمایندگی 

ناسا و ایالات متحده در پروژه »آرتمیس« کار برجسته ای انجام می دهند.
هشــت فضانورد در فهرســت، محصول کلاس های سال ۲۰۱۷ هستند و 
چندین فضانورد کارکشته از سال ۲۰۱3 از جمله »کریستینا کخ« و »ویکتور 
گلاور« فضانورد و خلبان کپســول »کرو دراگون« که به تازگی از ایســتگاه 
فضایی بین المللی بازگشــته اند نیز در آن حضــور دارند. تعدادی از آنها نیز 
مانند »اســتفانی ویلسون« که از سال ۱۹۹۶ در نقش فضانورد حضور دارد و 
»جوزف آکابا« از سال ۲۰۰۴ بسیار باتجربه هستند. اما نکته قابل توجه برای 
ما ایرانی ها، مشــاهده نام »یاسمین مقبلی« فضانورد ایرانی تبار ناسا در این 
فهرست است. »یاسمین مقبلی«)Jasmin Moghbeli( در سال ۲۰۱۷ به گروه 
فضانوردان ناسا پیوست. وی که عضو تفنگداران دریایی ایالات متحده بود، در 
بالدوین نیویورک بزرگ شــده است. وی لیسانس و فوق لیسانس خود را در 
رشته مهندسی هوا فضا دریافت کرده است. وی همچنین از مدرسه خلبانی 
آزمایشــی دریایی ایالات متحده فارغ التحصیل شــده و قبل از ورود به ناسا، 
خلبانی بالگردهای »H-۱« را آزمایش کرده اســت. »یاسمین مقبلی« متولد 
سوم تیر ۱3۶۲ خورشیدی، خلبان و سرگرد نیروی دریایی آمریکا و فضانورد 
ایرانی-آمریکایی ناســا است. او فارغ التحصیل موسسه ام آی تی، مدرسه عالی 
نیروی دریایی آمریکا و دانشــکده خلبانی نیروی دریایی ایالات متحده است 
و بیش از دو هزار ساعت پرواز با ۲5 نوع هواپیمای مختلف را در سابقه دارد.

هنوز مشــخص نیست که کدام یک از ۱۸ نفر پرواز خواهند کرد و ممکن 
اســت بســیاری از این فضانوردان، نقش های پشتیبانی را انجام دهند. آنها با 
شرکت هایی که در حال توسعه فرودگرهای ماه هستند، همکاری خواهند کرد 
و در مورد آموزش، تعیین شرایط سخت افزاری و امور فنی مشورت خواهند 
داد. آنها همچنین به عنوان چهره عمومی برنامه »آرتمیس« عمل خواهند کرد.
این حرکت، ناســا را   یک قدم به بازگرداندن انسان به ماه در سال ۲۰۲۴ 
نزدیک می کند. اگرچه در حال حاضر در حالی که چند هفته مانده به استقرار 
دولت جدید ایالات متحده، مشخص نیست که برنامه »آرتمیس« چگونه ادامه 
خواهد یافت، چرا که اولویت ها به راحتی می توانند تغییر کنند و ممکن است 

این برنامه با تاخیر مواجه شود.

 توضیحاتی در باب اثر همگرایی گرانشی
عضو شورای علمی مرکز نجوم ادیب اصفهان در مورد اثر همگرایی گرانشی 

و ارتباط بین انحنای فضا و توزیع انرژی- ماده توضیحاتی را بیان کرد. 
شهرام صالحی در وبینار نکوداشت پروفسور احمد کیاست پور استاد نجوم و 
اخترفیزیک و مروج علم ستاره شناسی که به همت مرکز نجوم ادیب اصفهان 
برگزار شــد، با موضوع اثر همگرایی گرانشی، اظهار کرد: در میان نظام های 
فکری، ریاضیات جایگاه ویژه ای دارد. از بسیاری لحاظ، ریاضی یک هنر است، 

در حالی که از طرفی زبان علم نیز است.
وی افزود: گرچه در قسمت اعظم ریاضی می توان تاثیرات خارجی را یافت، 

با این حال بخش عمده خلاقیت آن انگیزه درونی دارد.
این مدرس فیزیک ریاضی، با بیان اینکه غالبا ریاضیدان ها، اجازه می دهند 
که تصوراتشان اوج بگیرد، بدون آنکه چیزی جز منطق، ساختار ذاتی و لزوم 
حفظ پیوستگی تاریخی آن را محدود کند، ادامه داد: با این وجود، در هر دوره 
ای این اندیشه های مجرد ریاضی کاربردهای مهمی در رشته های دیگر دارد.

پژوهشگر مهمان دانشــکده ریاضی دانشگاه مونترال در کانادا با اشاره به 
نظریه نســبیت عام گفت: این نظریه مثال معروفی اســت. در نیمه اول قرن 
نوزدهم میلادی، کارل فریدریش گاوس و شــاگرد وی برنهارد ریمان نظریه 
عامی برای فضاهای منحنی با بعد دلخواه بنیان گذاشــتند. چند ریاضی دان 
ایتالیایی از جمله ریچی و شــاگرد وی لوی چیویتا این افکار را ادامه دادند. 
حساب تاســتوری که توسط این افراد توسعه یافت، بلافاصله به صورت ابزار 
تحلیل اصلی هندسه ریمانی در آمد. به گفته صالحی نظریه فضاهای منحنی 

با بعد دلخواه که توسط ریمان در سال ۱۸5۴ ارائه شد.
وی در توضیح این نظریه تصریح کرد: ریمان ریاضی دان آلمانی از تعمیم 
هندسه اقلیدسی، نظامی برای فضاهای خمیده ابداع کرد. فضاهای خمیده دو 

بعدی از زمان های قدیم مطالعه شده اند و سطوح خمیده نامیده می شود.
این مدرس فیزیک ریاضی ادامه داد: به این فضاهای خمیده معمولا از همان 
دیدگاه سه بعدی اقلیدسی می نگرند. ریمان نشان داد که یک فضای خمیده 
می تواند هر تعداد بعد داشــته باشد و لازم نیست که فضای خمیده در یک 
فضای اقلیدسی با ابعاد بالاتر نهفته است که البته نیازمند آزمون است که آیا 
فضای ما خمیده است یا خیر. صالحی با اشاره نظریه نسبیت خاص انیشتین 
در سال ۱۹۰5 گفت: این نظریه، فضا و زمان را به وسیله یک اصل موضوع که 
تایید تجربی دارد، وحدت می بخشد و این اصل بیان می کند که سرعت نور 
برای تمام ناظرهای لخت یکسان است. وی اظهار کرد: در سال ۱۹۱5 انیشتین 
از تکامــل نظریه فضــای خمیده بهره برد و مقاله معروف خود در باب نظریه 

نسبیت عام را منتشر کرد. در این مقاله معادله میدان انیشتین معرفی شد.
این پژوهشــگر نجوم توضیح داد: در این نظریه، یعنی نظریه نسبیت عام، 
گرانش نیرویی نیست که بر زمینه منفعل فضا و زمان تحمیل شده باشد، بلکه 
موجب واپیچش فضا و زمان می شود. در واقع میدان گرانشی نوعی انحنای 
فضا- زمان است. یعنی اگر جسمی داشته باشیم فضا در اطراف آن خمیدگی 
حاصــل می کند و هرچه جرم کمتر خمیدگی کمتر و برعکس رخ می دهد 

و در این صورت انحنای فضا زمان مسیر حرکت ذرات را مشخص می کند.
وی اضافه کرد: در نهایت ارتباط بین انحنای فضا و توزیع انرژی- ماده آشکار 
شد. در نظریه انیشتین خمیدگی را ماده تولید می کند و در واقع خمیدگی 
و میدان گرانشــی دو لفظ مترادف هستند. صالحی گفت: ماده به فضا شکل 
می دهد و فضا به ماده چگونگی حرکت را مشخص می کند. یعنی اگر پرتو 
نور قرار است مسیر مستقیم را طی کند، شکل این انحنا را از فضا می گیرد 
و مستقیم نیســت. این ایده کمک کرد که وجود سیاهچاله ها، وجود امواج 
گرانشــی و انحراف پرتوهای نور توسط میدان گرانشی یک جسم پر جرم از 
سوی انیشتین  پیش بینی شد. عضو شورای علمی مرکز نجوم ادیب اصفهان 
همچنین به حلقه انیشتین اشاره کرد و افزود: در سال ۱۹3۶ انیشتین اعلام 
کرد که اگر ناظر، چشمه و عدسی در یک خط باشند تصویر یک حلقه ایجاد 
می کند. از این پدیده می توانند روی پرتوهای نور و مواد تاثیر بگذارند و می 
توانیم از این پدیده برای انرژی تاریک و سن عالم استفاده کرده و پیشگویی 
های بســیاری در علم کیهان شناســی با اســتفاده از این اثر و عدسی های 

گرانشی انجام دهیم.

 اختصاص اعتبار به طرح های فناورانه دانشجویان تحصیلات 
تکمیلی

مدیر کل برنامه ریزی امور فناوری وزارت علوم از اختصاص اعتبار به طرح 
های فناورانه دانشجویان تحصیلات تکمیلی خبر داد و گفت: این مبلغ برای 
مقطع کارشناسی ارشــد ۷.5 میلیون تومان و بسته به حمایت سازمان حامی 
حداکثر ۱5 میلیون تومــان و برای مقطع دکتری حداقل ۱5 و حداکثر 3۰ 
میلیون تومان خواهد بود. دکتر کشمیری در نشست امضای تفاهم نامه سه جانبه 
شروع عملیات گرنت فناوری بین وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، پارک مجری 
و پارک فاوا گزارشــی از جزییات این گرنت ارائه داد و گفت: سال گذشته در 
هفته پژوهش و فنــاوری، توافق نامه اجرای طرح گرنت فناوری با پارک فاوا 
امضا و پس از چند ماه اجرای آن آغاز شــد که متاسفانه به دلیل همزمانی با 

شرایط کرونا، فراهم شدن مقدمات اجرایی آن به تاخیر افتاد.
وی با اشاره به طرح گرنت فناوری، درباره مراحل آن توضیح داد: فراخوان 
و اطلاع رســانی این طرح اوایل سال جاری انجام شد، سپس پذیرش طرح ها 
)شــامل دریافت درخواســت و تقاضا( و نهایتاً بررسی و اعلام حمایت توسط 
سازمان حامی اجرا شد. کشمیری با بیان اینکه در سومین مرحله، طرح های 
پذیرفته شــده اعلام و اعتبارات آن تعیین می شود، تصریح کرد: اکنون برای 
ابلاغ اعتبــارات آمادگی داریم. در ادامه باید تامین منابع انجام و تمام منابع 
موجود برای اجــرای این برنامه در اختیار صندوق های پژوهش فناوری قرار 
گیرد. به عبارتی تمام منابع باید در اختیار صندوق قرار داده شــود و حســب 

دستور پرداخت پارک مجری، پرداخت به مجری انجام می شود.
به گفته این مقام مسئول، اکنون چهار عضو در تامین منابع مشارکت دارند 
که شــامل خود مجری )اگر متعهد شده باشد(، پارک مجری، وزارت عتف و 
پارک فاوا می شود. به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم، کشمیری 
در ادامه تصریح کرد: در اجرای این طرح ۹ مجموعه همکاری دارند، از جمله 
پارک فاوا به عنوان ســازمان حامی، وزارت عتف، پارک علم و فناوری مجری 

و همچنین صندوق نوآوری و شکوفایی نیز احتمالاً به طرح خواهد پیوست.
دکتر کشمیری ضمن ارائه آمار و ارقامی درباره تعداد درخواست ها، گفت: 
در مرحله اول ۱۱۲ درخواســت داشــتیم که ۸۲ طرح پذیرفته و برای اعلام 

نظر پارک فاوا ارسال شد. نهایتاً ۴۷ طرح مورد پذیرش نهایی قرار گرفت.

مایکروسافت و ۱۲ شرکت دیگر به پویش »سوگند آب و هوایی« آمازون که سال 
گذشته راه اندازی شد، ملحق شدند. این پویش در تلاش برای مقابله با تغییرات آب 
و هوایی است.  مایکروسافت و ۱۲ شرکتِ دیگر به صورت رسمی اعلام کردند که 
به پویش جدید آمازون با نام »سوگند آب  و  هوایی« که برای مقابله با تغییرات آب 
و هوایی راه اندازی شده است، ملحق شده اند. تمامی شرکت هایی که در این پویش 
حضور دارند موظف هستند تا سال ۲۰۴۰ میزان تولید کربن خود را به صفر برسانند.

پروژه ی آمازون و شــرکت های دیگر در تلاش اســت یک دهه زودتر، اهدافِ 
اعلام شــده در توافق نامــه  ای که ســازمان ملل متحد در پاریــس منعقد کرد را 
دست یافتنی کند. امضاءکنندگان پویش آمازون، موافقت کرده اند که به طور منظم 
در بازه های زمانی مشخص میزان انتشار گازهای گلخانه ای را بر اثر فعالیت هایشان، 
گزارش کنند. پیش تر در ماه ژانویه ی ۲۰۲۰ )دی و بهمن ۱3۹۸( مایکروســافت 
متعهد شــد که تا سال ۲۰3۰ تبدیل به یک شرکت کربن منفی شود. همچنین 
مایکروسافت می گوید که برنامه دارد تا 3۰ سال آینده، حجم درخورتوجهی از کربن 
اتمسفر را حذف کند؛ حتی بیشتر از میزان کربن تولیدشده توسط این شرکت از 
سال ۱۹۷5 )زمان بنیان گذاری( تاکنون. مایکروسافت از سال ۲۰۱۲ تاکنون، یک 

شرکت کربن خنثی محسوب می شود. 
لوکاس جاپا، مدیر ارشد بخش محیط زیست در مایکروسافت، می گوید: »هیچ 
شرکت یا سازمانی نمی تواند به تنهایی به شکلی معنی دار به بحران آب و هوا رسیدگی 
کند. انجام این کار نیازمند رویکردهایی تهاجمی، فناوری های خلاقانه ی جدید و 
تعهد قوی به همکاری در سراسر صنایع و بخش های اقتصادی است. ما با عضویت 

در پویــش ســوگند آب و هوایی آمازون و همــکاری با یکدیگر، همگی خواهیم 
توانست به منظور مقابله با این چالش برخیزیم و جلوی انتشار گازهای گلخانه ای 
خود را بگیریم تا بتوانیم به ســمت آینده ای که در آن هیچ گاز مضری به اتمسفر 

وارد نمی شود قدم برداریم«.
از بین دیگر شرکت هایی که به تازگی به پویش جدید آمازون پیوسته اند می توانیم 
 Coca-Cola( و شرکای اروپایی کوکا کولا ITV و شــبکه ی بریتانیایی Unilever به
European Partners( اشاره کنیم. پیش تر شرکت های دیگری شامل اوبر و بست 

بای و Siemens و ورایزن در این پویش عضو شده بودند. 
دو شــرکت آمازون و Global Optimism ســال گذشته در همکاری با یکدیگر 
پویش سوگند آب و هوایی را به صورت مشترک راه اندازی کردند. آمازون از آن زمان 
تاکنون اقداماتی جدی در راستای دستیابی به اهداف خود در این زمینه انجام داده 
است که از بین آن ها می توانیم به سفارش ۱۰۰ هزار وسیله ی نقلیه ی الکتریکی 
شرکت Rivian برای تحویل محصولات اشاره کنیم.  جف بزوس، مدیرعامل آمازون 
و ثروتمندترین فرد دنیا، اعلام کرده است که شرکت تحت مدیریتش قصد دارد 
تا سال ۲۰3۰ صرفا از منابع تجدیدپذیر انرژی استفاده کند. بزوس در این زمینه 
گفت: »اکنون 3۱ کشور در سراسر دنیا عضو پویش سوگند آب و هوایی هستند و 
همه ی ما با هم درحال فرستادن سیگنال مهمی به بازار هستیم و به شرکت های 
دیگر می گوییم که میزان تقاضا برای فناوری هایی که به ما برای روی کار آوردن 
اقتصادِ مبتنی بر کربن صفر کمک می کنند، بسیار زیاد است و این تقاضا به مرور 

زمان افزایش پیدا می کند«. 

مایکروسافت و ۱۲ شرکت دیگر به پویش آمازون ملحق شدند

اینتل: از رقابت با AMD و اپل استقبال می کنیم

طبق گفته های گریگوری براینت، اینتل سایر شرکت های فعال در حوزه ی تولید 
پردازنده از جمله اپل و AMD را بسیار جدی می گیرد و قصد دارد با آن ها رقابت کند.

اینتل مدتی اســت که دیگر حاکم بلامنازع بازار پردازنده ها به حساب نمی آید. 
AMD با عملکرد فراتر از انتظار خود و بازیگران جدیدی، از جمله اپل به نوعی کار را 
برای اینتل که زمانی بازار را در انحصار خود می دید، سخت کرده اند؛ به طوری که 
صنعت ســاخت پردازنده هیچ وقت این گونه فعال، زنده و جذاب نبوده است. حال 
اگر فکر می کنید که اینتل با فعالیت های اپل و AMD از رقابت شانه خالی می کند؛ 

شاید در حقیقت اینگونه نباشد.
طبق گفته ی یکی از مدیران اینتل، گریگوری براینت، غول تراشه سازی از این 
رقابت ها استقبال می کند؛ زیرا بر این باور است که رقابت به معنای سود بیشتر و 
 USB رونق تجارت کامپیوتر تلقی می شــود. او در مصاحبه با بانک سرمایه گذاری

و یاهو می گوید:
ما همیشه گفته ایم، فقط پارانویا زنده می ماند )اشاره به جدی گرفتن تهدیدها(. 
من فکر می کنم که اوضاع شــرکت بســیار خوب، زنده و فعال است و ما از تمام 
رقابت ها مطلع هســتیم؛ خواه این رقابت از طرف اپل یا سایر شرکت های مبتنی 
بر معماری آرم، از جمله کوالکام، مدیاتک یا حتی AMD باشد. ما تمامی آن ها را 
بسیار جدی می گیرم. هروقت تجارتی سالم و در حال رشد باشد، به تبع رقابت نیز 
به دنبال آن خواهد آمد. ما کاملا قصد رقابت و رشد داریم و از عملکرد و نقشه ی 

راه خود احساس خوبی داریم.
در این مصاحبه، براینت به صورت جزیی نقشــه ی راه اینتل را برای عرضه ی 
پردازنده های لپ تاپ و دسکتاپ بازگو کرده است. طبق گفته های برایانت، نیمه ی 
نخست سال آینده ی میلادی پردازنده های Tiger Lake H برای استفاده در لپ تاپ، 
پردازنــده ی Rocket Lake برای کامپیوتر های رومیزی و به دنبال آن، پردازنده ی 
جدیدی موسوم به Alder Lake در نیمه دوم سال ۲۰۲۱ به بازار عرضه خواهد شد.

همان طور که گفته شد برایانت جزئیات زیادی از پردازنده های یادشده را درمیان 
نگذاشته است؛ اما گفته می شود که Tiger Lake H احتمالا نسخه ی قدرتمندی از 
تراشه محبوب نسل یازدهمی تایگر لیک با فرایند ساخت ۱۰ نانومتری خواهد بود. 
براینت همچنین به این نکته اشاره می کند که فروش پردازنده های تایگر لیک 3۰ 
درصد بیشتر از پیش بینی ها بوده و عملکردی فراتر از انتظار را به ثبت رسانده است.

انتظار می رود که پردازنده های Rocket Lake از طراحی و هسته های مدرن تر 
و با اســتفاده از فرایند ســاخت ۱۴ نانومتری کنونی اینتل طراحی شده باشد و 
پردازنده ی Alder Lake نیز می تواند یک تغییر مهم برای اینتل محسوب شود؛ زیرا 
به نظر می رسد پردازنده ی یادشده برای استفاده در گوشی های همراه ساخته شده 
است و درست مانند چینش هسته های آرم از هسته های بزرگ در کنار هسته های 
کوچک بهره می گیرد. ناگفته نماند اینتل در سال های گذشته با معرفی پردازنده های 
کم مصرف اتم )Atom(، بارها تلاش کرده اســت تا ســهمی از بازار پردازنده های 
گوشــی های هوشمند را در اختیار گیرد؛ اما در نهایت، تمامی تلاش هایش ناکام 

مانده و رقابت را به پردازنده های مبتنی بر معماری ARM۶۴ باخته است.
زمانی انتظار می رفت با ورود دستگاه های قابل حمل مانند گوشی های هوشمند، 
تبلت ها و لپ تاپ ها، کامپیوتر های رومیزی به مرور زمان منسوخ شوند و جای خود 
را به محصولات یادشده دهند؛ اما درحقیقت اینگونه نشد و در حال حاضر صنعت 
کامپیوتر های رومیزی با رشــد فروش مواجه شده است. طبق گفته های براینت، 
درحالی که مصرف کنندگان و مشــاغل به دلیل همه گیری ویروس کرونا به خرید 
لپ تاپ ها روی آورده اند، اینتل در سه ماهه ی دوم و سوم رشد فروش پردازنده های 
کلاس دســک تاپ را تجربه کرده اســت و اینتل پیش بینی می کند که این روند 
ادامه داشته باشد؛ زیرا دسکتاپ به طور واضح برای محتوای حرفه ای و سطح بالا و 
خیلی از کسب و کارها مورد استفاده قرار می گیرد و این می تواند فروش محصولات 

آینده را تضمین کند.


